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»رحمت الله بیگدلی« فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اگر واقعاً روزنامه صبح ایران
خواهان شرکت مرم هستیم باید کاری بکنیم که احساس بکنند تمام 
جریان های مختلف در عرصه انتخابات کاندیدا دارند و می توانند رأی 
خودشان را بدهند؛  مردم دیگر از انتخاب بین بد و بدتر واقعاً خسته 
شده اند. وی در میزگردی با عنوان »انتخابات ۹۸«  و با  حضور »محمد 
اظهار داشت: مشکل  ابیانه« فعال سیاسی اصولگرا  حسن قدیری 
و  ابیانه  قدیری  دکتر  جناب  تفکر  اساس  به  من  که  دیگری  اساسی 
جریانی که منتصب با آن است وارد می دانم این است که آنها خودشان را 
قیم و متولی مردم می دانند. می گویند ما متولی مردم و اسلام هستیم. 

معاون علم و فناوری رییس جمهوری و رییس بنیاد ملی نخبگان 
گفت که با خام فروشی محصولات تولیدی، فرصت جدید اشتغال 
سورنا  نیست.  امکان پذیر  شیوه  این  با  کشور  اداره  و  نشده  ایجاد 
ستاری روز سه شنبه در حاشیه بازدید از طرح های دانش  بنیان استان 
گلستان در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا اظهار داشت: ایران نیروهای 
تحصیل  کرده  زیادی دارد که استفاده از دانش و خلاقیت آن ها برای 
ایجاد بهره وری بیشتر و تولید محصولات جدید، علاوه بر ایجاد ارزش 
افزوده بیشتر، فرصت های بیشتر اشتغال در بخش های گوناگون را 

فراهم خواهد کرد. وی بیان کرد: استفاده از این نیروهای صاحب

رحمت الله بیگدلی :

مردم از انتخاب بین بد و بدتر خسته شده اند
رییس بنیاد ملی نخبگان:

 اداره کشور با خام فروشی امکان پذیر نیست

دادستان تهران:  

مسئولان خودروهای دپوشده در انبارها 
را تعیین تکلیف کنند

سخنگوی قوه قضاییه خبرداد

بازگشت ۴ هزار میلیارد فرار مالیاتی به بیت المال 

جزییات قرارداد ۴۰۰ میلیارد دلاری ایران و چین 

رهبر انقلاب اسلامی:

 مذاکره با آمریکا در هیچ 
سطحی انجام نخواهد شد

 دادستان عمومی و انقلاب تهران در پی بازدید سرزده از 
سریع تر  هرچه  مسئولان  گفت:   خودروسازان  دپوی  انبار 
را  انبارهای خودروسازان  وضعیت خودروهای دپوشده در 

تعیین تکلیف کنند.  به گزارش روز سه شنبه پایگاه خبری 
قوه قضاییه، علی القاصی در این بازدید افزود: باید مشخص 

شود که عدم تکمیل این خودروها به لحاظ نقص قطعه، 
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شهردار قم : این همه انتظار در توانمان نیست

ردیف بودجه برای مراسم های خاص مشخص شود

مصطفی درایتی در گفت و گو با » ایمان«:

انتخابات بی رمق به نفع کشور نخواهد بود

نمی خواهیم بین نیم بند و بی بند انتخاب کنیم 

مردم مجلسی می خواهند که مشکلات کشور را حل کند

رهبر انقلاب با اشاره به طرح مجدد موضوع مذاکره از جانب آمریکایی ها، هدف آنها از ترفند مذاکره را تحمیل خواسته های خود و 
اثبات تأثیرگذاری فشار حداکثری بر ایران خواندند و بیان کردند: سیاست فشار حداکثری در مقابل ملت ایران پشیزی ارزش ندارد 

و همه مسئولان جمهوری اسلامی یک صدا معتقدند که با آمریکا در هیچ سطحی مذاکره نخواهد شد.

باید ثابت کنیم سیاست فشار حداکثری پشیزی ارزش ندارد 
جمهوری اسلامی سردرگم نمی شود راه ما روشن است 

 

در نظر دارد نسبت به برگزاری مزایده عمومی با مشخصات ذیل اقدام نمیاند.

مبلغ سپردهمبلغ پیمانعنوانردیف
اجاره مغازه )با کاربری فروش تجهیزات آتش نشانی(مزایده1

توضیحات: 55متر مربع با پوشش کف سرامیک ، دیوار سرامیک 
، شیشه میرال ، درب کرکره برقی ، قفسه بندی ، پارتیشن و تلفن 

مجزا و آب و برق ،و گاز مشترک به عهده سازمان می باشد.

 252/000/000
ریال

 12/000/000
ریال

بدینوسیله از کلیه متقاضیان  دارای صلاحیت دعوت میشود برای دریافت اسناد مزایده و ارائه پیشنهاد ظرف 
مدت 7 روز از تاریخ درج نوبت دوم آگهی به واحد امور مالی این سازمان واقع در جاده تهران ساوه – کلیومتر 25 

سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر گلستان مراجعه نمایند.
بدیهی است:

هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مزایده میباشد. سازمان آتش نشانی گلستان در رد یا قبول یک یا کلیه 
پیشنهادات مختار می باشد. شرکت کنندگان 5% مبلغ را به صورت ضمانت نامه بانکی یا واریز نقدی به حساب 
سیبا به شماره 010۸02002۹002 نزد بانک ملی شعبه شهرداری گلستان  به عنوان سپرده شرکت در مزایده 
ارائه نماید. در صورت انصراف نفر اول ، دوم ، سوم سپرده شرکت به نفع سازمان آتش نشانی ضبط خواهد گردید. 

سایر موارد در اسناد مزایده قید گردیده است.

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(

سلگی- سرپرست سازمان آتش نشانی-و خدمات ایمنی شهر گلستان

سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر گلستان 

تاریخ چاپ نوبت دوم 
 13۹۸/06/27

تاریخ چاپ نوبت اول 
13۹۸/06/20
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سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی 
مشاغل شهری شهرداری قم 

 

در نظر دارد بیست و چهار باب غرفه را از طریق مزایده عمومی با مشخصات و شرایط کلی زیر به اشخاص واجد شرایط 
واگذار نماید.

موضوع مزایده: واگذاری سرقفلی و اعیانی غرفه با کار بری سبزی فروشی واقع در بلوک 12 میدان بزرگ میوه و تره 
بار شهید رجایی . 

مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت در مزایده  و به شرح ذیل می باشد:

شماره 
غرفه

ارزش اعیانی و سرقفلی 
) ریال (

شماره 
غرفه

شماره ارزش اعیانی و سرقفلی ) ریال (
غرفه

ارزش اعیانی و سرقفلی 
) ریال (

شماره 
غرفه

ارزش اعیانی و سرقفلی
 ) ریال (

111/000/000/00077/۴50/000/000135/000/000/0001۹5/300/000/000

2۹/560/000/000۸7/100/000/0001۴۴/560/000/000205/۴70/000/000

3۹/100/000/000۹6/750/000/00015۴/700/000/000215/650/000/000

۴۸/650/000/000106/۴25/000/00016۴/۸50/000/000225/۸20/000/000

5۸/250/000/000116/2۴0/000/000175/000/000/000236/000/000/000

67/۸50/000/000126/550/000/0001۸5/150/000/0002۴6/650/000/000

مبلغ و نوع تضمین شرکت در مزایده :
مبلغ تضمین شرکت در مزایده برای غرف ) 1 الی 10 ( 550/000/000 ریال و غرف ) 11 الی 24 ( 350/000/000 ریال 
می باشد که می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار 
شعبه مرکزی  به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم 

گردد.
تذکر: شرکت کنندگان در مزایده می بایست کل مبلغ تضمین شرکت در مزایده را طی یک فقره ضمانت نامه بانکی و در صورتیکه 

وجه نقد باشد طی یک فیش واریزی ارائه نمایند در غیر اینصورت از فرایند مزایده حذف می گردند.
محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید 

رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- واحد درآمد مراجعه نمایند ، تلفن 36641174 .
- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.

نحوه پرداخت: برنده مزایده می بایست 3۰% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه و در 12 قسط پرداخت 
نماید.

-مشخصات غرف به شرح ذیل می باشد:
مساحت عرصه :  126 متر مربع   -  مساحت اعیانی : 166/30 متر مربع.

الف ( اسکلت غرف فلزی سنگین با سقف ورق گانوانیزه و پوشش داخلی آن پشم شیشه و کارتن پلاست می باشد . ب( غرفه 
با بر 10 متر و طول 60*12 متر.

تذکر1: غرف فوق  صرفاً به افرادی که در میدان پامنار غرفه سبزی فروشی دارند و مدارکی مبنی بر حق کسب و پیشه یا سرقفلی 
یا مالکیت ارائه نمایند واگذار می شود بنابر این شرکت کنندگان در مزایده می بایست مستندات ارائه شده در این خصوص که مورد 

تأیید سازمان میادین و مبادی ذیربط واقع شده را ارائه نمایند در غیر اینصورت از فرایند مزایده حذف می گردد.
تذکر 2: برنده مزایده موظف است پس از انعقاد قرارداد غرفه سبزی فروشی واقع در میدان پامنار را تعطیل نماید .

مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری 98/۰7/۰9 می باشد .
-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه 

پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.
محل تسلیم پیشنهادها :قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور 

اجتماعی – واحد حراست تحویل  نمایند.    

 روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی تجدید مزایده محدود ) نوبت اول (

تاریخ آگهی نوبت دوم:98/06/30

عکس/ ایمان/ حجت سپهوند

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهر گلستان

سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهر گلستان
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اخبار

مهم ترین شرط مشارکت 
با وجود اینکه مقامات و بزرگان نظام نسبت به حضور 
گسترده مردم در انتخابات مجلس پیش رو ابراز امیدواری 
با دستاویز  برخی جریانات داخلی همواره  می کنند،اما 
قراردادن شرایط بد اقتصادی و معیشتی جامعه مطرح 

می کنند که مردم تمایلی به حضور در انتخابات ندارند و در اسفندماه شاهد انتخابات 
کم رونقی خواهیم بود. در این راستا باید اذعان داشت؛ اساسا نظرسنجی هایی که در 
دوره های مختلف انجام شده خیلی با واقعیت تطبیق نداشته و دقیق نیست و حتی 
شاهد بودیم در روز یا شب آخر نظرات مردم تغییر کرده است. از این رو معلوم نیست که 
این نظر خواهی ها درست بوده یا نظر مردم. به نظر نمی رسد چنین بحثی که مردم نظری 
برای شرکت در انتخابات ندارند بدین شدت درست باشد،اما در هر حال بهتر این است که 
مقامات مسئول در رویکردها و عملکردها روشی را انتخاب کنند که مردم برای حضور در 
انتخابات تشویق شوند. اشکال قضیه اینجاست که مردم به حرف های مسئولان اعتماد 
ندارند. یعنی به جمهوری اسلامی و انتخابات علاقه دارند ولی باور ندارند که مسئولان 
دقیقا همه مسائل را با آنها در میان می گذارند. به خصوص اینکه صداوسیما نیز به 
شدت علیه دولت و در حقیقت مسئولان ارشد نظام موضع گیری می کند و حتی گاه 
نسبت های بدی نیز داده می شود. از این رو ابتدا باید نوعی همفکری و هماهنگی میان 
دستگاه های مختلف به وجود آید و به خصوص صدا و سیما رویکردها و عملکردهای خود 
را تغییر دهد. چرا که این رسانه بر شاخه نشستن و بن می برند. این که فکر کنند هر چقدر 
علیه دولت صحبت کنند به نفع کشور است باور باطلی است. البته این سخن بدین 
معنا نیست که صداوسیما صرفا به تعریف از دولت بپردازد بلکه باید حقایق و واقعیت ها 
را بازگو کرده و سم پاشی نکند. از طرف دیگر مقامات سیاسی نیز با مردم سخن بگویند و 
محدودیت ها ومشکلات خود را مطرح کرده وبه تشریح آینده جمهوری اسلامی بپردازند. 
مسئولان فکرنکنند با دو سه جمله ای که همواره بیان می کنند می توانند به اقناع افکار 
عمومی بپردازند. لذا باید دوکار همفکری وهماهنگی مسئولان و جلوگیری از تبلیغ علیه 
دولت و نظام صورت پذیرد تا بخشی از افکارعمومی و سرمایه اجتماعی نگاهشان نسبت 
به شرایط موجود، دولت و حضور در انتخابات تغییر کند. گرچه بسیار گفته می شود که 
مردم نسبت به آنچه در پیش و پس از انتخابات رخ می دهد گلایه مند هستند، اما به نظر 
می رسد که اساسا باید اصل موضوع حل شود. یعنی یا وعده ای به مردم داده نشود یا اگر 
داده شد بدان وعده عمل شود. صداقت با مردم مهم ترین شرط برای جریانات سیاسی و 
مردم جهت حضور در صحنه است. مسئولان و کاندیداها نیز باید به جای وعده دادن به 
گفتن حقایق روی آورده و برنامه های خود را برای آینده ارائه کنند. به خصوص در شرایط 
فعلی که آمریکا و اذنابش شمشیر را از روبسته اند؛ نظام چاره ای جز هماهنگی و صحبت 
صادقانه با مردم ندارد. با این حال با وجود اینکه رسانه های معاند خارجی همواره به اندازه 
کافی به سیاه نمایی و تخریب دولت می پردازند، اما در کمال تعجب چندی است که دیده 
می شود رسانه های داخلی تبدیل به معاند اصلی شده اند که باید فکری سریع و عاجل 

برای این روند و رویکرد انجام گیرد.
فعال سیاسی اصلاح طلب

واکاوی حمله به تاسیسات نفتی 
عربستان

حمله نظامی و ویرانگر به تاسیسات نفتی عربستان،به 
مهمترین خبرهای چند روز گذشته تبدیل شده است.

رویدادی که نشان می دهد شرایط خاورمیانه،به شدت ملتهب است.اما درباره این حمله 
و پیامدهای احتمالی آن به چه نکاتی می توان اشاره کرد؟این نوشتار پاسخهایی کوتاه 

دربر دارد.
1-عربستان با هدف برقراری نظم سیاسی مورد نظر و منطبق با اهداف خود،به یمن 
حمله کرد.عربستان تصور می کرد با کاربست توان نظامی خود،می تواند حیاط خلوت خود 
را سامانی دلخواه بخشد.ریاض امروز و پس از چند سال حمله های همه جانبه به یمن،به 
شدت آسیب پذیرتر از گذشته می نماید.حتی اگر این فرضیه درست باشد که حمله شنبه از 
خاک یمن انجام نشده است،نمی توان این نکته را انکار کرد که حوثی ها چنان قدرتی دارند 
که می توانند حمله به تاسیسات عربستان را برعهده گیرند و عامل واقعی حمله را پوشش 

دهند.عربستان در باتلاق یمن گیر کرده و به سبب اشتباه راهبردی اش تاوان می دهد.
2-ایران در شرایط موجود،هیچ انگیزه ای برای حمله به خاک عربستان ندارد.اروپا در 
پی اقدامات ایران خواهان مصالحه است،جنگ طلبان منطقه و واشنگتن،فرد موثری 
چون بولتون را از دست داده اند ،اوضاع سوریه و عراق مطابق خواست ایران پیش می 
رود ،اقتدار ایران در خلیج فارس تثبیت شده است و شرایط اقتصادی ایران با وجود همه 
مشکلات،از التهاب فاصله گرفته است.آشکار است که ایران انگیزه ای برای ماجراجویی 
ندارددر نقطه مقابل،بدخواهان ایران در شرایطی که شرح آن رفت مایلند ایران را در 
منازعه ای نظامی درگیر کنند.تشکیل کمیسیونی مستقل و متطقه ای برای تحقیق 
درباره این حمله،تنها راهکار متطقی برای مشخص سازی عامل این عملیات است.تداوم 

اتهام زنی به ایران،شرایط موجود را پیچیده می کند.
4-عربستان در سالهای گذشته میلیاردها دلار برای تامین تجهیزات نظامی هزینه کرده 
است.حمله شنبه به عمق خاک عربستان نشان داد این هزینه ها،هیچ دستاورد مهمی 
برای ریاض نداشته است.سیستم دفاع هوایی عربستان حتی نتوانسته است شلیکی بی 
هدف به آسمان انجام دهد.جالب است که ارتش ضربه خورده سوریه،آنگاه که اسراییل 
خاک آن را هدف قرار می دهد،دست کم پدافند دفاعی خود را فعال و سر و صدایی به پا و 
ابراز وجود  می کند.اما ارتش عربستان از همین واکنش عاجز بود.این اتفاق در هر حکومت 
دیگری سبب برکناری مسئولان نظامی میشود.شاید پادشاه و ولیعهد عربستان،در چند 
روز آینده،بعضی مقامها را برکنار کنند. حملات شنبه نشان داد عربستان منابع مالی خود 
را برای برقراری امنیت،تلف کرده است.شاید این رویداد سبب شود عربستان درباره رویکرد 

منطقه ای خود تجدیدنظر کند.رویدادی که البته بعید به نظر می رسد.

شفافیت به نفع مجلس است اگر...
این روزها بحث های زیادی در باب شفافیت آرا نمایندگان 
و بیان مواضع آنها مطرح است که در قالب مطالبه از سوی 
طرحی  ارتباط  این  در  شود.   می  دنبال  گروه ها  برخی 
در مجلس مطرح شد که اگرچه در زمان تهیه و تدوین، 

نمایندگان زیادی آن را امضا کرده بودند اما متاسفانه در زمان رای گیری رای نیاورد.
طبیعی است که نمایندگان به عنوان وکلای ملت موظف به تعقیب، بیان و دفاع از 
مطالبات موکلان خود و ارایه گزارش به آنها هستند.اگر این روند به درستی مدیریت شود 
به تبع آن نمایندگان مردم مورد قبول موکلان خود بوده و برای دوره های بعد هم مورد 
اعتماد مردم خواهد بود زیرا مطالبه مردم و موکلان خود را هم در سطح حوزه انتخابیه و چه 
سطح ملی پیگیری کرده اند. اگرچه مردم انتظار پیگیری مطالبات خود را از نمایندگان 
دارند ولی برخی نمایندگان بعد از ورود به مجلس گرفتار یکسری مصلحت اندیشی ها و 
محافظه کاری ها می شوند به طوریکه آنچه انجام می گیرد خواست موکلان نیست. همان 
طور که امروز شاهدیم این نگاه بین مردم وجود دارد که مجلس مطالبات مردم را دنبال 
نمی کند و توجهی به رفع مشکلات اقتصادی، معیشتی، فرهنگی، اجتماعی به عنوان 
دغدغه اصلی مردم ندارد. از طرفی به دلیل وجود برخی ملاحظه کاری های دولت با 
مجلس یا مجلس با دولت، وزرا و دستگاه های اجرایی، مطابق مطالبه عمومی مردم با 
مشکلات برخورد نشده  یا در رای دادن ها شفاف عمل نمی شود از این جهت بحث 
ها درباره شفافیت آرا داغ است. من شخصا معتقدم از آنجا که نمایندگان وکیل مردم 
هستند و وکلا هم باید در چارچوب مطالبه موکلان خود حرکت کند بنابراین در شرایط 
امروز که قاطبه موکلان خواستار چنین شرایطی هستند نمایندگان هم باید با شفافیت 
در مسائل موافقت کنند. اگرچه شفافیت در جایی ممکن است عوارضی داشته باشد 
ولی در مجموع نه تنها به نفع مردم بلکه به نفع مجلس و در دراز مدت به نفع نمایندگان 

هم تمام خواهد شد زیرا می تواند از عوارضی همچون نفاق و دوگانگی جلوگیری کند.

محمدرضا تاجیک:

 در جریان اصلاحات ۷2 ملت وجود دارد
 تحلیلگر سیاسی اصلاح طلب با تاکید براینکه، هرم اندیشه گی اصلاح طلبی را برخی 
به ظاهر اصلاح طلبان سر و تهش کردند، گفت: یعنی این هرمی که قاعده اش فرهنگی، 
اجتماعی، گفتمانی و معرفتی بود را سر و ته کردند، روی نوک سیاسی نشاندند و آن را 

تبدیل به یک بازی قدرت کردند.
محمدرضا تاجیک، با تاکید براینکه جریان اصلاح طلبی و گفتمان اصلاح طلبی باید 
به قد و قامت یک گفتمان درآید، گفت: ما از گفتمان اصلاح طلبی نامش را مصرف 
می کنیم، هنوز به قد و قامت یک گفتمان در نیامده، هنوز تبدیل به یک منظومه معنایی 
نشده است. وی افزود: وقتی که من از گفتمان نام می برم، برخلاف بسیاری از دوستان 
که فقط نام را استفاده می کنند، منظورم حیثیت گفتمانی است، شخصیت گفتمانی 
است؛ گفتمان یک منظومه معنایی است، یک منظومه است که به صورت یک ایدئولوژی 
بهداشتی عمل می کند. آن عصبانیت ها ایدئولوژی را ایجاد نمی کند، اما شما را در یک 
منظومه معنایی قرار می دهد که با جهان و جامعه و البته قدرت، سیاست و مردم و هم 
چنین مفاهیم دیگری مثل دموکراسی، عدالت، آزادی رابطه معنایی برقرار می کنید، 
می دانی که منظورت از جامعه مدنی چیست و چه رابطه ای دارید، می دانید که با دولت 
باید چگونه باشید، بنابراین همه کُنش های جمعی درون این منظومه معنا می گیرد و 
سامان پیدا می کند، نه این که درون یک مجموعه به نام جریان اصلاحات، 72 ملت وجود 

دارند. از اولترا چپ و سکولار تا اولترا راست و مذهبی. 

سردار کارگر:

 حذف نام شهدا از کوچه ها سهوی بوده است 
رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با اشاره به حذف نام برخی شهدا 
از تابلوهای کوچه ها یادآور شد: حذف نام شهدا از کوچه ها کاری سهوی بوده است و 
کسی در جمهوری اسلامی ایران درباره نام شهدا نمی تواند عمدا چنین کاری انجام 

دهد. 
سردار بهمن کارگر رئیس ستاد مرکزی مراسم بزرگداشت هفته دفاع مقدس که در 
نشست خبری تشریح برنامه های این هفته سخن می گفت اظهارداشت :البته این 
تصمیم مقداری کج سلیقگی بوده است. ما تذکرات لازم را داده ایم و از طرفی بنیاد 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس به دلیل ماهیت فعالیت اش درگیر مسائل 
جناحی نمی شود. وی تأکید کرد: کسی جرأت نمی کند در جمهوری اسلامی ایران در 
رابطه با دفاع مقدس و شهدا چنین کاری را عمدا انجام دهد. اگر هم کسی شیطنتی 
کند ملت ما هوشیار هستند. رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در 
پاسخ به پرسشی مبنی بر چگونگی نظارت بر آثار مکتوب چاپ شده در زمینه دفاع 
مقدس یادآور شد:  بنیاد حفظ آثار متولی اصلی چاپ آثار دفاع مقدس است و این 
کار را با همکاری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام می دهد. نظارت ما در راستای 
پیشگیری از تحریف و انحراف صورت می گیرد اما بعضا شاهدیم که آثاری چاپ می شود 
که روی آن ها نظارتی انجام نشده است که پیگیر آن هستیم. البته این مشکل هر روز در 

پی برطرف شدن و کم شدن است.
هفته دفاع مقدس یک جشن ملی است 

ردار کارگر در بخش دیگر سخنان خود تأکید کرد: هفته دفاع مقدس یک جشن 
ملی است و ما باید آن را جشن بگیریم. انتظار داریم سیمای شهرمان تغییر کند. در 
این یک هفته تمرکز کاریمان بر تبلیغات است و مباحث تبیینی در 365 روز سال انجام 
خواهد شد. رئیس ستاد بزرگداشت سی ونهمین سالگرد هفته دفاع مقدس با اشاره 
به اینکه شعار محوری امسال »ما پیروزیم« انتخاب شده است، بیان کرد:  روز یکشنبه 
31 شهریورماه به نام »قدرت، توانمندی، اقتدار نیروهای مسلح«، دوشنبه اول مهرماه 
»دانش پژوهی، معرفت، جوانان، سربازان«، روز سه شنبه دوم مهرماه »رونق تولید، 
حمایت مردمی و خودباوری«، روز چهارشنبه سوم مهرماه »بصیرت، دشمن شناسی، 
ولایت مداری و دفاع همه جانبه« نامگذاری شده است. همچنین »شهیدان، جانبازان، 
 آزادگان و فخرآفرینان«، »معنویت، وحدت ملی، خانواده و ورزش همگانی«، »رزمندگان، 
حماسه آفرینان و جهادگران« و »فرماندهان، پیشکسوتان و مسئولان« به ترتیب عنوان 
سایر روزهای هفته دفاع مقدس هستند. وی افزود: 500 برنامه اصلی در سراسر کشور 
برگزار خواهد شد و 1200 برنامه نیز در سطح استانی اجرا می شود. قرار است در هفته 
دفاع مقدس 316 عنوان کتاب رونمایی شود که 200 عنوان از آثار مربوط به بنیاد حفظ 
آثار هستند. 100 کتاب را سپاه رونمایی خواهد کرد. موضوع کتاب مسئله ای است که 
کار جهادی می طلبد. رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس گفت: در 
موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس نمایشگاهی پیرامون شکست داعش و پهپادهای 
ساقط شده برپا خواهد شد. لاشه پهپادی که اخیرا منهدم شد و اصل سامانه پدافندی 
سوم خرداد که با آن پهپاد آمریکا منهدم شد به موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 

منتقل می شود.
 

دادستان تهران:  

مسئولان خودروهای دپوشده در انبارها را 
تعیین تکلیف کنند

 دادستان عمومی و انقلاب تهران در پی بازدید سرزده از انبار دپوی خودروسازان 
گفت:  مسئولان هرچه سریع تر وضعیت خودروهای دپوشده در انبارهای خودروسازان 

را تعیین تکلیف کنند. 
به گزارش روز سه شنبه پایگاه خبری قوه قضاییه، علی القاصی در این بازدید افزود: 
باید مشخص شود که عدم تکمیل این خودروها به لحاظ نقص قطعه، عمدی بوده یا 

خیر که اگر عمدی باشد موضوع از سوی دستگاه قضایی مورد بررسی قرار می گیرد.
القاصی ظهر روز سه شنبه به صورت از پیش اعلام نشده از انبار خودروهای دپو شده 
واقع در اتوبان فتح بازدید کرد. دقایقی پس از حضور دادستان تهران در انبار خودروهای 
دپوشده، جواد سلیمانی مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا نیز در محل حاضر شد تا 
علل نگهداری خودروها را برای دادستان تهران تشریح کند. دادستان تهران درخصوص 
ارزیابی خود از بازدید از انبار خودروهای دپوشده خاطرنشان کرد: گزارشاتی داشتیم که 
نشان دهنده این موضوع بود که ٦٠ هزار دستگاه مربوط به گروه خودروسازی سایپا و 
حدود ٥٩ هزار دستگاه به گروه خودروسازی ایران خودرو حدود 6 ماه در پارکینگ های 
رو باز نگهداری می شود و بلاتکلیف مانده است که البته برخی مسئولان شرکت های 

خودروسازی ادعا می کنند که به لحاظ نبود قطعه امکان ترخیص آن ها نیست.
القاصی ادامه داد: بازدید ما هم به علت راستی آزمایی از دلایل دپوی خودروها در انبار 
است و باید مشخص شود که عدم تکمیل این خودروها به لحاظ نقص قطعه، عمدی 
بوده یا خیر که اگر عمدی باشد موضوع از سوی دستگاه قضایی مورد بررسی قرار 
می گیرد و افرادی هم که در این حوزه قصوری داشته باشند، تحت تعقیب قانونی قرار 

می گیرند و اگر این موضوع به لحاظ نقص قطعه باشد، به سراغ قطعه سازان می رویم.
وی ادامه داد: مسئولان سایپا و ایران خودرو نیز پاسخگوی این مشکلات باشند. در 
اولین گام از مسئولین می خواهیم که هرچه سریع تر تعیین تکلیف این موضوع را انجام 
دهند و جلساتی را متعاقب این بازدیدها با مسئولین سایپا و ایران خودرو و تعدادی از 
مدیران قطعه ساز خواهیم داشت و حتما موضوع را کارشناسی می کنیم. نهایتا بنا داریم 
الزاماتی را در جهت تعیین تکلیف این وضعیت داشته باشیم و کمک کنیم تا مشکل هر 

چه سریع تر ساماندهی شود.
 

علی صوفی: 

 دستگاه دیپلماسی عاقلانه رفتار نمی کرد 
کشور به بحران کشیده می شد

یک فعال سیاسی گفت: مهم ترین نکته در عرصه سیاست خارجی برای کشور ما این 
است که هر موضعی در جای خودش گرفته می شود، اگر دستگاه دیپلماسی عاقلانه 

رفتار نمی کرد کشور به بحران کشیده می شد.
علی صوفی در ارتباط با فعالیت های دستگاه دیپلماسی ایران ، با اشاره به سفرهای 
خارجی  پیش روی رئیس جمهور کشورمان اظهار کرد: یک وجه مثبت دولت و در کل 
حاکمیت، دستگاه دیپلماسی ما است. انصافا دستگاه دیپلماسی ما خیلی قوی و دقیق 
عمل می کند. وی ادامه داد: از وقتی دستگاه دیپلماسی وارد مذاکرات هسته ای شد 
بخصوص بعد از خروج آمریکا از برجام آنچه که از دستگاه دیپلماسی خودمان دیدم 
عقلانیت و فعالیت قابل قبول در سطح بین الملل بوده است. جایی ندیدیم که این 
دستگاه به دنبال تنش زایی در عرصه جهانی باشد، بلکه همواره با عقلانیت تنش هایی 
که از سوی برخی کشورها از جمله آمریکا علیه ما ایجاد شده را برطرف کرد. این فعال 
سیاسی تصریح کرد: مواضع دیپلمات های ما همواره کاملا حساب شده بوده است. 
کلماتی که آقای روحانی استفاده می کند و نوع ارتباطاتی که بر قرار می کند به جا و 
به موقع بوده و همواره برای کشورمان سازنده است. وی افزود: چون سیاست خارجی 
توسط دولت تعیین نمی شود و راهبردهای این دستگاه توسط شخص مقام معظم 
رهبری تبیین و هدایت می شود، همواره صدای واحدی از این دستگاه شنیده ایم. 
همیشه دیده ایم کاملا تمام لحظه ها را برای خروج از بحران هایی که برایمان پیش آمده 
غنیمت شمرده، از آن استفاده کرده و کاملا هماهنگ عمل می کنند. این فعال سیاسی 
اصلاح طلب یادآور شد: مهم ترین نکته در عرصه سیاست خارجی برای کشور ما این 
است که هر موضعی در جای خودش گرفته می شود. موضوعاتی همچون جنگ، 
آمریکا، مذاکره، روش برخورد با کشورهای باقی مانده در برجام و اقداماتی که گام به 
گام برای برجام پیش گرفتند، تعامل با سازمان ملل، اقدام به موقع در زدن پهپاد، بحث 
کشتی که در جبل الطارق گرفته شد از جمله موضوعاتی است که می بینیم اگر دستگاه 
دیپلماسی عاقلانه رفتار نمی کرد کشور به بحران کشیده می شد. وی در پایان گفت که 

دستگاه دیپلماسی ما بسیار قوی و قابل اعتماد است.
 

صدراعظم آلمان  مطرح کرد

بازگشت به توافق هسته ای تنها راه کاهش 
تنش در خاورمیانه

آنگلا مرکل" صدراعظم آلمان روز سه شنبه با بیان اینکه اینکه برجام سنگ بنایی است 
که بازگشت به آن ضروری است، تاکید کرد، تنها یک راه برای کاهش تنش ها در منطقه 

خاورمیانه وجود دارد و آن بازگشت به توافق بین المللی هسته ای است. 
به گزارش خبرگزاری رویترز از برلین، صدراعظم آلمان که دریک نشست مطبوعاتی 
مشترک با پادشاه اردن به پرسش های خبرنگاران پاسخ می داد، گفت: آلمان قویا 
معتقد است که توافق هسته ای با ایران که در سال 2015 منعقد شد، ساختاری است 
که برای کاهش تنش ها باید به آن رجوع کنیم. وی ادامه داد: اما موضوعات دیگری 
مانند برنامه های موشکی بالستیک ایران و درگیری ها سوریه وجود دارد که باید جداگانه 
مورد بررسی قرار گیرد. صدراعظم آلمان خاطر نشان کرد: متاسفانه در روزهای اخیر 
تنش های نگران کننده در منطقه خاورمیانه بیش از پیش افزایش یافته است و برلین 
همواره معتقد است که راه حل های طولانی و استوار، بر اساس مذاکرات سیاسی به 

دست خواهد آمد. 
مرکل با اشاره به تحولات جاری در یمن تاکید کرد که هیچ علتی برای تغییر سیاست 
های فروش اسلحه به عربستان وجود ندارد. در همین ارتباط، بسیاری از کارشناسان و 
ناظران سیاسی بر این باورند که تنها راه برون رفت از شرایط آشفته کنونی این است که 
باید آنقدر از ایجاد تنش و مناقشه دوری کرد تا فضا برای فرصت دادن به دیپلماسی در 

قبال ایران امکان پذیر باشد.

رهبر انقلاب با اشاره به طرح مجدد موضوع مذاکره از 
جانب آمریکایی ها، هدف آنها از ترفند مذاکره را تحمیل 
حداکثری  فشار  تأثیرگذاری  اثبات  و  خود  خواسته های 
بر ایران خواندند و بیان کردند: سیاست فشار حداکثری 
در مقابل ملت ایران پشیزی ارزش ندارد و همه مسئولان 
جمهوری اسلامی یک صدا معتقدند که با آمریکا در هیچ 

سطحی مذاکره نخواهد شد.
انقلاب  معظم  رهبر  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
سه شنبه   روز  صبح  خامنه ای  آیت الله  حضرت  اسلامی، 
در ابتدای جلسه درس خارج فقه در آغاز سال تحصیلی 
اباعبدالله  حضرت  عزاداری  مجالس  علمیه،  حوزه های 
علیه السلام در محرم امسال را پر رونق تر از هر سال دانستند 
و خاطرنشان کردند: این حقیقت پر معنا نشان می دهد که 
پیوند مردم با اهل بیت علیهم السلام یک پیوند مستحکم 
است و برغم انبوه تبلیغات دشمنان علیه مقدسات و با وجود 
انواع سرگرمی ها و جاذبه های گوناگون برای جوانان، با فرا 
رسیدن محرم، امواج عظیم مردمی که اغلب نیز جوانان 
هستند به سمت خیمه حسین بن علی علیه السلام حرکت 
می کند و ملت ما در زیر خمیه حضرت اباعبدالله به راه خود 

ادامه می دهد.
ایشان با اشاره به برخی مسائل مهم روز، گفتند: ملت 
ایران در مواجهه با موج تبلیغاتی گسترده، عظیم و عمیق 
دشمن علیه کشور و مقدسات در حال تصمیم گیری است، 
البته در مقابل این امواج غالباً پنهان و زیرزمینی که گاهی 
در گوشه ای از کشور نیز خود را نشان می دهد، دستگاه های 

مختلف هوشیار هستند، اما مهم، نقش مردم است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه زمام بهبود امور 
کشور به دست مردم و بویژه جوانان است، افزودند: عزم، 
تصمیم، بصیرت و ایمان مردم می تواند کشور را به نقطه 
مطلوب برساند و بر همین اساس است که مکرراً بر جدی 
گرفتن ظرفیت های داخلی در همه بخش های فرهنگی، 

اقتصادی، اجتماعی و امنیتی تأکید و تکیه می کنیم.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به پیشرفت های کشور در 
علم و فناوری و همچنین خبرهای خوب از بخش تولید، 
تولید، غفلت ها و کوتاهی هایی وجود  گفتند: در بخش 
داشته است اما حرکت های خوبی به سمت اهداف مطلوب 

در جریان است که ان شاءالله مردم آثار آن را خواهند دید.
ایشان با تأکید بر اینکه علاج مشکلات گوناگون در دست 
مردم است، افزودند: به بیگانه نباید نگاه کرد، به فلان دولت 
و فلان دولت نباید امید بست، به نشست و برخاست با 

دیگران نباید اتکال کرد.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: البته این حرف به معنای 

بستن باب مراوده با دولت های عالم نیست، ما اهل مراوده 
و گفت وگو و نشست و برخاست هستیم اما نباید کارهای 
کشور را به نشست و برخاست با دیگران موکول کرد. هر چه 
می توانید از امکانات دنیا استفاده کنید اما علاج در داخل 

کشور، و حل مشکلات به دست مردم است.
ایشان با اشاره به حرف نو و راه جدیدی که جمهوری 
اسلامی ایران در دنیا پیش گرفته است، استقبال بیگانگان 
و عوامل نظام پوسیده سرمایه داری غربی از این راه پر افتخار 
را ناممکن دانستند و افزودند: آنها هر چه بتوانند دشمنی 
کرده و می کنند اما بحول و قوه الهی این کارها به جایی 
نرسیده و نخواهد رسید و ملت بر دشمنان خود بویژه آمریکا 

پیروز خواهد شد.
حضرت آیت الله خامنه ای در خصوص هدف آمریکایی ها 
از مطرح کردن مجدد موضوع مذاکره با ایران گفتند: همه 

باید بدانند و توجه کنند که این یک ترفند است.
جمهوری اسلامی سردرگم نمی شود راه ما روشن 

است
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به مواضع متفاوت مقام های 
افزودند: گاهی می گویند  آمریکایی در خصوص مذاکره 
مذاکره بدون پیش شرط، گاهی نیز می گویند مذاکره با 12 
شرط. اینگونه سخنان یا ناشی از سیاست آشفته آنها است و 
یا ترفندی برای سردرگم کردن طرف مقابل. البته جمهوری 
و  اسلامی سردرگم نمی شود، چرا که راه ما روشن است 

می دانیم چه می کنیم.
یافتن راه حل  نه  را  از مذاکره  آمریکایی ها  ایشان هدف 
دانستند  گستاخانه  خواسته های  تحمیل  بلکه  عادلانه، 
و گفتند: این حرف را که هدف آمریکا از مذاکره، تحمیل 
است قبلًا بنده می گفتم اما آنها این قدر گستاخ شده اند که 

امروز این واقعیت را خودشان هم به زبان می آورند.
 برای این نوع مذاکره باید به سراغ همان کسانی 

بروند که به عنوان گاو شیرده عمل می کنند
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به سخنان اخیر یک مقام 
آمریکایی که گفته بود باید با ایران سر میز مذاکره بنشینیم 
و ما فلان چیزها را بگوییم و ایران قبول کند، خاطرنشان 
کردند: برای این نوع مذاکره باید به سراغ همان کسانی 
بروند که به عنوان گاو شیرده آنها عمل می کنند. جمهوری 
و  مسلمین لله  جمهوری  مؤمنین،  جمهوریِ  اسلامی، 
جمهوری عزت است. حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه به 
تبیین اهداف آمریکا از سیاست فشار حداکثری و در عین 
حال، تلاش برای کشاندن ایران پای میز مذاکره پرداختند 
و گفتند: سیاست دولت آمریکا، فشار حداکثری به ایران 
یاوه گویی های  و  تهدید  گوناگون،  تحریم های  قالب  در 

مختلف است، چرا که دولت کنونی آمریکا معتقد است با 
رودربایستی و تعارف نمی توان جمهوری اسلامی را به زانو 

درآورد و وادار به تواضع و قبول کرد.
رژیم آمریکا می خواهد فشار حداکثری بر ایران را 

به عنوان یک سیاست قطعی جا بیندازد
به  متحده  ایالات  رژیم  افزودند:  اسلامی  انقلاب  رهبر 
دنبال آن است که هم برای رقبای داخلی خود و هم برای 
اروپایی ها این را به عنوان یک سیاست قطعی جا بیندازد که 

تنها راه مواجهه با ایران، فشار حداکثری است.
ایشان با اشاره به اذعان آمریکایی ها و متحدان آنها به ناکام 
ماندن سیاست فشار حداکثری در به زانو درآوردن ایران، 
گفتند: هدف آنها از مذاکره این است که به همه ثابت کنند 
فشار حداکثری جواب داد و مسئولان جمهوری اسلامی 
بر خلاف آنکه می گفتند مذاکره نمی کنیم مجبور شدند 
پای میز مذاکره بیایند، بنابراین تنها راه مواجهه با ایران، 
تأکید  آیت الله خامنه ای  فشار حداکثری است. حضرت 
کردند: اگر دشمن توانست اثبات کند که فشار حداکثری 
علاج کار ایران و مؤثر بر روی ایران است، ایران و ملت عزیز 
ما دیگر روی آسایش را نخواهند دید، چون پشت سر همه 
سیاست های مستکبرانه آمریکا این سیاست قرار خواهد 
گرفت و از این به بعد، هر چیزی را که قلدرانه از جمهوری 
اسلامی مطالبه کنند، اگر به آنها »چَشم« گفتیم، مسئله 
تمام است اما اگر »نه« گفتیم دوباره فشار حداکثری آغاز 

خواهد شد.
برخی  واسطه کردن  و  آمریکایی ها  اصرار  ایشان، علت 
چارچوب  همین  در  را  دیدار  و  مذاکره  برای  اروپایی ها 
دانستند و افزودند: البته من راجع به اروپایی ها در یک وقت 
دیگر صحبت خواهم کرد اما علت اصرار آنها به اینکه اگر با 
رئیس جمهور آمریکا یک جلسه بگذارید همه مشکلات شما 
حل خواهد شد، این است که اثبات کنند فشار حداکثری 
همین  باید  و  است  موفق  سیاست  یک  ایران  مقابل  در 

سیاست را به کار بست.
باید ثابت کنیم سیاست فشار حداکثری پشیزی 

ارزش ندارد
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: ما در مقابل باید ثابت 
ایران  ملت  مقابل  در  حداکثری  فشار  سیاست  که  کنیم 

پشیزی ارزش ندارد.
خصوص  در  خود  سخنان  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
مذاکره با آمریکا را در دو نکته جمع بندی کردند: 1( مذاکره 
جمهوری  بر  آنان  خواسته های  تحمیل  یعنی  آمریکا  با 
اسلامی، 2( مذاکره یعنی نمایش موفقیت سیاست فشار 

حداکثری آمریکا.
 با آمریکا مذاکره نخواهیم نکرد؛ نه در نیوریوک و نه غیر آن
ایشان افزودند: برای همین است که مسئولان کشور از 
رئیس جمهور و وزیر امور خارجه و دیگران، یک صدا اعلام 
کردند که با آمریکا مذاکره نخواهیم کرد نه مذاکره دوجانبه 

نه چند جانبه.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: چنانچه آمریکا حرف 
خود را پس گرفت و توبه کرد و به معاهده هسته ای که آن 
را نقض کرده است، بازگشت، آن وقت در جمع کشورهای 
می کنند،  صحبت  ایران  با  و  شرکت  که  معاهده  عضو 
این صورت  غیر  در  اما  کند،  شرکت  می تواند  هم  آمریکا 
هیچ مذاکره ای در هیچ سطحی بین مسئولان جمهوری 
اسلامی و آمریکایی ها اتفاق نخواهد افتاد نه در نیویورک و نه 
غیر آن. حضرت آیت الله خامنه ای با بیان اینکه در طول 40 
سال گذشته جمهوری اسلامی در مواجهه با انواع ترفندها 
قرار داشته است و دشمنان نتوانسته اند ایران عزیز را مغلوب 
کنند، خاطرنشان کردند: سیاست های آنان یکی پس از 
دیگری مغلوب سیاست های جمهوری اسلامی شده است 
و بعد از این نیز جمهوری اسلامی بحول قوه الهی آنها را 
مغلوب خواهد کرد و پیروز و سربلند از میدان خارج خواهد 

شد.

رهبر انقلاب اسلامی:

 مذاکره با آمریکا در هیچ سطحی انجام نخواهد شد

حسن بختیاری زاده*

حسین سبحانی نیا*

امام جمعه تبریز می گوید: هر زمان که تهدیدهای دشمن علیه نظام بیشتر شده 
است، وحدت و همدلی میان مردم و نیروهای داخلی کشور هم بیشتر شده است.

وظیفه  و  نقش  درباره   ، آل هاشم  علی  محمد  سید  والمسلمین  حجت الاسلام 
جریان های سیاسی در افزایش مشارکت مردم در انتخابات مجلس یازدهم گفت: تجربه 
نشان داده است که هرقدر تهدیدهای دشمن علیه نظام بیشتر می شود، انسجام و اتحاد 
وحدت نیروهای داخلی، بیشتر می شود و لذا با توجه تهدیدهایی که امروز دشمن و 
استکبار جهانی علیه ایران انجام می دهد، اعتقادم بر این است که انسجام و وحدت و 

همدلی نیروهای داخلی با هر گرایشی قطعا بیشتر خواهد شد.
امام جمعه تبریز افزود: در دوره های گذشته هم هر وقت که بحث نظام و انقلاب 
مطرح بوده است، نیروهای داخل کشور و انقلاب همه یک صدا بوده اند، کما اینکه 
در راهپیمایی های روز 22 بهمن و روز قدس هم که دشمن در آستانه این راهپیمایی ها 
تحرکاتی دارد و تلاش هایی می کند که مردم حضورشان کمرنگ شود، عملا می بینیم 

که اتحاد مردم بیشتر می شود.
آل هاشم هم چنین درباره مانور دادن دشمن روی ناامیدی مردم از عملکرد جناح های 
سیاسی هم گفت: یکی از ترفندها و توطئه های دشمن این است که در بین مردم نسبت 
به آینده کشور ناامیدی ایجاد کنند، به همین دلیل یکی از راه های موفقیت نظام این 
است که کسانی که ایجاد ناامیدی در دل مردم می کنند و مردم و جوانان را نسبت به 
آینده کشور ناامید می کنند، با این ها مقابله کنیم و از راه منطق با آنها صحبت کنیم و 

نشان دهیم که راه نجات کشور،  امیدواری به آینده است. 
امام جمعه تبریز با اشاره به اخراج جان بولتون از کاخ سفید هم گفت: آقای جان 
بولتون که مشاور امنیت ملی آمریکا بود اعلام کرده بود که ملت ایران نمی تواند چهل 
سالگی انقلاب را جشن بگیرند، اما ما چهل سالگی انقلاب را دیدیم و او حالا از کاخ 

سفید رفته است.
نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی، افزود: مقام معظم رهبری وقتی بحث تمدن 
نوین اسلامی و گام دوم انقلاب را مطرح می کنند، در واقع برای چهل سال آینده کشور 
برنامه ریزی کرده اند، پس ما هم باید به آینده امیدوار باشیم و هیچ گونه تردیدی در دل 
مردم ایجاد نکنیم. امام جمعه تبریز درباره نقش نیروهای سیاسی و تریبون دارانی مانند 
ائمه جمعه در ترغیب مردم برای شرکت در انتخابات هم گفت: امروز نیروهای انقلاب با 
هر گرایشی که دارند، باید به تبعیت از مقام معظم رهبری، مردم را به وحدت و همدلی 

دعوت کنند و طوری صحبت کنند که مردم به آینده کشور امیدوار شوند. 
آل هاشم افزود: البته در این بین، ممکن است برخی به عملکرد دستگاه ها انتقاد 
داشته  باشند که این انتقاد اگر از روی حکمت و مصلحت باشد و سازنده نیز باشد 
مشکلی ندارد، اما باید بدانیم که انتقاد با تخریب فرق دارد. من اعتقاد دارم که همه روسا 
و مسئولان نهاد و سازمان ها و هم چنین روحانیون، امروز اگر می خواهند این مسیری 
را که در طول چهل سال گذشته طی کردیم، برای آینده هم ادامه بدهیم و به موفقیت 

برسیم، باید بدانند که وحدت و همدلی است که می تواند این راه را برای ما هموار کند.

آل هاشم امام جمعه تبریز: 
راه نجات کشور،  امیدواری به آینده است

مصطفی هاشمی طبا *

 وزیر راه و شهرسازی گفت: حفظ باغ ها در محدوده و 
حریم شهرها از سیاست های کلان دولت است. بر همین 
اساس در تهیه طرح های جامع شهرها، باید تلاش شود تا 
سرانه های مسکونی کاهش نیابد زیرا با این روش از افزایش 

بی رویه قیمت زمین در شهرها جلوگیری خواهد شد.
مهندس محمد اسلامی در دهمین جلسه شورای عالی 
شهرسازی و معماری ایران که به بررسی موضوع مکان 
یابی و استقرار کانون ها، محوطه ها، شرکت ها و موسسات 
دانش بنیان مناطق ویژه علم و فن آوری کشور در محدوده، 
حریم و خارج از حریم و همچنین طرح جامع شهر شاهرود 
اختصاص داشت، ضمن اعلام تصویب کلیات ضوابط 
مکان یابی استقرار شرکت های دانش بنیان در محدوده، 
حریم و خارج از حریم، گفت: ترویج اقتصاد دانش بنیان 
و تولید ثروت از طریق علم و دانش یکی از اهداف کلانی 

است که دنبال می کنیم.
رئیس شورای عالی شهرسازی و معماری ایران با اشاره به 

این مطلب که شرکت های دانش بنیان یا تولیدی و صنعتی 
یا تحقیقاتی به شمار می روند، افزود: ضوابط و مقرراتی 
در خصوص مکان یابی شرکت های دانش بنیان تعیین و 
تعریف خواهند شد تا بتوان از طریق شرکت های دانش 
بنیان و ترویج و تشویق آنها به تولید ثروت در جامعه کمک 

کرد.
اسلامی با اشاره به اینکه حفظ باغات در محدوده و حریم 
شهرها از سیاست های کلانی است که مدنظر شورای عالی 
تهیه  در  گفت:  دارد،  قرار  ایران  معماری  و  شهرسازی 
تا سرانه های  باید تلاش شود  طرح های جامع شهرها، 
مسکونی کاهش نیابد زیرا با این روش از افزایش بی رویه 

قیمت زمین در شهرها جلوگیری خواهد شد.
عضو کابینه دولت دوازدهم در بررسی طرح جامع شهر 
و  باید صیانت  این شهر  بودن  باغ-شهر  افزود:  شاهرود 
حفاظت شود و در توسعه آتی شهر مدنظر قرار بگیرد. 
مسیر  در  که  شهرهایی  برای  جامع  طرح های  تهیه  در 

تردد شهرهای زیارتی هستند حتما باید امکانات توقف 
از  یکی  است  مدنظر  زائر  و  مسافر  برای  که  خدماتی  و 

ضروریات تهیه طرح ها شود و ملاک عمل قرار بگیرد.
وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: در تدوین طرح جامع 
شهرهایی که در مسیر اماکن زیارتی هستند باید به موضوع 

ارایه خدمات به زائران توجه ویژه شود.
تصادفات  درصد   84 از  بیش  شد:  یادآور  اسلامی 
رانندگی در جاده های کشور عامل انسانی دارد و ناشی از 
خطای رانندگان است. به همین دلیل تعبیه مکان هایی 
اماکن  مسیر  در  که  شهرهایی  پیرامون  در  توقف  برای 
زیارتی هستند همچون شاهرود از مواردی است که باید 

ملاک عمل قرار بگیرد.
وی تاکید کرد: ایجاد مکان های توقف و استراحتگاه ها و 
مدنظر قرار دادن آن در تهیه طرح  جامع شهرها هم برای 
استان مزیت اقتصادی ایجاد می کند و هم موجب رفاه 

حال مسافران و زائران خواهد شد.

وزیر راه و شهرسازی:

حفظ باغ ها در حریم شهرها سیاست دولت است

معاون علم و فناوری رییس جمهوری و رییس بنیاد ملی نخبگان گفت که با خام فروشی 
محصولات تولیدی، فرصت جدید اشتغال ایجاد نشده و اداره کشور با این شیوه امکان پذیر 

نیست.
سورنا ستاری روز سه شنبه در حاشیه بازدید از طرح های دانش  بنیان استان گلستان 
در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا اظهار داشت: ایران نیروهای تحصیل  کرده  زیادی دارد که 
استفاده از دانش و خلاقیت آن ها برای ایجاد بهره وری بیشتر و تولید محصولات جدید، 
علاوه بر ایجاد ارزش افزوده بیشتر، فرصت های بیشتر اشتغال در بخش های گوناگون را 

فراهم خواهد کرد.
وی بیان کرد: استفاده از این نیروهای صاحب اندیشه و تفکر، می تواند مسیر حرکت 

اقتصاد ایران را از وابستگی و تکیه بر نفت به سمت اقتصاد دانش بنیان تغییر دهد.
معاون علم و فناوری رییس جمهوری افزود: در سال های اخیر دولت حمایت فراوانی از 
رونق صنایع دانش بنیان انجام داده و در نتیجه این پشتیبانی ها، 400 شرکت محصولات 

دارای قابلیت صادرات تولید کرده و سال قبل توانستند 900 میلیارد ریال ارز را با فروش 
محصولات وارد کشور کنند.

ستاری ادامه داد: در سال های اخیر نسل جدیدی کارآفرینان با اتکا به توسعه استارتاپ 
وارد محیط کسب و کار کشور شده و در حال تکاپو برای رقابت با شرکت های نامدار جهان 
و منطقه هستند. رییس بنیاد ملی نخبگان به تلاش شرکت های دانش بنیان برای تولید 
داروهای جدید و پرکاربرد و دور شدن از آسیب تحریم اشاره کرد و گفت: توسعه فعالیت این 
گونه شرکت ها موجب افزایش توان تولید و خوداتکایی ایران شده و در حال حاضر بیش از 

97 درصد نیازهای دارویی کشور در داخل تولید می شود.
معاون علم و فناوری رییس جمهوری به راه اندازی بزرگ ترین شرکت های بیوتکنولوژی 
خاورمیانه در ایران اشاره کرد و گفت: این شرکت ها که پس از تحریم تاسیس شده اند با 
وجود عمر اندک، در زمینه صادرات تجهیزات پزشکی و انتقال دارو به خارج به ویژه شرق 

آسیا موفقیت های فراوانی کسب کرده اند.

رییس بنیاد ملی نخبگان:

 اداره کشور با خام فروشی امکان پذیر نیست
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علل کم رویی در کودکان

کدام کودکان کم رو و خجالتی می شوند

کودکانی که احساس وابستگی به والدینشان نمی کنند، ممکن است مستعد اضطراب 
و رفتار خجالتی باشند.

پسر دوساله ای دارم که در جمع های غریبه، گوشه گیر، خجالتی و بسیار کم رو است 
و فقط می خواهد بغل من باشد و من هم به دلیل اینکه بتواند بر کمرویی اش غلبه کنم 
چیزی را بهانه کرده و از بغل کردن او امتناع می کنم. لطفاً بفرمایید چگونه با او رفتار کنیم 

تا اجتماعی تر شود؟  
برای اینکه برخورد درست و منطقی با این موضوع داشته باشید، لازم هست که شما 
علل خجالت را بشناسید. دلایل ایجاد ویژگی خجالتی در کودکان کم نیست اما برخی 

علل مهم آن عبارتند از:
- ژنتیک: برخی از ویژگی های شخصیتی به افراد ارث می رسد بنابراین این ویژگی 
نیز می تواند در فرد ژنتیک باشد. تحقیقات نشان می دهد، میل به کم رویی ممکن است 

ژنتیک باشد .
- ترس از شکست: هستند والدینی که فکر می کنند کودکشان نابغه است و باید هر 
آنچه لازم است را زود یاد بگیرد. کودکانی که مدام بیشتر از ظرفیتشان از آن ها توقع وجود 
دارند، زمانی که نمی توانند آن انتظار را درست برآورده کنند احساس بدی پیدا می کنند 
و این احساس بد تبدیل به ترس از شکست در آن ها می شود و بالطبع آن ها را به سمت 

شرمساری سوق می دهد.
- شخصیت: گاهی اوقات شخصیت نوزاد طوری است که حساس، عاطفی و البته 
زودرنج است؛ بنابراین چنین شخصیتی بیشتر احتمال دارد که در کودکی خجالتی 

باشد.
- رفتار آموزش داده  شده: کودکان به دنبال تقلید مدل های تأثیرگذار هستند و این 
مدل ها می توانند والدین باشند. والدین خجالتی این حس را به کودکشان نیز می آموزند.
- روابط خانوادگی: کودکانی که احساس وابستگی به والدینشان نمی کنند، ممکن 
است مستعد اضطراب و رفتار خجالتی باشند. از سوی دیگر، والدین به  شدت محافظه کار 

نیز ممکن است کودک را از قرار گرفتن در موقعیت های جدید بترسانند.
- فقدان تعامل اجتماعی: بچه هایی که در سال های اول زندگی شان از دیگران دور 
هستند، احتمالًا نمی توانند مهارت های اجتماعی را که به آن ها کمک می کند بتوانند با 

دیگران در تعامل باشند، یاد بگیرند.
برای اینکه این خصیصه را در فرزندتان تعدیل کنید و او را اجتماعی کنید. توصیه های 

زیر را مورد توجه قرار بدهید:
با کم رویی فرزند خود همدردی کنید

اذعان به آنچه او احساس می کند، بدون داوری منفی، به او کمک می کند احساس 
بهتری نسبت به خود داشته باشد. دادن این تصور که چیز بدی در رفتار او وجود دارد 

باعث می شود او حس بدی پیدا کند و در نتیجه خجالتی تر شود.
همدردی با فرزندتان به او کمک می کند که مهارت های اجتماعی خود را افزایش دهد 
و با دیگران ارتباط برقرار کند. به کودکتان نشان دهید، احساس او را درک می کنید. وقتی 
در یک جشن تولد وارد یک اتاق پر از کودک می شوید به او بگویید: »می دانم سخت است 
وارد جمع بچه هایی بشوی که این  همه سروصدا می کنند!« این جمله به او کمک می کند 

حس راحتی بیشتری داشته باشد و بتواند رفتار بهتری از خود نشان دهد.
به کودک خود راهبرد های مؤثر مقابله با کم رویی را آموزش دهید

به کودکتان بیاموزید از دیگر کودکان سؤال کند و به جواب هایشان گوش دهد. با او 
صحبت کنید چطور موقعیتی را که باعث عصبی شدن او شده باید مدیریت کند. »اگر در 
مهمانی عصبی بودی چه کار باید بکنی تا آرام شوی؟ می توانی با یکی از بچه هایی که در 
مدرسه می شناسی معاشرت کنی، می توانی پیشنهاد کنی که تو هم از مهمان ها پذیرایی 

کنی، فکر می کنی با دیگر بچه ها درباره چه چیزی می توانی صحبت کنی؟«
به کودکتان برچسب خجالتی نزنید

»ببخشید، این پسر من خیلی خجالتی است« جمله ای است که مادر و پدر یک کودک 
خجالتی معمولًا زمان روبه رو شدن با دیگران به زبان می آورند. غافل از این که این کار 
اشتباه است! گفتن این که فرزندتان خجالت می کشد یا خجالتی است، به او این پیام 
را می دهد که چیزی غیرطبیعی در وجودش هست و شما از این بابت شرمنده یا نگران 

هستید.
مهارت های پایه اجتماعی را به کودک بیاموزید

باید به کودکان بیاموزید که تماس چشمی برقرار کنند، با دیگران دست بدهند، بخندند 
و با احترام با بقیه ارتباط داشته باشند. می توانید با نقش بازی کردن و بازی با عروسک ها 
هم این چیزها را به کودک یاد بدهید. این که چطور در زمین بازی با دیگران همبازی 
شوند و... بچه هایی که در پیوستن به گروه های مختلف موفق عمل می کنند ابتدا 
مشاهده می کنند و سپس راهی برای ملحق  شدن به گروه پیدا می کنند. این بازی ها را 

در خانه با کودک انجام دهید و مهارت های اجتماعی را تمرین کنید.
الگوی رفتاری با اعتمادبه نفسی باشید

شما به  عنوان والدین باید بتوانید با غریبه ها دوستانه برخورد کنید، به دیگران کمک 
کنید و برخورد آرام در واکنش های اجتماعی را در همه زمینه ها مدل سازی کنید. یادتان 
باشد کودک با دیدن آدم های اطرافش خیلی چیزها یاد می گیرد. اگر شما هنگام برخورد 
با دیگران احساس راحتی کنید و بتوانید با کلمات ساده ارتباط خوبی برقرار کنید، کودک 
شما هم این رفتار شما را می بیند و یاد می گیرد. پس سعی کنید، در برخورد با دیگران در 

سلام کردن و معرفی خودتان پیش قدم باشید و سر صحبت را شما باز کنید.
در نهایت حتماً کودک خود را از 3 سالگی به مهد بفرستید، این موضوع سبب می شود 

بسیاری از تعاملات اجتماعی را در جمع همسالان بیاموزد و ترس هایش از بین برود.

عادت های غذائی مرگبار

 این مواد غذایی را با هم نخورید!
عادت مصرف برخی مواد غذائی در کنار هم عامل اصلی مشکلات گوارشی است.

ما عادت داریم که غذا ها را به صورت ترکیبی بخوریم. اما آیا متخصصان بهداشت این 
ترکیبات را مضر می دانند؟. این ترکیبات غذایی اغلب فرایند های هضم را مهار می کنند و 

منجر به درد معده، حالت تهوع و خستگی می شوند.
در این مطلب با چندین ترکیب غذایی که باید از مصرف همزمان آن ها در برنامه غذائی 

خودداری کنید، آشنا می شوید.
کربوهیدرات ها و پروتئین های حیوانی

هنگامی که کربوهیدرات را با پروتئین می خورید )مانند گوشت با سیب زمینی یا نان(، 
این امر منجر به تولید گاز و نفخ می شود. هرچند ممکن است کسانی که سالهاست این 

ترکیب را می خورند عادت کرده باشند.
دو ترکیب پروتئینی با هم

استفاده از دو منبع پروتئینی مانند گوشت و لوبیا مدت زمان زیادی برای هضم نیاز دارد 
و درنتیجه در فرآیند هضم اختلال ایجاد می کند.

غذا و آب یا آب میوه
نوشیدن آب یا آب میوه همراه با غذا یکی از سمی ترین ترکیبات غذایی را تولید می کند. 
آب اسید های معده را رقیق کرده و اثر بخشی آن ها در تجزیه پروتئین ها، کربوهیدرات ها 
و چربی ها کاهش می دهد؛ بنابراین 10 دقیقه قبل از غذا آب بنوشید. رعایت این نکته 

شما را از پرخوری و رقیق کردن آنزیم های معده نجات می دهد.
میوه با غذا

این ترکیب بسیار مضر است، زیرا میوه که به تنهائی بسیار سریع از دستگاه گوارش 
عبور می کند، در صورت مصرف همزمان با غذا در سیستم گوارش مدت ها باقی می ماند 

و قند موجود در آن شروع به تخمیر می کند.
ماست و میوه

ماست حاوی تعداد زیادی باکتری است که بر روی قند موجود در میوه اثر می کند. این 
امر منجر به تولید سموم، سرما و آلرژی می شود.

غلات همراه با شیر و آب پرتقال
شیر حاوی کازئین و آب پرتقال حاوی اسید است که در مصرف همزمان این موادغذائی 
باهم، آنزیم موجود در غلات نشاسته ای را از بین می رود. برای جلوگیری از این امر، 

حداقل یک ساعت قبل یا بعد از غلات، آب میوه میل کنید.
موز و شیر

تعداد بسیار کمی از مردم در زمین وجود دارند که این ترکیب را دوست نداشته باشند. 
اما این باعث می شود ترکیب غذایی خطرناکی تولید شود. سعی کنید از این ترکیب 

خودداری کنید.
لوبیا و پنیر

و سایر  نفخ  ایجاد  باعث  ترکیب در غذا های مکزیکی بسیار متداول است که  این 
مشکلات مربوط به هضم می گردد.

گوجه فرنگی و ماکارونی
گوجه فرنگی دارای اسید هایی است که آنزیم لازم برای هضم نشاسته ماکارونی را 

تضعیف می کند.

افزودن مواد غذایی مفید برای سلامت کلیه ها 
به رژیم غذایی می تواند سرعت پیشرفت انحطاط 

آنها را کاهش دهد.
که  دارند  مواد غذایی وجود  از  بسیاری  انواع 
می توانند عملکرد کلیه ها را بهبود ببخشند. 
که  هستند  برخوردار  سمزدایی  خواص  از  آنها 
به پیشگیری از تشکیل سنگ های کلیه کمک 
می کنند. بیماری مزمن کلیه در حال حاضر به 
است.  مبدل شده  یک مشکل سلامت عمده 
خوشبختانه، بسیاری از میوه ها و سبزیجات می 

توانند به بهبود عملکرد کلیه ها کمک کنند.
مشکلات  شیوع  پژوهشگران،  ارزیابی  بنابر 
کلیوی طی 10 سال آینده دو برابر خواهد شد. 
این به دلیل روند افزایشی پیر شدن جمعیت و 
افزایش بیماری های مزمن دیگر، مانند دیابت و 
چاقی است. از این رو، افزودن مواد غذایی مفید برای سلامت کلیه ها به رژیم غذایی می تواند سرعت پیشرفت انحطاط آنها 
را کاهش دهد. همچنین، آنها می توانند به پیشگیری از بیماری های دیگر مانند موارد مرتبط با عوارض قلبی عروقی کمک 

کنند.
اهمیت تغذیه مناسب برای بهبود عملکرد کلیه ها

کلیه ها وظیفه حذف مواد زائد از بدن را بر عهده دارند. خون با عبور از این کلیه ها تصفیه می شود. همچنین، کلیه ها سطوح 
مایعات و الکترولیت های بدن را تنظیم و بهینه می سازند.

در صورت مواجهه با مشکلات شدید، کلیه ها در انجام درست وظایف خود با دشواری مواجه می شوند. بر همین اساس 
است که افراد مبتلا به مشکلات کلیوی باید از مصرف برخی مایعات و مواد غذایی پرهیز کرده یا میزان مصرف آنها را محدود 

کنند.
اصلاح رژیم غذایی به منظور بهبود عملکرد کلیوی تنها یک انتخاب سالم نیست، بلکه به همراه داروهای تجویزی و دیالیز می 
تواند بخشی اساسی از درمان بیماری های کلیوی نیز را شامل شود. رژیم غذایی سالم و درست غذا خوردن برای درمان این 

شرایط و پیشگیری از بروز بیماری های مرتبط دیگر مانند دیابت، پرفشاری خون یا چاقی اهمیت دارد.
رژیم غذایی افراد مبتلا به مشکلات کلیوی باید: متنوع باشد. متعادل باشد.   منابع انرژی به میزان کافی دریافت شود.

به خوبی سازماندهی شده باشد. قابلیت سازگاری داشته باشد. در ادامه با برخی از بهترین میوه ها و سبزیجات که می توانند 
به بهبود عملکرد کلیه ها کمک کنند، بیشتر آشنا می شویم.

کاسنی فرنگی
کاسنی فرنگی یا کاسنی سالادی محصولی خوشمزه و ایده آل برای افرادی است که قصد دارند عملکرد کلیوی خود را بهبود 
ببخشند. این گیاه از محتوای آب زیاد و کالری کم برخوردار است. در واقع، حدود 95 درصد کاسنی فرنگی از آب تشکیل شده 

است. از این رو، یک ماده غذایی سبک، اما به واسطه محتوای آب و فیبر خود پر کننده محسوب می شود.
از نظر تغذیه ای، کاسنی فرنگی سرشار از مواد معدنی و ویتامین ها نیز است. به عنوان مثال، این گیاه حاوی کلسیم، فسفر، 

آهن، پتاسیم، سدیم و سرشار از ویتامین های A، C و B است.
پیاز و پیازچه

پیاز و پیازچه از پر مصرف ترین سبزیجات در جهان هستند. فواید بسیاری در هر لایه از این مواد غذایی پنهان شده اند، اما 
به لطف خواص ادرارآور، بهبود عملکرد کلیوی یکی از فواید اصلی آنها محسوب می شود. مصرف این مواد غذایی میزان آب و 

نمکی که از طریق ادرار از بدن دفع می شوند را افزایش می دهد.
مطالعه ای که در نشریه the Journal of Medicinal Food منتشر شد، نشان داد که پیاز توانایی فعال کردن موثر عملکرد کلیه 

ها و تسهیل دفع مایعات اضافه از بدن را دارد.
از جمله فواید مصرف پیاز و پیازچه می توان به موارد زیر اشاره کرد:

به عنوان یک متحد در برابر دیابت عمل کند. گوارش را بهبود می بخشد. سیستم ایمنی را تقویت می کند. برخی بیماری 
های تنفسی را تسکین می دهد.

هویج
هویج یکی دیگر از سبزیجات پر مصرف در جهان است که به واسطه فواید خود در زمینه تقویت سلامت بینایی شناخته شده 

است. اما این محصول فواید سلامت دیگری را نیز ارائه می کند که یکی از مهم ترین آنها افزایش دفع ادرار است.
همانند پیاز، هویج نیز از محتوای آب زیاد برخوردار است که به بهبود عملکرد کلیوی کمک می کند زیرا تولید و دفع ادرار 
را تسهیل می کند. بر همین اساس است که هویج یک گزینه بسیار مفید برای کمک به شکستن و دفع سنگ های کلیوی 

محسوب می شود.
همان گونه که پیشتر نیز اشاره شد، هویج برای سلامت چشم ها نیز مفید است زیرا منبع خوبی برای ویتامین A محسوب می 
شود که به تقویت بینایی کمک می کند. همچنین، بتاکاروتن های موجود در هویج محافظانی قوی برای پیشگیری از پیری 

زودرس هستند. مصرف هویج به محافظت از شبکیه چشم و پیشگیری از ابتلا به آب مروارید نیز کمک خواهد کرد.
توت ها

این دسته از میوه ها برای مبارزه با عفونت ها و بهبود گردش خون ایده آل هستند. همچنین، آب کرنبری از خواص ضد 
عفونی کننده و آنتی بیوتیک برخوردار است که می تواند با باکتری های مسبب عفونت های دستگاه ادراری مبارزه کند.

توت ها حاوی اسید کوینیک نیز هستند که این ماده می تواند به محافظت در برابر تشکیل سنگ های کلیه کمک کند.
مواد غذایی دیگر برای بهبود عملکرد کلیه ها

میوه ها و سبزیجاتی که در بالا به آنها اشاره شد تنها گزینه هایی نیستند که می توانید برای بهبود عملکرد کلیوی به رژیم 
غذایی خود اضافه کنید. از دیگر مواد غذایی مفید برای سلامت کلیه ها می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- نارنگی - لیمو - خیار - مارچوبه تازه - نخود سبز
- قارچ ها و موارد خوراکی دیگر، مانند مخمر، محصولات تخمیر شده، باکتری های زنده، مانند کفیر و ماست

اگر با مشکلات کلیوی مواجه هستید در مراجعه به پزشک برای بررسی دقیق شرایط تردید نکنید. پزشک می تواند برنامه 
درمان جامع و توصیه های غذایی مناسب را ارائه کند.

خشم افزون بر آسیب رساندن به سلامت روان، سبب ابتلا به 
بیماری های جسمانی می شود؛ با یادگیری تکنیک های کنترل 

خشم سلامت جسم و روان خود را حفظ کنید.
خشم و عصبانیت زمانی که با پرخاشگری، طغیان و حتی بروز 
واکنش های جسمانی همچون برافروختگی، افزایش فشارخون 
و ضربان قلب روی دهد برای سلامت جسمانی و روانی انسان 
خطرناک است و می تواند او را در موقعیت های دشواری قرار 
دهد. کنترل خشم از جمله توانایی های منحصربه فرد در افراد 
است که می تواند مانع از انجام کار های ناخواسته و پشیمانی 
از انجام کار یا بیان کلمه ها بدون تفکر درباره آن ها شود. کنترل 
خشم از راه تمرین و با رعایت برخی تکنیک ها و البته داشتن 
سعی و اراده به دست می آید و سبب ایجاد آرامش و تفکر منطقی 
در افراد حتی در زمان خشم ناگهانی و شدید می شود. در ادامه 
برخی تمرین ها برای کنترل خشم را که به وسیله متخصصان 

علوم روانشناسی پیشنهاد شده است می توانید ملاحظه کنید و در زمان بروز خشم از آنها برای کنترل این طغیان روحی استفاده کنید.
از یک تا 100 بشمارید

زمانی که شروع به شماردن اعداد می کنید ذهنتان معطوف به این کار می شود، ضربان قلب شما کاهش می یابد و احتمالًا خشم شما فروکش 
می کند.

 نفس عمیق بکشید
انجام تکنیک تنفس دیافراگمی بهترین راهکار برای کنترل و مهار خشم است. با نفس کشیدن عمیق میزان بیشتری اکسیژن به مغز می رسد 

و ذهنتان آرامش بیشتری برای تصمیم گیری های منطقی و مواجهه با مشکل پیدا می کند.
قدم بزنید

با قدم زدن، دوچرخه سواری کردن، انجام ورزش گلف و به طور کلی هرکاری که سبب بهبود جریان خون و ضربان قلب شما شود، خشم و 
عصبانیت در شما فروکش می کند. ورزش کردن به دلیل ایجاد هورمون آندروفین سبب ایجاد حس شادی و جلوگیری از استرس و خشم در 

افراد می شود.
عضله های خود را آرام کنید

با آرام سازی عضله ها و رفع انقباض آنها، بدن از تنش و استرس ناگهانی در اثر خشم آزاد می شود و به این ترتیب حس خشم در او کنترل 
می شود.

با خودتان کلمه های مثبت را تکرار کنید
یک کلمه یا عبارت معمولًا می تواند اثری فوق العاده در کنترل خشم در افراد داشته باشد. کلماتی مانند من آرامش دارم و من بر خشم خود 

مسلط هستم می تواند به ذهن شما کمک کند تا تصمیم گیری منطقی برای مواجهه با خشم داشته باشد.
تمرین های کششی انجام دهید

انجام تمرین های کششی مانند یوگا می تواند سبب افزایش توان کنترل عضله های بدن و همچنین بهبود خلق خو شود.
به رویا های شیرین فکر کنید

در زمان خشم، استرس و نگرانی به مناظر طبیعی مانند کناره ساحل دریا، کوه ها، پرواز پرندگان، جنگل های زیبا، آبشار های مرتفع و مواردی 
از این دست فکر کنید تا ضربان قلب شما عادی و حس خشم در شما کنترل شود.

موسیقی آرام بخش و مورد علاقه تان را فراموش نکنید
گوش دادن به موسیقی آرام بخش و مورد علاقه افراد در زمان خشم می تواند سبب کنترل این مشکل روحی در افراد شود.

 در زمان خشم هیچ گاه بدون تفکر صحبت نکنید
بسیاری از افراد زمانی که به شدت خشمگین می شوند قطاری از کلمات و جمله ها را بدون تفکر بر زبان می آورند که بعد ها به شدت از بیان آن ها 

ناراحت و پشیمان می شوند. این گفته ها می تواند فرد را درموقعیت هایی پیش بینی نشده قرار دهند و وضعیت او را بدتر از پیش کند.
سکوت در زمان خشم بهترین راهکار برای کنترل خشم و کمک به بهبود وضعیت است. با سکوت شما به ذهن خود اجازه می دهید ذهن 

مناسب ترین کلمه ها و جمله ها را پیدا کند و به این ترتیب مشکل به آسانی برطرف شود.
به خود استراحت دهید

در زمان خشم حتماً لازم نیست برای مدت زمان طولانی در محلی که سبب این مشکل شده است باقی بمانید. به خودتان استراحت دهید، 
مقداری آب یا قهوه بنوشید و به استراحت یا حتی یک مسافرت کوتاه بروید تا خشم در شما فروکش کند و آنگاه با یک روحیه عالی و تفکر منطقی 

به محل کار، تحصیل یا خانواده بازگردید.
علت خشم خود را بنویسید

یکی از راهکار های طلایی برای مهار خشم، نوشتن علت خشم، راهکار های رفع آن، چگونگی برخورد با دیگران و مواردی از این دست است. با 
نوشتن، خشم شما فروکش می کند و نکته های طلایی برای بهبود وضعیت و بازگشت به شرایط پیشین به ذهنتان می رسد.

موقعیت خشم را شبیه سازی کنید
اگر لازم است در یک موقعیت استرس زا به دیگران پاسخ مناسب دهید، آن را پیش از گفتن در موقعیت حقیقی چند بار برای خود شبیه سازی 
کنید به ویژه اگر عکس العمل اطرافیان خود را می شناسید. برای این کار می توانید از آینه استفاده کنید و نوعی نمایش برای بررسی وضعیت به 

وجود آورید. با مشاهده برخورد های خود می توانید راهکار های مناسبی برای رفع خشم پیدا کنید.
موقعیت های ایجاد کننده خشم را کنترل کنید

اگر مسیر پرترافیک سبب خشم شما می شود مسیرتان را عوض کنید. اگر دیر رسیدن به محل کار سبب خشم شما می شود، زودتر از خانه خارج 
شوید. با این راهکار ها بسیاری از عوامل ایجادکننده خشم برطرف می شوند و به آرامش نسبی دست می یابید.

با یک دوست امین درد و دل کنید
در صورتی که نمی توانید خشم خود را کنترل کنید با یک دوست امین و قابل اعتماد درد و دل کنید. شاید راهکار های ارائه شده از سوی دوست 

شما بتواند به شما برای رفع مشکل کمک کند. در صورت نیاز می توانید از خدمات مشاوران بهره بگیرید.
با خنده به استقبال خشم بروید

در زمان بروز خشم، خندیدن و تبسم می تواند سبب بهبود وضعیت شود، همچنین دگرگون کردن وضعیت هم می تواند در کنترل خشم اثرگذار 
باشد. به طور مثال اگر ایستاده اید بنشینید یا اگر نشسته هستید بایستید تا خشم در شما فروکش کند. همیشه قدردان موقعیت های خوب 
زندگیتان باشید و نکات مثبت زندگیتان را به خودتان یادآوری کنید. در صورت بروز خشم با دیگران مهربان باشید تا خشم در شما کنترل شود. با 

انجام این راهکار ها می توانید در زمان اوج خشم آرامش داشته باشید و با تفکر و بیان منطقی موقعیت، تنش زا را از بین ببرید.

۱۵ ترفند طلایی برای ایجاد آرامش در اوج خشماز بهترین مواد غذایی برای بهبود عملکرد کلیوی

میوه های که چربی ها را می سوزانند

 ایفوگرافی: ایمان/ محسن عبداالهی

کاهش وزن کار آسانی نیست. بدن ما چربی را، برای روزهای گرسنگی، در خود ذخیره می کند؛ اما میلیون ها نفر از ما بیش از آن که نیاز داشته باشیم، غذا می خوریم و در نتیجه ذخیره چربی بالایی در بدن خود داریم. 
برای کاهش این چربی های اضافی باید کمتر از کالری که می سوزانیم، غذا بخوریم. خوشبختانه، علاوه بر محدود کردن میزان کالری، چند چیز دیگر وجود دارد که به کمک آن ها می توانیم میزان کاهش وزنمان را، آن هم به روشی 

سالم، افزایش دهیم. چندین بررسی نشان داده است که میوه های حاوی آنتی اکسیدان آنتوسیانین )فلاوونوئید( بر کاهش وزن اثر افزایشی دارد. می توان میوه های غنی از آنتوسیانین را به راحتی تشخیص داد زیرا آن ها دارای 
سایه ای از رنگ های قرمز یا بنفش هستند. در اینجا به هفت نوع از این میوه ها اشاره می کنیم:

وزن  کاهش  قصد  که  زمانی  برای 
دارید، آلبالو یک میوه خارق العاده 

است.  با آزمایشی که بر روی موش ها 
هفته ای   12 دوره  یک  شامل  و  شد  انجام 
بود، مشخص گردید موش هایی که از آلبالو 
از  به آن هایی که  تغذیه شده بودند، نسبت 
یک رژیم غذایی به اصطلاح غربی استفاده 
کرده بودند، به میزان ۹ درصد چربی شکمی 

بیشتری را از دست دادند. 
 گیلاس و آلبالو همچنین عملکرد ژن های 
چربی در این حیوانات را تغییر دادند. آلبالو بر 
روی سلامت قلب و کاهش التهاب نیز اثرگذار 
است و این، آن را به یک انتخاب عالی تبدیل 

کرده است.

شاید بسیاری از ما به دلیل آن که فکر می کنیم هندوانه تنها از 
قند و آب تشکیل شده، از خوردن آن اجتناب می کنیم؛ اما این 
میوه واقعاً یک گزینه کاملًا سالم است. مصرف هندوانه می تواند 
میزان انباشت چربی در بدن را کاهش داده و به منظور سوزاندن 
بهتر چربی ها، آن ها را تغییر دهد.  آب هندوانه، نیز باعث کاهش 

این  می شود.  ورزشی  تمرینات  از  پس  عضلانی  درد 
میوه تابستانی تا مدت ها در دسترس ما است، پس 

به راحتی می توانیم از فواید آن بهره مند شویم.

عالی  انتخاب  یک  میوه،  این 
و  شکمی  چربی  کاهش  برای 
واقع،  در  است.  خون  کلسترول  سطح 
شرکت کنندگان در یک مطالعه شش هفته ای، که 
با هر وعده غذایی شان گریپ فروت مصرف کرده 
بودند، سایز دور کمرشان به طور میانگین 1 اینچ 
)2.5 سانتی متر( کاهش پیدا کرد. محققان بر این 
باورند که دلیل این امر ترکیبی از مواد شیمیایی 
گیاهی قوی و ویتامین C است که در این میوه از 
خانواده مرکبات وجود دارد. می توانید به راحتی 
گریپ فروت را به دو نیم تقسیم کرده و با کمک 
استفاده کنید. همچنین  آن  آب  از  یک قاشق، 
یک ترشی  عنوان  به  میوه  این  آب  از  می توانید 

طعم دهنده برای سالادها کمک بگیرید.

این یک خبر خوب است، زیرا شما هرگز از خوردن توت ها در انواع مختلف خسته نخواهید شد. میوه هایی که در این گروه قرار می گیرند 
مملو از پلی فنول های سالم هستند که نه تنها به کاهش وزن کمک می کنند، بلکه از تشکیل چربی نیز جلوگیری خواهند کرد. 

در مطالعه ای مشخص شد موش هایی که روزانه سه وعده توت و یا پودر آن را مصرف کردند، تشکیل چربی در بدنشان 
تا 73 درصد کاهش پیدا کرده است. انواع توت ها را می توانید به ماست و سالادتان اضافه کرده و یا آن ها را خشک کرده 

و یا به صورت پودر درآورید. با این همه گزینه، اضافه کردن این میوه ها به وعده های غذایی تان کار سختی نخواهد بود.

سیب به طور کلی یک منبع عالی از فیبر محلول است که 
در معده شما به شکل ژله مانند تبدیل می شود و به شما کمک 

می کند برای مدت بیشتری احساس سیری کنید. هر بار که شما 10 گرم 
فیبر محلول بیشتری را به رژیم غذایی خود اضافه می کنید، چربی شکم 
در طی یک دوره پنج ساله به میزان 3.7 درصد کاهش می یابد. این بدان 
معنی است که سیب ها می توانند در کاهش وزن شما، با کاهش میل به 
غذا دخیل باشند. همچنین کمک می کنند که در سال های آینده نیز 
تناسب اندام داشته باشید. سیب بانوی صورتی، نوعی سیب پیوندی، 
دارای بیشترین آنتی اکسیدان های فلاونوئید هستند، که آن ها را در رأس 

بسیاری از انواع مختلف سیب که بر کاهش وزن اثرگذارند، قرار می دهد.

با وجود داشتن طعمی شیرین، گلابی عمدتاً شامل آب و فیبر است، دو چیز که واقعاً به کاهش وزن 
از  اینکه هر 100 گرم  با وجود  برای مدت طولانی تری سیر نگه می دارند،  را  کمک می کنند و شما 
گلابی تنها 56 کالری دارد! فیبر موجود در این میوه همچنین به هضم سالم کمک می کند، به طوری 

که احساس نفخ نمی کنید. به عنوان یک هدیه، ویتامین C و ویتامین A موجود در گلابی از 
آسیب رادیکال های آزاد جلوگیری می کنند و التهاب را کاهش می دهند. این کار به شما 

کمک می کند که جوان تر به نظر برسید و به طور کلی احساس بهتری داشته باشید. 
فقط مطمئن شوید که از انواع تازه یا یخ زده اینa میوه استفاده کنید، زیرا گلابی های 

کنسرو شده در شربت های شیرین بسته بندی می شوند.

آلبالو

هندوانه

گریپ فروت یاقوتی رنگ

انواع توت ها

سیب صورتی

گلابی

سندرم  از  جلوگیری  برای  سنگی(  )میوه های  میوه ها  از  خانواده  این 
متابولیک شناخته شده است، که نام یک گروه از عوامل خطر مرتبط با چاقی 
و یا بیماری های مرتبط با چاقی است. دیابت نمونه اولیه اختلال متابولیک 
است و چربی شکمی یک عامل خطر جدی برای آن محسوب می شود. این 
گروه از میوه ها، حاوی ترکیبات فنلی بالایی هستند که نقش 
مهمی در رفتار ژن های چربی دارند. آن ها همچنین از نظر 
میزان قند پایین تر از بسیاری از میوه های دیگر قرار دارند 
که برای افرادی که رژیم می گیرند یک گزینه ایده آل است.

شلیل، هلو و آلو
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خود آرام سازی فردی؛ تکنیکی که همه به آن 
نیاز داریم

 از جمله مهارت های بسیار مهم زیست خانوادگی  که در ایران نادیده گرفته می شود، 
خودیابی و خودآرام سازی فردی است.

مادران بسیاری از اعتیاد پدرها به موبایل، فیلم و بازی اینترنتی و عدم توجه آن ها 
به کودکان در ساعاتی که منزل هستند، شکایت می کنند. پدران بسیاری شاکی و 
خسته اند از این که هیچ وقتی برای خود و کم کردن اضطراب ها و خستگی های روزمره 
ندارند و به محض ورود به منزل، همسرشان توقع دارد پابه پای او در امور منزل مشارکت 
و با بچه بازی کنند. به نظر می رسد این شکایات بیشتر ناشی از عدم توجه به فردیت فرد 
و ناتوانی مهارت مدیریت زمان است. در واقع افراد نیاز به غارهای تنهایی دارند تا برای 
دقایقی با خود و دنیای خود خلوت کنند. زن یا مرد، مادر یا پدر به این حیاط خلوت 
روزانه احتیاج دارند. هرچقدر آن را از یکدیگر دریغ کنیم بر گسست شبکه ی روابط 
خانوادگی مان بیشتر دامن زده ایم. مادرها باید درک روشنی از زمان های تنهایی پدرها 
داشته باشند. پدرها باید بپذیرند زنان حتا اگر خانه دار باشند روزانه باید اوقاتی را صرف 
خود کنند. نگهداری از بچه ها و بازی با آن ها انرژی حیاتی خانه را مجددا به گردش 
در می آورد و کوتاهی کردن از این امر به بهانه خستگی، همه ی اعضای خانواده را دچار 
فرسایش می کند. البته اختصاص زمان مناسب و کافی به این لحظات تنهایی، به مهارت 

ما در مدیریت زمان مربوط می شود که خود بحث مفصلی دارد.
آن چه مهم است این است که والدین قبل از تصمیم به ازدواج و یا بچه دارشدن باید 
دانش کافی از این غارتنهایی طرفین داشته باشند و یاد بگیرند به اوقات تنهایی و 
زندگی  که  بگیرند  یاد  نیز  سو  آن  از  بگذارند.  احترام  خود  زندگی  شریک  آرام سازی 
خانوادگی شبکه ای از نسبت ها و روابط بین افراد خانه است که نباید همه را به دست یک 

نفر سپرد و باید برای بقاء و سلامت آن برنامه ریزی کرد.
نکته ای دیگری که باید به آن توجه کرد تناسب بین نسبت های خانوادگی و فردیت 
فرد است. به گمانم یکی از گام های نخستین، به رسمیت شناختن حیات فردی در دل 
نسبت های خانوادگی است. نسبت های خانوادگی زاده ی نقش های ما هستند؛ مادر 
به فرزند، پدر به فرزند، زن به شوهر و شوهر به زن. این ها شبکه ی نسبت های خانوادگی 
است. وقتی نسبت ها به شکل افراطی و غیرواقعی توسط افراد و جامعه برجسته و بزرگ 
می شوند، فردیت فرد در لابلای آن نقش ها گم می شود. مثلا زنان ما اغلب تصاویر باطل، 
فانتزی و دور از واقعیتی از نقش مادری خود دارند. تصاویر افراطی و ساختگی از این 
نقش ها در جامعه و یا قبیله، باعث می شود که فرد به درک درستی از نسبت و توان 
خودش در مواجهه با آن نقش نرسد. در چنین شرایطی، آدم ها و فردیت آن ها در خانواده 
محو می شود! وقتی فردیت ما محو می شود، زندگی نزیسته ای خواهیم داشت که در 

زمان محدود، هیچ وقت فرصت جبران آن را نخواهیم یافت.
دکترای فلسفه تعلیم و تربیت

رئیس سازمان تبلیغات اسلامی:

 گام دوم انقلاب گام جوانان است
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی با اشاره به اینگه گام دوم انقلاب گام جوانان است، 
به  را  انقلاب  معارف  باید  که  هستید  شما  جوانان.  شما  گام  یعنی  دوم  گام  گفت: 

هنرمندانه ترین نحو ممکن ترویج کنید.
حجت الاسلام محمد قمی، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی باحضور در آئین اختتامیه 
سیزدهمین کنگره ملی اتحادیه انجمن های اسلامی دانش آموزان، طی سخنانی با 
تبیین رسالات و وظایف سازمان تبلیغات اسلامی تأکید کرد: سازمان تبلیغات اسلامی 
باید از اتفاقاتی که در حوزه اسلام و انقلاب می افتد حمایت کند و اگر این موضوع در 
جامعه کمرنگ باشد باید از این سازمان مطالبه کرد و سئوال پرسید. سازمان تبلیغات 
اسلامی باید نقش حمایتی خود را از تبلیغات اسلامی به درستی ایفا کند نه اینکه نام و 

نشان خود را در سطح جامعه تبلیغ کند.
حجت الاسلام محمد قمی بابیان اینکه شبهاتی که امروز در سطح جامعه مطرح 
می شود معلول اتفاقات مختلف است گفت: همین چند روز پیش مسئله ای درباره 
ازدواج یک دختر 9 ساله در شبکه های اجتماعی مطرح شد و هم زمان سریالی هم 
با همین مضمون پخش شد که در کنار قرار گرفتن اینها برای مخاطب این موضوع را 
تداعی می کرد که گویا این اتفاق در ایران مرسوم است و آنقدر زیاد است که حالا به 
رسانه ها رسیده است؛ در حالی که واقعاً چنین چیزی آنقدر کمرنگ است که اصلًا به 
چشم نمی آید اما جوری وانمود کردند که انگار مسئله اول جامعه ایران این موضوع است.
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی با مثبت ارزیابی کردن عملکرد اتحادیه دانش آموزان 
در زمینه »هیئات مذهبی دانش آموزان«، به سفر اخیرش به شهرکرد اشاره و اظهار کرد: 
اتفاقاً مدتی قبل مهمان هیئت انصارالمهدی شهرکرد بودم و واقعاً از نظم و فضای این 
هیئت لذت بردم. عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی همچنین افزود: گام دوم یعنی گام 
شما. شما هستید که باید معارف انقلاب را به هنرمندانه ترین نحو ممکن ترویج کنید. 
این باید از جانب شما اتفاق بیفتد و ما در سازمان تبلیغات هم از شما حمایت کنیم 
چراکه بار گام دوم انقلاب بر عهده شما جوان ها است. شما می توانید به زبان جوانانه این 
موضوعات را در جامعه مطرح کنید و قدم مؤثری را در موضوع گام دوم انقلاب اسلامی 
بردارید. در ابتدای آئین اختتامیه سیزدهمین کنگره ملی اتحادیه انجمن های اسلامی 
از شرکت کنندگان سخنان و سؤالاتی خطاب رئیس سازمان  آموزان تعدادی  دانش 
تبلیغات اسلامی مطرح کردند که سخنان ذکرشده پاسخ به سؤالات دانش آموزان است.

تولیت آستان قدس رضوی:

تفکر مبارزه با استکبار از جلوه های اربعین است
تولیت آستان قدس رضوی حرکت اربعین را اوج گرفتن تفکر مبارزه با استکبار برشمرد 

و گفت: امروز فکر مبارزه و جهاد توسعه یافته که این از برکات اربعین است.
حجت الاسلام والمسلمین احمد مروی، در همایش تکریم خادمین اربعین حسینی)ع(  
در رواق امام خمینی)ره( حرم مطهر رضوی ضمن بیان خیر مقدم به میهمانان عراقی و 
سایر شرکت کنندگان در همایش گفت: برای من به عنوان خادم کوچک آستان مقدس 
امام رضا)ع( موجب افتخار است که میزبان شما عزیزان از کشور عراق، شیعیان و برادران 

اهل سنت و مسیحی باشم.
وی افزود: موضوع مورد توجه در قیام امام حسین)ع(، فلسفه فداکاری است، حجت 
خدا خون خود را نثار کرد تا مردم را از جهالت و ظلمات نجات دهد و مردم را از سرگردانی 
رهایی ببخشد از طرفی محبت اهل بیت عصمت و طهارت رمز قرب به سوی خداوند 

باری تعالی است و موجب کسب رضوان و خشنودی خدا می شود.
تولیت آستان قدس رضوی با اشاره به روایتی از امام صادق)ع(  در خصوص بهای 
بهشت که  اعتقاد به لااله الا الله یعنی کلمه توحید است افزود:  کلمه لا اله الا الله بهای 

بهشت است؛ به شرط آن که از روی اخلاص بیان شود.
وی در تشریح اخلاص واقعی بیان کرد: اخلاص در واقع عمل به دستورات و محبت 

اهل بیت)ع( را شامل می شود و قسمت اعظم بهشت به اخلاص است.
حجت الاسلام والمسلمین مروی با بیان این که ما با همه وجود و اخلاص، خدا را 
شاکریم که محبت اهل بیت)ع( در قلوب ما جاری شده است، عنوان کرد: راهپیمایی 
باشکوه و با عظمت در اربعین حسینی)ع( جلوه و تجلی محبت اهل بیت)ع( در دل 
مردم است. تولیت آستان قدس رضوی اظهار کرد: اربعین جلوه های باشکوه و زیبایی 
دارد، یکی از آن ها رنگ خدایی گرفتن است. از بین رفتن مرزهای میزبان و میهمانی 
دیگر جلوه این حرکت است و در این ایام اربعین حتی صاحب خانه ها خود میهمان 
امام حسین)ع( هستند. حجت الاسلام مروی خاطرنشان کرد: اربعین رنگین کمان 
همه اقوام، مذاهب و ادیان مختلف با هر سن، ملیت و موقعیتی است که همه این ها 
در کشتی نجات حسین)ع( به آرامش می رسند، چرا که حسین)ع( راه هدایت و کشتی 
نجات است. تولیت آستان قدس رضوی اظهار کرد: جلوه دیگر اربعین اوج گرفتن تفکر 
مبارزه در راه اسلام است. امروز فکر مبارزه و جهاد توسعه یافته که این از برکات اربعین 
است. وی اظهار کرد: امروز به برکت قیام امام حسین)ع( روح مبارزه و مجاهدت در راه 
خدا و روح آمادگی برای شهادت و جانبازی برای کلمه الله و اسلام به نحو گسترده ای 
رو به افزایش است. حجت الاسلام والمسلمین مروی جلوه دیگر اربعین را توجه به کانون 
قرآنی یعنی امامت و ولایت برشمرد و گفت: برای همین امر مهم امامت و ولایت است که 

ما بغض و کینه استکبار را مشاهده می کنیم.
تولیت آستان قدس رضوی افزود: اگر حادثه کوچکی در کشور اسلامی ایجاد شود، 
رسانه های جهانی به انعکاس آن می پردازند که بگویند ناامنی و کشتار در مجامع اسلامی 
وجود دارد، اما این پدیده که ده ها میلیون آدم از ملیت و سنین مختلف در پیاده روی 

اربعین حضور دارند در اخبار و رسانه های آن ها منعکس نمی شود.
وی ادامه داد: دشمن سعی می کند نگذارد مردم این حرکت را ببینید اما نمی توانند، 
همانگونه که یزیدیان نتوانستند مانع از رسیدن صدای امام به جهانیان شوند، امروز هم 

یزیدیان زمان نمی توانند این حرکت را خاموش کنند.

معارف و سبک زندگی

 شماری از کارشناسان اجتماعی و روان شناختی بر تربیت صحیح 
خانوادگی، ارتقاء سلامت روانی، وضع شماری از قوانین و مقررات 
در این زمینه، حمایت از حقوق انسانی و توجه به خواست و نیازهای 
فردی به منظور کاهش خشونت و پرخاشگری در جامعه تاکید 

کردند.
های  آسیب  از  یکی  عنوان  به  کشور  هر  در  خشونت  کاهش 
اجتماعی که سبب تضییع سرمایه های ملی است؛ بی تردید از مهم 
ترین اهداف به شمار می رود. پرخاشگری و نزاع های خیابانی که 
با هر یک از فشارهای اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و سیاسی در 
سطح فردی و اجتماعی تشدید می شود و سلامت روانی جوامع را 
تهدید می کند،  به اعتقاد بسیاری از کارشناسان اجتماعی از طریق 
آگاه سازی جامعه و وضع برخی از قوانین و مقررات در این زمینه 

قابل سازماندهی است.
براساس آمار سازمان پزشکی قانونی کشور؛ شمار مراجعان نزاع 
در جامعه در 4 ماه نخست سال 1398 برابر با 215 هزار و 643 
نفر برآورد شده است؛ که از این تعداد 69 هزار و 774 نفر را مردان 
و 145 هزار و 869 نفر را زنان تشکیل می دهند؛ بر اساس این آمار 
همچنین شمار نزاع در پایتخت برابر با 36 هزار و 182 نفر است. به 
منظور کاهش و رفع این آسیب در برخی از استان های کشور نیز از 
جمله بوشهر و ایلام طرح پیشگیری از خشونت با هدف شناسایی 
علل موثر بر این پدیده و همچنین جلوگیری از اختلال در نظم 

عمومی تدوین شده است.
مرضیه ابراهیمی، تحلیل گر مسائل اجتماعی در این رابطه به 

خبرنگار گروه اجتماعی ایرنا گفت: خشونت در حقیقت یک نوع 
آسیب رسانی عمدی به هنگام افزایش فشارهای اجتماعی است 
که جنبه های متعدد جسمی، روحی، روانی و اجتماعی را در بر می 
گیرد. وی افزود: مولفه های متعددی در گسترش آسیب اجتماعی 
خشونت ایفای نقش می کند؛ بسیاری از صاحب نظران خشونت 
را محصول شرایط نامساعد اقتصادی عنوان می کنند.  این مهم 
براساس تجربه بسیاری از کشورها نباید به طور تک بعدی )تک 
علتی( بررسی شود؛ چراکه در بسیاری از مواقع با وجود شرایط 
اقتصادی مساعد نیز نرخ های قابل توجهی از خشونت در جامعه 
دیده می شود. ابراهیمی تصریح کرد: یکی از مهم ترین عوامل موثر 
در گسترش خشونت )نزاع های خیابانی( عوامل روحی - روانی و 
برخی از اختلال های روانی است؛ اگرچه این مولفه نیز بی تردید 
تحت تاثیر مسائل اجتماعی است.  به عنوان مثال خشونت در 
محیط خانواده و همچنین فقدان فرهنگ تعامل و گفت وگو تاب 
آوری اجتماعی را کاهش می دهد و در نتیجه این امر خشونت 

اجتماعی افزایش می یابد.
به عقیده وی؛ دنیای امروز نیازمند کسب مهارت های زندگی 
از جمله حل مساله و کنترل خشم به جهت کاهش خشونت 
است.  ناهنجاری های اجتماعی به مانند قوانین و هنجارهای 
اجتماعی قابل یادگیری است؛ در نتیجه این مهم بسیاری از 
خشونت ها، نزاع و پرخاشگری ها به دلیل مشاهده این کنش 
در روند جامعه پذیری در نهادهای اجتماعی است. به گفته 
ابراهیمی در واقع بروز خشونت در دوران جامعه پذیری سبب 

بازتولید این رفتار در جامعه در سال های آتی می شود. وی 
افزود: در برخی از مواقع نیز افراد به منظور دستیابی به اهداف 
مورد نظر راهی جز بروز خشونت نمی یابند؛ براین اساس در 
حوزه تعارضات میان  فردی، باید بر مهارت های حل مساله و 
یادگیری این مهم در جامعه تاکید کرد. : قوانین و مقررات جوامع 
و ضمانت اجرای آن ها نیز در کاهش و رفع این آسیب تاثیرگذار 
است؛ چراکه اگر قوانین کشور از حقوق افراد حمایت و افراد 
اطمینان یابند که حقوق آن ها ضایع نمی شود؛ یا در صورت 
تخطی از هنجارهای اجتماعی مجازات می شوند؛ به طور حتم 

به خشونت متوسل نمی شوند.
گسترش خشونت در جامعه اعتماد اجتماعی را 

کاهش می دهد
این جامعه شناس در ادامه به عوارض این آسیب اشاره کرد و 
گفت: گسترش خشونت در یک جامعه سرمایه های اجتماعی و 
همچنین سلامت روانی را کاهش می دهد.  ظرفیت های ارتباطی 
موثر و تحقق اهداف متعالی در یک جامعه خشن تضییع می شود 
و نیروی انسانی برای دستیابی به اهداف از راهکارهای غیرمشروع 
امر  این  شد:  یادآور  ابراهیمی  کند.  می  استفاده  )غیرمقبول( 
همچنین سبب کاهش اعتماد اجتماعی و سوء ظن در کشور می 
شود؛ نیروی انسانی در منافع مشترک با یکدیگر مشارکت نمی 
کنند و در نتیجه این امر جامعه منسج شکل نمی گیرد. به گفته 
این کارشناس اجتماعی در یک جامعه غیرمنسجم رفتارها غیرقابل 
پیش بینی است و هر یک از افراد جامعه علیه دیگری اقدام می کند  
انجام پژوهش های منظم و مستمر کیفی و همچنین برنامه ریزی 
و سیاست گذاری در این رابطه را از راهکارهای اساسی به منظور 
این آسیب اجتماعی عنوان کرد و گفت: آگاهی  و رفع  کاهش 
بخشی به کنش گران اجتماعی به منظور حل چالش ها؛ کاهش 
مولفه های خشونت؛ رفع بی تفاوتی های اجتماعی و فرهنگ 
سازی در این خصوص از دیگر عوامل موثر در کاهش خشونت و 

نزاع های  اجتماعی است.
خشونت؛ آسیب حیاتی سرکوب نیاز

بنفشه مهاجرانی یک کارشناس روان شناسی نیز خشونت را یک 

نوع هیجان ویران گر تلقی کرد و گفت: یکی از اساسی ترین دلایل 
بروز خشونت در هر جامعه عدم تحقق خواست ها و نیازهای فردی 
و اجتماعی است. وی با اشاره به این مهم که بی توجهی نسبت به 
مسائل جمعی نیز یک نوع خشونت است؛ افزود: با سرکوب نیازها، 
خشونت یک اهرم به منظور دستیابی به اهداف تلقی می شود. به 
عبارت دیگر؛ افراد با بروز پرخاشگری احساس به استیفاء حقوق 
پیدا می کنند. تربیت خانوادگی نیز در بروز این خشونت تاثیرگذار 
است. درگیری های شخصی والدین و رهاسازی فرزندان سبب 
سرکوب نیازهای کودکان، نوجوانان و  جوانان و این امر موجب 
مهاجرانی  شود.  می  های  سال  در  خشونت  و  پرخاشگری  بروز 
افزود:  حضور افراد پرخاشگر در جامعه بی تردید سبب آسیب 
های اجتماعی بسیاری نظیر درگیری های فیزیکی؛ قتل؛ اعتیاد 
می شود.  خشونت باید به طور سازنده مورد بهره برداری قرار گیرد.  
تربیت صحیح فرزندان؛ بهره گیری از فرهنگ تعامل و گفت وگو، 
آموزش چگونگی رفتار در مقابله با خشونت گران از طریق کارگاه 
های آموزشی، دفترچه های راهنما، فیلم های سینمایی، سریال در 

کاهش خشونت و پرخاشگری موثر است.
خشونت؛ یک ناسلامتی روانی

"سید یعقوب موسوی" تحلیل گر مسائل اجتماعی نیز خشونت را 
یک ناسلامتی روانی عنوان کرد و گفت: سرکوب خواست ها، آرمان و 
آرزوهای فردی در هر جامعه سبب بروز خشونت می شود.  به عبارت 
دیگر اگر دستیابی به نیازها از طریق راهکارهای قانونی و مشروع 
محقق نشود؛ بی تردید جامعه برای دستیابی بدان به پرخاشگری 
و خشونت متوسل می شود. به عقیده موسوی این آسیب اجتماعی 
به  دستیابی  از  را  کشور  اجتماعی  و  فردی  سطح  در  )خشونت( 
اهداف متعالی دور می سازد.  این آسیب دستاورد دنیای مدرن 
است.  خشونت و پرخاشگری در دهه های پیشین نیز مشاهده می 
شد؛ اما توسعه و گسترش آن در سال های اخیر کارکرد دنیای مدرن 
محسوب می شود. این جامعه شناس با اشاره به فرهنگ سازی در 
این زمینه یادآور شد: فقدان صد درصدی خشونت در جوامع یک 
امر آرمانی به شمار می رود؛ اما به طور حتم با فرهنگ سازی در این 

زمینه باید در جهت کاهش این مهم قدم برداشت.

در گفت وگوی با کارشناسان مطرح شد؛

چگونه خشونت  را کاهش دهیم؟

شعر آیینی پس از پیروزی انقلاب اسلامی رشد چشم گیری داشته است و هیچ کس 
منکر این مسئله نیست. حتی کسانی که با شعر آیینی و اصولًا سوژه های مذهبی میانه 

چندانی ندارند، این واقعیت را انکار نمی کنند.
عدم اقبال به شعر مذهبی در دوران پیش از انقلاب، برخی افراد دغدغه مند را بر آن 
داشت که این نوع شعر را از این مظلومیت رها کنند. محمدعلی مجاهدی که امروز وی 
را به عنوان پدر شعر آیینی می شناسند، یکی از آن افراد دغدغه مند است. ماهنامه خیمه 
در گفت وگویی با او، روند سیر شعر آیینی را از آن دوران تا پس از انقلاب مورد بررسی قرار 

داده است. گزیده ای از این مصاحبه را بخوانید؛
* شعر آیینی در زبان فارسی بیش از 1000سال پیشینه مکتوب دارد. عمر شعر 
فارسی نیز همین مقدار است. یعنی از سال 254 هجری که زبان فارسی دری در 
حکومت یعقوب لیث مورد استفاده قرار گرفت، ایران به خاطر گستره جغرافیایی زیادی 
که داشت، در هر گوشه ای لهجه ای و زبانی تکلم می شد. یک زبان واحدی که بتواند 
در تمامی این قلمرو صحبت شده و همگان از آن استفاده کنند، وجود نداشت و از 
سال 254 هجری زبان فارسی دری به طور رسمی مورد استفاده قرار گرفت. در آن زمان 
وقتی احساس می کنند که فرهنگ این مملکت نیاز به یکپارچگی دارد و نخستین 
قدم باید با اشاعه زبان واحد صورت گیرد، گفتند به ادبیاتی که در دربار یعقوب لیث، 
ساری و جاری است، رسمیت دهند و این بود که به تمامی کارگزاران در نقاط مختلف 
کشور بخشنامه کردند که از این تاریخ باید از این ادبیات و این زبان در مکاتبات اداری، 
گزارش ها و صحبت ها استفاده شود. بنابراین ما معتقدیم که عمر شعر آیینی ما نزدیک 

یازده سده است.
*متأسفانه شعر آیینی در اذهان بیشتر مردم به اشعار مربوط به مناقب و مراثی اهل 
بیت)ع( محدود شده و فکر می کنند که تنها این اشعار، مذهبی است و بقیه دیگر شعر 
مذهبی نیستند. غافل از اینکه قلمرو موضوعی شعر آیینی بسیار فراتر از اینها است. از 
شعر توحیدی بگیرید که خود دارای سه شاخه بزرگ شعر نیایشی، ستایشی و وصفی 
است تا شعر اخلاقی، عرفانی و اجتماعی که لایه به لایه ریشه در منابع متقن فرهنگ 
اسلامی دارد. این ظلم ناخواسته در حق شعر آیینی است که آن را محدود به مقوله شعر 
ولایی کنیم. در حالی  که شعر ولایی تنها یک قطعه از این پازل گسترده است و بقیه 
قطعه ها را باید در کنار آن دید. در کنار شعر توحیدی، اخلاقی، اجتماعی و عرفانی، 
اشعاری در موضوع های بیداری، رهایی، استقامت و پایداری، شعر دفاع و حتی شعر 
اعتراض تا شعر شهادت و شهادت طلبی و ذوات مقدس حضرات معصومین، پیامبران و 

اولیای خدا وجود دارد، که آنها نیز  شعر آیینی هستند. بزرگ ترین مصادیق شعر ولایی، 
چهارده چهره معصوم هستند که البته از سایر پیامبران هم غفلت نمی کنیم، اما این 
چهارده منبع نورانی حضور پررنگی در ادبیات ما دارند که در میان آنها چند شاخه بیشتر 
رشد داشته و آن شعر نبوی، شعر علوی، شعر فاطمی، شعر بقیع، شعر عاشورا، شعر 

رضوی، شعر مهدوی و شعر اهل بیت)ع( است.
*شعر آیینی پس از پیروزی انقلاب اسلامی یک رشد چشم گیری داشته است و 
هیچ کس منکر این مسئله نیست. حتی کسانی که با شعر آیینی و اصولًا سوژه های 
مذهبی میانه چندانی ندارند، این واقعیت را انکار نمی کنند؛ به ویژه اینکه معتقدند 
شاهد بالندگی شعر آیینی و به گُل نشستن این نخل تناور در این دو دهه اخیر بوده ایم. 
یعنی به حدی رشد داشته، به ویژه در برخی از زیرمجموعه ها که می شود گفت جای 
خالی بسیاری از مطالبی که در پیشینه مکتوب شعر آیینی خالی بود و اثری از آن 
نمی دیدیم، پس از انقلاب به بهترین وجه جبران و نقاط ضعف پر شد و ما امروز در 
شعر آیینی حرف های بسیاری برای گفتن داریم. شعر آیینی در میان انواع شعر نه به 
لحاظ قالب، بلکه به لحاظ محتوا، رشدهای بسیاری داشته است. شعر آیینی خوش 
درخشیده است و آثاری را شعرای جوان و متعهد ما آفریده اند که اینها در تاریخ ادبیات 

ما برای همیشه خواهند ماند.
سراغ  به  وهابیت  مانند  جهانی  سطح  در  شیعی  فرهنگ  قسم خورده  *دشمنان 
شعرهای معیوب غیرقابل استفاده می آیند و با آب وتاب آن را بزرگ کرده و ترجمه 
می کنند. غلوّ در اسلام حرام است و الوهیت تنها شأن الهی است و هیچ مخلوقی 
نمی تواند به شأن والای الوهیت برسد. اینها مسائل عمده ای بود که در شعر ولایی 
پیش آمد و ناگزیر شدیم در این عرصه وارد شویم و ملاک ها و مؤلفه های شعر ولایی 
را مشخص کنیم. *تعهد به داشتن هویت، مهم ترین مؤلفه الزامی شعر آیینی است که 
یک شاعر متعهد آیینی باید در زندگی ادبی خود رعایت کند. شاعر آیینی هرگز نباید 
از این مؤلفه ها سرپیچی کند. البته در کنار این مؤلفه  مهم الزامی، مؤلفه ّهای پرهیزی 
نیز داشته ایم که خط قرمزهای ما هستند و نباید به آنها نزدیک شویم که اگر نزدیک 
شویم شعر ما دچار آفت می شود و ماهیت قدسی خود را از دست می دهد. مؤلفه های 
پرهیزی عبارتند از ورود گزافه، خرافه، مطالب غیر مستند و مسائل تحریف شده که در 

فرهنگ شیعه وجود ندارد و آنها را درشت نمایی کرده اند.
* شعر آیینی ریشه در مؤلفه های متقن وحیانی و متون متین روایی و تاریخی دارد و 
به هر تاریخ و روایتی نیز نمی توان استناد کرد. بنابراین به شعرای جوان توصیه می کنم 

که بسیار مطالعه کنند و دنبال سرچشمه های اصلی بروند. وقتی به سرچشمه برسند، 
آنجا آب زلال است. اما اگر به این آب زلالی که در بستر تاریخ 1400ساله خود حرکت 
کرده تا به ما رسیده، اکتفا شود، مسلم در این مسیر هر خس و خاشاکی را با خود 
همراه آورده و آن زلالی را از دست داده است. وظیفه افرادی که در این زمینه پژوهش 
می کنند و دستی در سرودن اشعار آیینی دارند، شناخت و پالایش ناخالصی هاست و 
این بزرگ ترین رسالت شاعر امروز است. شاعر امروز اگر بخواهد به رسالت اصلی خود 
عمل کند، باید درباره آموخته هایش یک بار دیگر تجدید نظر کرده و با مراجعه به منابع 

اصلی، این آموخته ها را به روز کند.

محمدعلی مجاهدی:

 شعر آیینی یازده قرن سابقه دارد

فرزند سردار شهید محمود کاوه گفت: تفسیر الگوی شهادت رمز پیروزی در نبرد فرهنگی 
است و تقویت این مسیر می تواند سد پولادین در برابر انواع تهاجم ها قرار گیرد.

زهرا کاوه روز دوشنبه در یادواره شهدای عملیات کربلای 2 با محوریت سردار شهید محمود 
کاوه در بیرجند افزود: شهید و شهادت موتور محرکه تاریخ و عامل تزریق خون بر پیکره 
اندام های بی جانی است که طاغوتیان در هر عصر و مکانی را به زانو در می آورد و روح قدیسی 

را بر تمایل ابلیسی بشر حاکم و انسان را به نماد اشرف مخلوقات مبدل می سازد.
وی گفت: عاشورا بزرگترین درس شهادت و آزادگی برای انسان ها است و قلب کوچک اما 
همیشه تپنده علی اصغرها نجات بخش کسانی است که این کارزار بزرگ تاریخ را نه به عنوان 
یک حادثه و رویداد تصادفی بلکه به عنوان شاخص حق و باطل ابدی می دانند. کاوه اظهار 
داشت: عاشورا خط سرخی است که نشان داد اگر با ابزار نظامی نتوان دشمن را شکست 
داد با اهدا خون خویش می توان آن را محکوم کرد و امام حسین)ع( با شهادتش چهره کریه 
کسانی را رسوا کرد که در لوای اسلام مستضعفان، فرعونی و قارونی می زیستند و حکمرانی 
می کردند. وی یادآور شد: قارونیانی که امروز در قرن 21 نمادهای تمام عیارشان را می بینیم، 
آل سعود کودککش را می گویم که با نام اسلام با شیطان بزرگ هم پیمان شده و علیه مسلمانان 

اعتلاف می کند.
فرزند شهید کاوه بیان کرد: البته قدرت ایمان انصارالله به قدرتی تبدیل شده که فراتر از 
سلاح های فوق مدرن و سپر دفاعی آمریکایی ها است که در اختیار سعودی ها قرار گرفته 
است. وی گفت: پهپادها و موشک های یمنی با برد هزار کیلومتر آرامش را از بزرگترین 
تاسیسات نفتی جهان گرفته است. کاوه افزود: آل سعود همچون صدام که ملت ما را محکوم 
به تسلیم چند ساعته می کرد ملت یمن را تهدید به شکست یک هفته ای کرد و امروز طعم تلخ 
شکست در برابر اراده های پولادین و واقعی را چشیدند. وی افزود: شهید آوینی چه زیبا گفت 
که انقلاب ما با محوریت امام روح الله در عصر عاشورای 15 خرداد 42 آغاز شد و شهدای 
مظلوم دفاع مقدس بزرگترین لبیک گویان بر ندای هل من ناصر ینصرنی امام حسین)ع( 

هستند. فرزند شهید ادامه داد: از کاوه و همرزمانش در دفاع مقدس تا جوان مدافع حرمی 
که جان را برای دیانت و امنیت فدا کرد و جوانی که در میدان جنگ نرم و در کارزار پیچیده 
رسانه ای دشمن به روشنگری می پردازد همه ندای حسین )ع( را لبیک گفتند. وی گفت: 
امروز تداوم راه پدر شهیدم و فتح جنگل های آلواتان در گرو عزتمندانه زیستن ایرانیان و توجه 
به رفع فقر و مبارزه با فساد است. وی بیان کرد: امروز اعتبار ما به جوانانی است که اجازه 
ندادند دزدان دریایی انگلیس خاطره نفتکش رزماری را در 70 سال پیش زنده کنند بلکه با 
عزت ایرانی قصدشان را لگدمال کردند. فرزند شهید کاوه افزود: اعتبار ما به جوانانی است که 
اجازه نمی دهند قراردادهای ننگین قاجاری بر ملت ما تحمیل شود، کسانی که علیرغم 40 
سال تحریم به پیشرفته ترین تکنولوژی های تاریخ دست یافتند. وی گفت: آنچه در شخصیت 
شهید کاوه مغفول مانده هوشمندی در جنگ نرم و عملیات روانی در کنار نبوغ خاص رزمی و 

عملیات های نظامی است که باید به آن پرداخته شود.
کاوه فرزند ایران

همرزم شهید کاوه و معاون اطلاعات عملیات لشکر ویژه شهدا در دفاع مقدس گفت: کاوه 
همواره خود را فرزند کردستان می دانست تا موجب فخر برخی ها نشود اما باید گفت او فرزند 
ایران بود. سردار سید مجید ایافت افزود: شهید کاوه در بعد نظامی یکی از معجزات انقلاب 
بود، هنوز با شناخت کاوه فاصله داریم. وی ادامه داد: شهیدان ذخایر قدرت ما هستند و 
پرداختن به شهدا ضرورتی مهم برای جامعه امروزی است. این فرمانده دوران دفاع مقدس 
گفت: چرا نام شهدایی همچون کاوه 33 سال زنده مانده و چرا همه مدعی شهید کاوه 
هستند. وی اظهار داشت: برایم سوال پیش آمده که چرا مدعیان شهید کاوه از خراسان های 
رضوی، شمالی و جنوبی عدول کرده است و بیشترین نام کودکان در سال شهادت آن شهید 
بزرگوار در کردستان کاوه بود. همرزم شهید کاوه بیان کرد: کاوه در 21 سالگی فرمانده تیپ 
و در 25 سالگی فرماندهی لشکر را بر عهده گرفت و در آن زمان رشادت های وی آنقدر زبانزد 
خاص و عام شده بود که عده ای برای دیدن او به جبهه می آمدند و در رکابش شهید می شدند.

وی با اشاره به این سخن مقام معظم رهبری که فرمودند »کجای دنیا سراغ دارید که یک 
جوان 25 ساله گردان های رزمی را برای جهاد و مقابله با دشمن اداره کند« تصریح کرد: کاوه 
معجزه رزمی انقلاب بود. فرمانده سپاه انصارالرضا )ع( خراسان جنوبی هم با اشاره به سخنان 
مقام معظم رهبری گفت: گاهی رنج و زحمت زنده نگه داشتن خون شهید کمتر از شهادت 
نیست. سردار علی قاسمی افزود: رنج حضرت زینب)س( و امام سجاد)ع( از این قبیل بود 
و امروزه قصد دشمن آرمان زدایی است که باید متوجه این نقطه از تهاجم باشیم. وی گفت: 
با تاکید مقام معظم رهبری خاطرات دفاع مقدس باید نشر پیدا کند و ایشان تکلیف کردند 
آنهایی که در دفاع مقدس نقش داشتند کار ترویج فرهنگ ایثار و شهادت را تقویت کنند. وی 
با بیان اینکه اگر فرهنگ ایثار و شهادت تبیین نشود دشمن آن را تفسیر خواهد کرد افزود: 
امیدواریم با برگزاری این یادواره ها بتوانیم بیش از پیش در تقویت این فرهنگ و حساس کردن 

نسل جوان گام های مثبتی برداریم.

فرزند سردار شهید محمود کاوه :

تفسیر الگوی شهادت رمز پیروزی در نبرد فرهنگی است

سحر سلطانی *

می خوابند  دیر  و  کرده اند   عادت  تعطیلات  به  بچه ها  از  خیلی 
و نمی توانند صبح بدون غر و لند و به موقع بیدار شوند. بسیاری از 
والدین هستند که در مقابل این وضعیت ناراحت هم می شوند ولی 
اقدام موثر و قاطعی ندارند. علت هایی هست که باعث دیر خوابیدن 
تا  را بشناسیم  این دلایل  باید  بچه ها و اذیت شدن آن ها می شود. 

محصلان هم به موقع بخوابند و هم روز درسی بهتری داشه باشند.
همه  که  مشکلاتی  از  یکی  و  است  تحصیلی  سال  آغاز  نزدیک 
بی خوابی   و  خواب  تنظیم  ماجرای  دارند،  محصلان  و  خانواده ها 
است. بی خوابی و بدخلقی هم که رابطه قوی با هم دارند. به همین 
علت دانش آموزان و حتی دانشجویانی که از تعطیلات خوشایندشان 
والدین  مخصوصاً  می شوند.  بهانه گیر  و  بدخلق  برگشته اند، 
دانش آموزان اول دبستانی سختی بیشتری می کشند تا کودکشان به 

وضعیت جدید عادت کند.
از بچه ها به تعطیلات عادت کرده اند  و دیر می خوابند و  خیلی 
نمی توانند صبح بدون غر و لند و به موقع بیدار شوند. بسیاری از والدین 
هستند که در مقابل این وضعیت ناراحت هم می شوند ولی اقدام موثر 
و قاطعی ندارند. علت هایی هست که باعث دیر خوابیدن بچه ها و 
اذیت شدن آن ها می شود. باید این دلایل را بشناسیم تا محصلان 
هم به موقع بخوابند و هم روز درسی بهتری داشه باشند. تمرکز این 
محصلان هم وقتی با آن هایی که به موقع می خوابند مقایسه می شود، 
به گرد پای آنان نمی رسد. تمرکز درسی هم که نباشد، یادگیری نصفه 

و نیمه ای است که حتی نمی دانیم علتش چیست. خیلی از همین 
مسائل ریشه در خواب محصلان دارد.

از اهمیت خواب که بگذریم علت هایی هستند که حتی وقتی سعی 
می کنیم خواب را تنظیم کنیم، موفق نمی شویم: تغییرعادت: یکی 
از مهم ترین عوامل که اول از همه باید درست شود عادت است. بهتر 
است ما قبل از اینکه مهرماه فرابرسد، شروع به زودتر خواباندن بچه ها 
و زودتر خوابیدن خودمان بکنیم. در این حالت قبل از اینکه مهر ماه 
شروع شود عادتی ایجاد کردیم و فرد کم تر اذیت می شود و دچار بی 
خوابی نخواهد شد. خیلی از بی خوابی ها علت خاصی ندارد و فقط 
باید مدتی تلاش کنیم، درست مانند کسی که به واسطه سفر، ساعت 
روزش جابه جا شده و تا چند روز مشکل خواب دارد. حواس پرتی به 
وسایل تکنولوژیک: بچه مدرسه ای ها و دانشجویان میل به تلویزیون 
دیدن، بازی، فیلم دیدن و اینترنت گردی دارند همین ماجرا حواسشان 
را از خواب پرت می کند و میل به خوابیدن ندارند. برای بچه ها ساعت 
تعیین کنیم. اگر بچه ها هر زمانی که خواستند تلویزیون ببینند، بازی 
کامپوتری کنند و کارتون ببینند، حواسشان مدام در پی آن می ماند. 
بهتر است ما برای بچه ها و حتی برای خودمان ساعت تعیین کنیم و 
در یک محدوده و چارچوب مشخص از وسایل تکنولوژیکی استفاده 
کنیم. اگر بچه ها به مقایسه روی آوردند بگویید هر خانه مقررات خود 
را دارد و قاطع باشید. مهمان داری: وقتی مهمان داریم بسیاری از 
بچه ها حواسشان پرت مهمان است و نمی توانند دل به خواب بدهند. 

بهتر است حداقل در اوایل سال تحصیلی مهمانی ها را مدیریت کنیم 
تا عادت فرزند ما شکل بگیرد. وقتی به مهمانی می رویم هم سعی کنیم 
طوری بلند شویم که در خواب فرزندمان خللی ایجاد نشود. کودک را 
برای رفتن به اتاق خواب تشویق کنید و او را هر شب از برنامه شبانه 
آگاه کنید که وقت خواب است و در این کار مصمم باشید. بچه هایی 
که جفت هم می شوند: بچه هایی که دو نفری یا بیشتر در یک اتاق 
می خوابند انقدر حرف می زنند و شیطنت می کنند که نمی توانند 
بخوابند. بهتر است در صورت لزوم فرد بزرگتری برای برقراری نظم 
بین آن ها قرار بگیرد تا کم کم عادت کننند سر ساعت مقرری بخوابند. 
فقر آهن: فقر آهن از دلایلی است که یک فرد را به بی خوابی شبانه 
دچار کند. اگر قبل از شروع سال تحصیلی آزمایش خون انجام دهیم 
و متوجه کمبودهای بدن فرزندان، مخصوصاً در مورد کمبود خون 
بشویم می توانیم این عامل را کنترل کنیم. تخلیه انرژی در طول روز: 
کودکی که هنوز انرژی دارد و هیجان زده است نمی تواند درست و به 
موقع بخوابد. در طول روز اگر فرزند ما نتواند انرژی درون خود را تخلیه 
کند و چیزی او را به وجد آورده باشد، خواب هم مانند یک رویا می شود. 
تخلیه انرژی با انجام فعالیت های مناسب هر سن و سال در طول روز 
خیلی مهم است. مثلا بردن به پارک، تئاتر، برنامه های تفریحی و 
گذران وقت با دوستان گزینه های مناسبی هستند که باعث می شوند 
خواب خوبی در انتظار شب ما باشد. نگرانی والدین: انتقال اضطراب 
به بچه ها و سر زدن مداوم به آن ها باعث بی خوابی بچه ها می شود. 

فرزندان  آرامش  موجب  که  است  شروطی  از  یکی  والدین  آرامش 
می شود. بنابراین بهتر است سختگیری و استرس را از خودمان دور 
کنیم و کمی انعطاف پذیری داشه باشیم. شام سنگین: خوردن شام 
سنگین پرخوری قبل از خواب باعث بی خوابی می شود. وعده آخر 
شب را سبک تر بخوریم که هم برای سلامتی ما بهتر است و هم خواب 
بهتری در انتظار خودمان و فرزندانمان است. دمای اتاق: گرم بودن یا 
سرد بودن اتاق هم می تواند یک بچه را بدخواب و بی خواب بکند. همه 
ما وقتی زیاد گرممان باشد یا سردمان باشد خوابمان نمی برد و کلافه 
می شویم. بچه ها هم که با این تغییرات بیشتر اذیت می شوند. دمای 

خانه را همیشه در حالت مناسب و متعادل نگاه داریم.
مدیریت عوامل

هر بچه ای شرایط خودش را دارد و نباید شرایط فرزند خودمان را با 
دیگری مقایسه کنیم. رو به تهدید و ناراحتی هم نیاورید که همیشه 
نتیجه برعکس دارد. مثلا اگر می بینید شب ها خواب خوبی ندارند، 
نباید عصر هم بخوابند. یا اگر چای و نوشابه می خورند، ممکن است 
شب خواب خوبی نداشته باشند. اگر بچه های کوچک از خوابیدن 
تتنهایی می ترسند به آن ها با گفتگو کمک کنیم و آن ها را دعوا نکنیم. 
قبل از خواب فعالیت های تند و حرکتی نکنیم و به سمت آرامش برویم. 
حداکثر دو ساعت قبل از خواب شام بخوریم. سعی کنیم در حالت 
کلی پایبند به ساعت خواب باشیم و مصمم باشیم تا خواب بهتر و 

روزهای با کیفیتی را تجربه کنیم.

ترفندهای »تنظیم خواب« بچه مدرسه ای ها
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مدیرکل مقررات ملی وزارت شهرسازی:
اجباری بودن صدور شناسنامه فنی و ملکی ساختمان

مدیرکل مقررات ملی و کنترل ساختمان وزارت راه و شهرسازی  گفت :شهرداری ها 
موظف اند به اخطار های مهندسان ناظر در اجرای شناسنامه فنی و مهندسی ساختمان 

توجه کنند.
حامد مانی فر در نشست خبری رونمایی از ویرایش 4 آیین نامه طراحی ساختمان ها 
در برابر زلزله درباره لزوم داشتن شناسنامه فنی و ملکی برای افزایش کیفیت ساختمان ها 
گفت: شهرداری ها به موجب قانون موظف اند تا به اخطار های مهندسین ناظر توجه 
کنند به همین دلیل با شهرداری ها در جهت استفاده از نظرات مهندسین ناظربرای 

اجرایی شدن شناسنامه فنی و مهندسی درحال مکاتبه هستیم.
و  لازم  و  ساختمان  ملی  مقررات  از  جزئی  نامه 2800  آئین  افزود:  فر  مانی  حامد 
الاجراست به همین منظور شهرداری ها به نظارت بر اجرای این ایین نامه مکلف هستند.
وی با اشاره به اینکه در کشور درصدی درباره میزان رعایت مقررات ایمنی ساختمان ها 
صورت گرفته است، گفت: وظیفه نظارت عالی بر ساخت و ساز برعهده وزارت راه 
وشهرسازی است، بر این اساس در یکسال گذشته سامانه ای ایجاد شده است و بیش از 

43 هزار بازدید در این سامانه به ثبت رسید. 
در این سامانه مقررات ساختمان و انواع چک لیست هایی برای رعایت مقررات وجود 
دارد و نحو اجرای مقررات ملی ساختمان در این سامانه ثبت می شود و اگر در اجرای ان 
نواقصی وجود داشته باشد حتما باید در جهت رفع نواقص اقدام شود. مانی فر گفت: 
پیوست های استاندارد 2800 در اختیار بهره برداران قرار گرفته است اجرای ایین نامه 
2800 دارای میزان رعایت بالایی است و 80 درصد ساختمان ها این استاندارد را رعایت 

می کنند.
وی با اشاره به اینکه تدوین مقررات ملی ساختمان هر سه سال یکبار صورت می گیرد 
افزود: در مقررات ملی ساختمان مبحث 12 که در ارتباط با ایمنی ساختمان ها است 

کمتر رعایت می شود. 
وی بیان کرد: برای اینکه نقص کم توجهی به ایمنی در بخش ساختمان های در حال 
ساخت جبران شود با دانشگاه تهران همکاری هایی صورت گرفت و بر این اساس الگویی 

برای ارزیابی تدوین شد و ساختمان ها مورد بازبینی قرار گرفت.
وی در ادامه گفت: هزار ارزیاب در سطح کشور اموزش دیدند و150 نفر از اساتید 
به صورت خاص در حوزه ایمنی اموزش می دهند. وی ادامه داد: امروز شاهد رعایت 
35 درصدی مبحث 12مقررات ملی ساختمان هستیم. مدیرکل مقررات ملی و کنترل 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی با اشاره به اینکه رعایت مقررات ملی ساختمان الزامی 
است، گفت: شناسنامه ملی ساختمان در بسیاری از استان ها در حال صادر شدن است 

و در استان تهران هم صدور شناسنامه فنی و ملکی در حال اجرایی شدن است.

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی:

پرداخت عیدی کارگری به بازنشستگان 
پول می خواهد!

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی همسان سازی عیدی بازنشستگان را قابل 
طرح و اجرا دانست و گفت: برای عملیاتی کردن این طرح لازم است بودجه ای کنار 

گذاشته و منابع آن تامین اعتبار شود.
فتح اله بیات ، اظهار کرد: همسان سازی عیدی بازنشستگان نظیر موضوع همسان 
سازی حقوق است که مدتهاست به دنبال تحقق آن هستیم ولی تنها مانعی که با آن 

مواجهیم، تامین مالی است و وقتی پیشروی می کنیم به مشکل منابع مالی می رسیم.
وی همسان سازی عیدی کارگران بازنشسته را موجه دانست وتاکید کرد: منابع طرح 
باید پیش بینی شود تا تامین اجتماعی دچار مشکل و ضرر و زیان نشود. به اعتقاد این 
مقام مسئول کارگری با وضعیت فعلی سازمان تامین اجتماعی و ورودی و خروجی آن که 
همخوانی ندارند، طبیعی است که کمبود منابع به وجود آید و اگر قرار به عملی کردن 

چنین طرحی باشد ابتدا باید منابع آن درنظر گرفته شود.
 بیات افزود: متاسفانه دولتها هیچکدام به تعهدات و بدهی های خود در قبال سازمان 
تامین اجتماعی عمل نکرده اند و تا امروز مطالبات تامین اجتماعی از دولتها از 200 هزار 
میلیارد تومان فراتر رفته است. وقتی این سهم پرداخت نمی شود ناخوداگاه بدعهدی و 
بدقولی به وجود می آید و سازمان تامین اجتماعی از ورود به این قبیل موضوعات دچار 

وحشت می شود، لذا تاکید ما این است که حتما باید برای تامین بودجه آن فکر کرد.
 رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی در پاسخ به این پرسش که اگر بدهی سازمان 
تامین اجتماعی پرداخت شود مشکل تامین منابع طرح همسان سازی عیدی برطرف 
می شود یا خیر؟ گفت: بدهی که دولت به تامین اجتماعی بدهکار است در واقع بابت 
تعهداتی است که معوق شده در حالی که این طرح نیاز به منابع جدیدی دارد. متاسفانه 
عمل نکردن به تعهدات بیمه ای موجب شده بدهی ها انباشته شود و سازمان را دچار 
مشکل کند لذا دولت باید در این زمینه پیشقدم شود تا به سازمان فشار نیاید و ورشسکته 

نشود. 
به گفته وی، مشمولان قانون کار اعم از کارگران شاغل و بازنشستگان چشم امیدشان 
به سازمان تامین اجتماعی است چرا که علاوه بر حقوق و دستمزد و درمان، از این 
سازمان مستمری و حق بازنشستگی دریافت می کنند و طبعا اگر مشکلی برای سازمان 

پیش آید بیش از 40 میلیون نفر جمعیت کشور با بحران مواجه خواهند شد.

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد
پرداخت 3۰ درصدی یارانه دستمزد به کارآفرینان

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از پرداخت 30 درصدی یارانه دستمزد به کارآفرینان 
در ازای جذب فارغ التحصیلان خبر داد و گفت: طرح یارانه دستمزد یکی از برنامه ها 
و سیاست های این وزارتخانه در حوزه اشتغال است که در هشت استان کشور اجرایی 

می شود.
   محمد شریعتمداری طی نشست مشترک اکبر بهنام جو استاندار اردبیل و مدیرکل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل با اشاره به اجرای همزمان چندین طرح 
اشتغالی در کشور جهت صیانت از نیروی کار موجود و اشتغالزایی گفت: با توجه به 
این رو  از  ایجاد اشتغال ممنوع بوده،  قوانین موجود، سرمایه گذاری دولتی جهت 
سیاست های اشتغالی ما ارائه مشوق و تسهیل فرایندها برای ایجاد اشتغال و کارآفرینی 

در کشور است.
 شریعتمداری افزود: حوزه رفاه اجتماعی یکی  از رسالت های مهم ما در این وزارتخانه 

جهت پیشگیری از آسیب های اجتماعی در جامعه است.
طرح  چندین  همزمان  اجرای  کرد:  خاطرنشان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،   وزیر 
اشتغالی با اتخاذ سیاست های حمایتی و تعریف مشوق های جدید برای کارفرمایان 

یکی از سیاست های مهم این وزارت جهت گشایش امر اشتغال در کشور است.
 در ادامه این دیدار قاسم رحیمی مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل 
با اشاره به اینکه اردبیل یکی از استان های محروم کشور به شمار می رود، گفت: قطعا 

زدودن رنگ محرومیت از این استان توجه ویژه مسئولین دولتی را می طلبد.
 وی با عنوان اینکه طرح حمایت از اشتغال پایدار  روستایی و عشایری یکی از سیاست 
های مهم این وزارتخانه درخصوص ایجاد اشتغال و جلوگیری از مهاجرت روستاییان 
بوده است، افزود: پرداخت تسهیلات متمم برای اتمام طرح های نیمه تمام روستایی و 

عشایری یکی از موارد مهمی است که ضرورت دارد مورد توجه قرار گیرد.

معاون مسافری راه آهن خبر داد

قیمت بلیط قطار اربعین گران نمی شود
معاون مسافری شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد که مذاکرات لازم 
برای هماهنگ کردن دستگاه های متولی مختلف در راستای فراهم سازی بستر لازم برای 
سفر زائران اربعین انجام شده و در این راستا نه تنها قیمت بلیط قطار افزایش نخواهد 

یافت بلکه با گران فروشان احتمالی برخود قاطع خواهیم کرد.
میر حسن موسوی اظهارکرد: طی هفته ها و روزهای گذشته مذاکرات و جلسات 
متعددی با زیرمجموعه های مختلف راه آهن برای هماهنگ کردن همه در راستای قطار 
اربعین کرده ایم تا همه بتوانیم به خوبی در خدمت زائران حسینی در این روز باشیم. 
مذاکرات هنوز به مرحله نهایی نرسیده و قطعی نشده است اما بر اساس جلسات برگزار 

شده قیمت بلیت قطار افزایشی برای اربعین نخواهد داشت.
وی افزود: شرکت های ریلی نمی توانند قیمت بلیت خود برای سفرهای اربعین را 
افزایش دهند و اگر در این زمینه آژانس مسافرتی مرتکب تخلف شد مردم شرکت راه اهن 

را در جریان قرار دهند تا با متخلف یا متخلفان برخورد جدی کنیم.
تا   معاون مسافری شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: مقرر شده 
مسافران را به مرزهای عراق برسانیم و نهایتا از طریق اتوبوس آن ها را به عراق ببریم د 
راین راستا شلمچه، کرمانشاه و همدان به عنوان مقاصد اصلی تعیین شده اند. موسوی 
اظهار کرد: هنوز جزئیات برنامه های مخصوص اربعین از نظر تعداد و نوع واگن و دیگر 
مسائل مشخص نشده و به محض اینکه همه این مسائل نهایی شود، آن را به اطلاع 

مردم می رسانیم.

۵ اقتصادی

سازمان امور مالیاتی کشور فهرست مشمولان جدید 
نصب سامانه صندوق فروش )کارتخوان( را اعلام کرد که 
در بین آنها وکلا، آرایشگاه های مردانه و زنانه، مشاوران 
خانواده، جگرکی ها، کته کبابی ها و نیز میوه فروشی ها 

قرار دارند.
از  جلوگیری  و  مالیاتی  چتر  گسترش  روند  ادامه  در 
مشمولان  جدید  فهرست  نام  کشور،  در  مالیاتی  فرار 
آن،  بر اساس  اعلام شده که  کارتخوان  اجباری  نصب 
به  ملزم  سال 1399  ابتدای  از  مشاغل  و  اصناف  این 
استفاده از سامانه صندوق فروش )پایانه پرداخت متصل 
به شبکه پرداخت بانکی( و صدور صورتحساب فروش 
)فاکتور( مطابق مقررات هستند. به گزارش سازمان امور 
مالیاتی کشور، رئیس کل این سازمان با اشاره به برگزاری 
جلسات هماهنگی و تصمیم گیری در سازمان، با حضور 
نمایندگان اتاق اصناف و وزارت صنعت و سایر مراجع و 
تشکل های صنفی و حرفه ای ذیربط، از تعیین فهرست 
نهایی صاحبان مشاغل مشمول نصب سامانه صندوق فروش خبر داد.  »امیدعلی پارسا« با اشاره به مفاد ماده )3( آیین نامه اجرایی تبصره 
)2( ماده )169( قانون مالیات های مستقیم مبنی بر تعیین مشاغل مشمول نصب سامانه صندوق فروش عنوان کرد: براساس مصوبه 
اخیر، مشاغل و اصناف جدید مشمول نصب سامانه فروش هستند. بر این اساس، وکلا، مشاوران حقوقی و مشاوران خانواده، دفاتر اسناد 
رسمی، مشاورین املاک، تالار پذیرایی، رستوران ها، چلوکبابی ها، کبابی ها، اغذیه فروشی ها و فست فودی ها، سفره خانه های سنتی 
و کافی شاپ ها، کترینگ ها و تهیه غذاها، قهوه خانه ها، سالن های غذاخوری و باغ تالارها، باغ سراها، طباخی ها، آش و حلیم پزی ها، 
جگرکی ها، کته کبابی ها، بریانی فروشی ها و مشاغل مشابه مشمول نصب کارتخوان هستند. همچنین در این فهرست نام مرکز اقامتی 
از قبیل هتل ها، هتل آپارتمان ها، مهمانپذیرها، مهمان سراها، مهمان خانه ها، مسافرخانه ها، باغ ویلاها، اقامتگاه های بین راهی و متلها 
و نمایشگاه ها و فروشگاه های وسایل نقلیه موتوری ) به استثنای ماشین آلات راهسازی، ساختمانی و کشاورزی( نیز درج شده است. 
آرایشگاه های مردانه و زنانه، آجیل و خشکبار فروشی ها )به استثنای مشمولان ماده )81( قانون مالیات های مستقیم و واردکنندگان(، 
قنادی  ها و شیرینی فروشی ها، آبمیوه فروشی ها، بستنی و فالوده فروشی ها، میوه و تره بار فروش های مستقر در میادین میوه و تره بار، بار 
فروشی های میوه و تره بار، میوه فروشی ها و مجموعه های فرهنگی و ورزشی نیز مخاطب بخشنامه جدید مالیاتی قرار دارند. مشاغل مربوط 
به لوازم تحریر و نوشت افزار فروشی ها ) به استثنای تولیدکنندگان و وارد کنندگان(، بازی های رایانه ای )گیم نت ها( و کافی نت ها، دفاتر 
خدمات ارتباطی )دفتر خدمات مشترکین تلفن همراه و ثابت و خدمات پستی( و دفاتر خدمات الکترونیکی ) از جمله دفاتر پلیس+10، 
دفاتر خدمات الکترونیک شهر، دفاتر خدمات پیشخوان دولت و خدمات الکترونیک قضایی( نیز ملزم به نصب کارتخوان شدهاند. رئیس 
سازمان امور مالیاتی یادآور شد: صاحبان مشاغل مذکور، از ابتدای سال 1399 ملزم به استفاده از سامانه صندوق فروش )پایانه پرداخت 
متصل به شبکه پرداخت بانکی( و صدور صورتحساب فروش )فاکتور( مطابق مقررات هستند. وی افزود: از همه صاحبان مشاغل و حرف 
مذکور دعوت می شود که از ابتدای مهر امسال، با مراجعه به درگاه عملیات الکترونیکی سازمان امور مالیاتی کشور به نشانی الکترونیکی 
https://tax.gov.ir نسبت به ثبت سریال استاندارد پایانه یا پایانه های پرداخت متصل به شبکه پرداخت بانکی خود ) کارتخوان های 
بانکی( اقدام کنند. رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور اظهار داشت: مودیان هنگام مراجعه به سامانه الکترونیکی مذکور، وارد سامانه 
ثبت نام الکترونیکی و ارایه شماره اقتصادی شده، در قسمت ثبت مشخصات صندوق فروش و حافظه مالیاتی و پس از وارد کردن نام کاربری 
و رمز عبور، نسبت به ثبت مشخصات اقدام کنند. سازمان امور مالیاتی کشور پیش از این و در اجرای حکم بند )ی( تبصره )6( قانون بودجه 
سال 1398، صاحبان مشاغل پزشکی، پیراپزشکی، داروسازی و دامپزشکی را ملزم به ثبت نام در نظام سامانه فروش و نصب و استفاده از 

پایانه فروش از ابتدای مهرماه سال جاری کرده بود.
مرکز پاسخگویی به هرگونه مشکل یا ابهام در خصوص فراخوان مذکور نیز شماره تلفن 152 است.

رئیس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به آمارهای 
جدید بانک مرکزی که حاکی از جابجایی 150 
هزار میلیارد تومان سپرده از حساب های بلندمدت 
به حساب های کوتاه مدت است، اظهار کرد: در 
صورتیکه برنامه ریزی انجام نشود خطر آنکه این 
سپرده ها وارد بازارهای سوداگرایانه بشود، وجود 

دارد.
مسعود خوانساری در ششمین جلسه از دوره 
نهم هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران، با اشاره 
به لایحه تجارت و بررسی آن در مجلس شورای 
قانون  اکنون 85 سال است که  اسلامی گفت: 
مادر در کشور مورد  قانون  با عنوان یک  تجارت 
استفاده قرار می گیرد و تمام افرادی که به نحوی 
در تجارت دخالت دارند با تک تک موارد آن آشنا 
هستند. پس بررسی و تصویب آن با سرعت زیاد و 
به عنوان یک ضرب الاعجل منطقی نیست و ما با 
عنوان پارلمان بخش خصوصی کشور از مجلس 

می خواهیم که تصویب این قانون را متوقف کند.
وی در ادامه با تشکر از ریاست قوه قضاییه در 

خصوص اتفاقات اخیر گفت: من از ایشان از طرف بخش خصوصی تشکر می کنم چرا که بخشنامه اخیر در خصوص نحوه احضار 
اشخاص حقوقی در جهت حمایت از تولید و اقتصاد کشور بوده و یک بخشنامه مهم و اصولی به شمار می رود و امیدواریم که در 

دادگستری ها مطابق آن عمل شود.
خوانساری با اشاره به مکاتبات اتاق با دولت گفت: در ماه های گذشته دولت چند درخواست بخش خصوصی را مورد تصویب 
قرار داد که یکی از آنها تمدید تجلیل ارزیابی ها بود که کمک زیادی به بخش خصوصی کرد ضمن آنکه بخشودگی جرایم مالیاتی 

و قبول ارز ماشین آلات برای خط تولید با نرخ زمان گشایش اعتبار از دیگر اقدامات مناسب دولت جهت حمایت از تولید بود.
رئیس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به مشکلات شهرک های صنعتی گفت: مقرر شد کمیسیون صنعت اتاق با همکاری وزارت 
صمت کارگروهی برای حل این مشکلات ایجاد کنند. از طرف دیگر در راستای رفع تعهد ارزی صادرات نیز قرار است با کمک 
بانک مرکزی یک دوره آموزشی برای صادرکنندگان برگزار شود. همچنین پیش بینی شده در موضوع بازگشت ارز صادراتی، مالیات 
بر ارزش افزوده صادرات ظرف یک ماه بازگشت داده شود. در بودجه سال 98 نیز ذکر شده که استرداد این مالیات منوط به رفع 

تعهد ارزی است.
وی ادامه داد: با توجه به این موارد اکنون هفت ماه است که نقدینگی صادرکنندگان قفل شده و اتاق تهران در حال مکاتبه با 

سران سه قوه برای پیگیری این موضوع است.
خوانساری با اشاره به آمار واردات در پنج ماه اول سال 98 گفت: ما در این مدت 17 میلیارد و 739 میلیون دلار واردات داشتیم 
که نسبت به سال قبل 7 درصد کاهش داشته و عمده این کاهش از چین، کره جنوبی و فرانسه بوده زیرا قطعات منفصله خودرو و 

ماشین آلات از این کشورها وارد می شده در حالی که از ترکیه و هند واردات بیشتر شده است.
وی با اشاره به گزارشات بانک مرکزی در خصوص نقدینگی گفت: نقدینگی به میزان 25 درصد در 12 ماه منتهی به خرداد 98 
افزوده شده بود و اکنون به مبلغ 1980 هزار میلیارد تومان رسیده ضمن این سهم پول از نقدینگی به میزان 15 درصد افزایش 

داشته است که معنای آن این است که گرایش مردم از سپرده های بلندمدت به سمت سپرده های کوتاه مدت بیشتر شده است.
وی ادامه داد: به نحوی که 150 هزار میلیارد تومان از سپرده های بلندمدت کم شده است و احتمال دارد این عدد به سمت 

سوداگری رفته باشد.

سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد

مشاغل جدید مشمول نصب کارتخوان؛ از وکلا تا جگرکی ها
رئیس اتاق بازرگانی تهران مطرح کرد

خطر ورود ۱۵۰ هزار میلیارد تومان به بازارهای سوداگرایانه

معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر صیانت از اراضی ملی در سواحل مکران، 
گفت: جهت گیری دولت تبدیل سواحل مکران به یکی از مهمترین کانون های 

توسعه کشور است.
اسحاق جهانگیری پیش ازظهر امروز -سه شنبه- درنخستین جلسه شورای توسعه 
سواحل مکران، به برنامه ریزی و سیاستگذاری جدی دولت برای توسعه سواحل 
مکران اشاره کرد و  اظهار داشت: باید در روند توسعه، با استفاده از تجربیات گذشته، 
همه ملاحظات و جوانب نظیر ملاحظات زیست محیطی را در نظر بگیریم تا برنامه 

های توسعه ای در مناطق ساحلی مکران با تبعات و آثار منفی همراه نباشد.

معاون اول رئیس جمهوری همچنین با تاکید بر اینکه به دنبال اجرا و تکمیل پروژه 
های زیربنایی در مناطق ساحلی مکران هستیم، خاطر نشان کرد: خوشبختانه رهبر 
معظم انقلاب با برداشت 300 میلیون دلار از صندوق توسعه ملی برای راه اندازی 
 ـزاهدان موافقت کردند که وزارت راه و شهرسازی باید این پروژه را با  راه آهن چابهار 

جدیت پیگیری کند.
وی همچنین با بیان اینکه بخش زیادی از مساحت سواحل مکران را اراضی ملی 
تشکیل می دهد، تصریح کرد: باید از این اراضی با جدیت صیانت شود چرا که 
ممکن است برخی افراد سودجو با آگاهی از برنامه های دولت برای توسعه سواحل 

مکران، به دنبال تملک غیرقانونی این اراضی باشند.
جهانگیری با قدردانی از مطالعات انجام شده و تدوین برنامه ها و پروژه های متعدد 
برای اجرا در سواحل مکران، خاطرنشان کرد: اجرای این طرح ها نیازمند سرمایه 
گذاری های وسیعی است که منابع بودجه نمی تواند پاسخگوی آن باشد بنابراین 
لازم است کارگروهی با محوریت وزارت امور اقتصادی و دارایی و با عضویت دبیرخانه 
شورا، وزارت راه و شهرسازی و دیگر دستگاه های مرتبط تشکیل شود و برای تامین 
مالی اجرای پروژه های سواحل مکران برنامه ریزی و راهکارهای لازم را تهیه و ارائه 

کنند.
 برنامه های توسعه ای از طریق مشارکت مردم و جوامع محلی دنبال شود

معاون اول رییس جمهور همچنین از دبیرخانه شورا خواست طرح جامع توسعه 
سواحل مکران را در اختیار دستگاه های اجرایی ذیربط قرار دهد تا هر یک از دستگاه 
ها در جریان وظایف و ماموریت های خود قرار گیرد و بر اساس برنامه زمان بندی 

تعیین شده اقدامات لازم را انجام دهد.
وی تصریح کرد: توسعه مناطق ساحلی مکران یکی از مهترین موضوعات و اولویت 
های در دست اجرای دولت است، اما باید توجه داشته باشیم که این سواحل نباید 
به صورت افراط گونه توسط صنایع، دستگاه های دولتی و سایر نهادها اشغال شوند 
بلکه بیشتر این مناطق باید در اختیار مردم باشد و برنامه های توسعه ای از طریق 

مشارکت مردم و جوامع محلی دنبال شود.
جهانگیری با اشاره به اینکه استان های هرمزگان و سیستان و بلوچستان که ارتباط 
نزدیکی با مناطق ساحلی مکران دارند، گفت: لازم است دبیرخانه شورا در راستای 
اجرای هر چه بهتر پروژه های توسعه سواحل مکران، اختیارات مورد نیاز این استان 
ها را شناسایی کند تا در صورت لزوم دولت این اختیارات را به استانداران تفویض 

کند.
معاون اول رییس جمهوری تصریح کرد: جهت گیری دولت توسعه مناطق ساحلی 
مکران و تبدیل این منطقه به یکی از مهمترین کانون های توسعه کشور است که لازم 

است همه جوانب و ابعاد مختلف از جمله مسائل زیست محیطی مدنظر قرار گیرد.
در این جلسه که به ریاست معاون اول رئیس جمهوری برگزار شد، وزیران راه و 
شهرسازی، آموزش و پرورش، میراث فرهنگی،  گردشگری و صنایع دستی، رئیس 
سازمان امور اداری و استخدامی،   رئیس سازمان حفاظت محیط زیست و استانداران 
هرمزگان و سیستان و بلوچستان نیز حضور داشتند، گزارشی جامع از طرح توسعه 

سواحل مکران از سوی نماینده دبیرخانه شورا ارائه شد.
 ۴۹ پروژه در سواحل مکران در دست پیگیری است

نماینده دبیرخانه شورای توسعه سواحل مکران به ارائه توضیحاتی در خصوص 
اقدامات انجام شده در ستاد توسعه سواحل مکران طی سالهای 1392 تا کنون 
پرداخت و گفت: پهنه بندی کاربری اراضی سواحل مکران انجام و طرحی جامع به 

همراه پیوست های زیست محیطی برای توسعه سواحل مکران تدوین شده است.
وی اجرای طرح جلب مشارکت و توانمندسازی جوامع محلی و شناسایی شاخص 
های نامناسب توسعه انسانی پایدار را از جمله برنامه های در دست اجرا برشمرد و به 
تشریح نمونه ای از پروژه های اجتماع محور از نظر مردم در قالب برنامه های کوتاه 
مدت، میان مدت و بلند مدت پرداخت. بر اساس این گزارش 49 پروژه اصلی در 
حال حاضر در سواحل مکران در دست پیگیری قرار دارد که 51 درصد از این پروژه 
ها با سرمایه گذاری بخش خصوصی و 49 درصد با سرمایه گذاری بخش دولتی 
دنبال می شود و از 49 پروژه در دست پیگیری 30 پروژه زیرساختی و 19 پروژه 

توسعه است.
نماینده دبیرخانه شورا در ادامه گزارشی از اولویت ها و راهبردهای آتی طرح 
توسعه سواحل مکران ارائه کرد و گفت: تسریع در توسعه زیرساختهای اساسی 
منطقه، توسعه اشتغال در سواحل و پس کرانه، ارتقاء سطح مشارکت های مردمی 
و توسعه علمی و فناوری و بهبود عملکرد نظام نوآوری منطقه ای سواحل مکران از 
جمله برنامه های آتی خواهد بود. در ادامه این جلسه نماینده دبیرخانه شورایعالی 
شهرسازی و معماری ایران هم گزارشی از طرح ویژه توسعه و عمران منطقه ساحلی 
مکران ارائه کرد و به تشریح فرایند تهیه طرح، مبانی مفهومی، اهداف و راهبردهای 

طرح و ماموریت های اصلی پرداخت.

معاون اول رئیس جمهوری :

سواحل مکران به یکی از مهمترین کانون های توسعه کشور تبدیل می شود

هیات قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
جلسه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 با 
حضور امضاء کنندگان زیر در وقت مقرر / فوق العاده در دبیرخانه هیات تشکیل، رای شماره 13986033000202480 پرونده کلاسه 
1391114430002018575 مربوط به تقاضای آقای /خانم نوروز علی نژاد مبنی بر صدور سند مالکیت ششدانگ / قسمتی از پلاک 

شماره 264 فرعی از پلاک 1956 اصلی در بخش دو تحت بررسی است.
پس از مطالعه پرونده و ملاحظه سوابق مشخص شد در رای صادره شماره فوق الذکر اشتباهاتی به شرح زیر صورت گرفته است: 

رای اصلاحی
با توجه به اینکه رای هیات تاکنون اجرا نشده لذا مفاد رای صادر به شرح زیر اصلاح می گردد: میزان مالکیت سه دانگ مشاع تحریر 

گردیده است که صحیح آن ششدانگ می باشد و بقیه مفاد و مندرجات رای فوق الذکر بقوت خود باقی می باشد. 
رای صادره قبلی با رعایت اصلاحات فوق قابل اجرا می باشد.

-----------------------------------------------
هیات قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

جلسه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 با حضور 
امضاء کنندگان زیر در وقت مقرر / فوق العاده در دبیرخانه هیات تشکیل، رای شماره 139760330002035675 پرونده کلاسه 
1391114430002010790 مربوط به تقاضای آقای /خانم غلامعلی قسمتی مبنی بر صدور سند مالکیت ششدانگ / قسمتی از 

پلاک شماره 4 فرعی از پلاک 1934 اصلی واقع تحت بررسی است.
پس از مطالعه پرونده و ملاحظه سوابق مشخص شد در رای صادره شماره 139760330002035675 اشتباهاتی به شرح زیر 

صورت گرفته است: 
رای اصلاحی

در خصوص کلاسه 10790-1391 بنام غلامعلی قسمتی مالک رسمی بصورت سید تقی موسوی ) تئسط احمد و محمود ( آمده که 
صحیح آن بصورت سید نقی رضوی )توسط احمد و محمود( صحیح است. 

اولویت پرداخت وام ازدواج به کسانی که در صندوق پس انداز 
مسکن یکم ثبت نام کرده اند در حالی از سوی مجلس مطرح شده 
که محاسبات نشان می دهد تجمیع این دو نوع تسهیلات تنها 31 
درصد ارزش یک آپارتمان 55 متری با توجه به میانگین قیمت 

پایتخت را پوشش می دهد.
در پیشنهادی که مرکز پژوهش های مجلس ارایه کرده، اولویت 
پرداخت وام 60 میلیون تومانی ازدواج برای زوجینی باشد که در 
صندوق پس انداز مسکن یکم ثبت نام کرده اند. در این زمینه معاون 
وزیر اقتصاد گفته که این موضوع می تواند قدرت خرید خانه اولی ها 

را افزایش دهد.
در حال حاضر سقف وام برای زوجین خانه اولی در تهران 160 
میلیون تومان است که طبق جدیدترین میانگین قیمت مسکن 
شهر تهران یعنی 13 میلیون و 30 هزار تومان در هر متر مربع 
طی مردادماه 1398، تنها می تواند 22 درصد یک  آپارتمان 55  
متری در پایتخت را پوشش دهد. با وجود این که برخی کارشناسان 
بر ضرورت افزایش سقف تسهیلات تاکید می کنند، این موضوع 
مخالفانی دارد. وزیر راه و شهرسازی از جمله این افراد است که 
دیگر  سوی  در  است.  تورم زا  مسکن  وام  مبلغ  افزایش  می گوید 
بعضی فعالان بازار مسکن می گویند وزن معاملات سوداگرانه در 
جهش قیمت مسکن طی دو سال اخیر، بیشتر از خرید و فروش 

واقعی بوده است.
هم اکنون وام ازدواج برای هریک از زوجین 30 میلیون تومان 
است که جمعا 60 میلیون تومان  می شود. تجمیع این مبلغ با 
160 میلیون تومان تسهیلات صندوق پس انداز مسکن یکم 220 
میلیون تومان می شود. این در حالی است که هم اکنون قیمت یک 
واحد 55 متری با توجه به متوسط قیمت شهر  تهران 716 میلیون 

تومان می شود. به بیان دیگر تسهیلات مسکن یکم در تهران 22 
درصد یک واحد 55 متری و تجمیع وام ازدواج و وام خانه اولی ها 
30.7 درصد قیمت یک آپارتمان 55 متری را پوشش می دهد و 70 

درصد مابقی را باید خود افراد تهیه کنند.
پس انداز  صندوق  تسهیلات  از  قسط  هر  مبلغ  دیگر  سوی  از 
مسکن یکم با توجه به سود 8 درصد آن 865 هزار تومان است که 
برای دو نفر به یک میلیون و 730 هزار تومان می رسد و این ارقام 

خارج از توان بسیاری از خانواده ها است.
مبلغ وام صندوق پس انداز مسکن یکم برای انفرادی در تهران 80 
میلیون تومان، شهرهای بالای 200 هزار نفر جمعیت 60 میلیون 
و برای سایر مناطق تا 40 میلیون تومان است. برای زوجین نیز در 
تهران تا 160 میلیون تومان، شهرهای بالای 200 هزار نفر 120 
میلیون و سایر مناطق تا 80 میلیون تومان اختصاص پیدا می کند. 
به این ترتیب متقاضی اگر به طور انفرادی اقدام کند، می تواند 
نصف مبلغ وام مورد نظر را برای یک دوره سپرده گذاری کرده و 
در سررسید یک ساله مبلغ خود را دریافت کند. به عنوان مثال 
متقاضی وام 80 میلیونی، 40 میلیون تومان سپرده می خواهد و 
بعد از یک سال 80 میلیون وام به اضافه 40 میلیون سپرده گذاری 

شده را دریافت می کند.
حدود چهار سالی که از راه اندازی صندوق پس انداز مسکن یکم 
می گذرد سود اختصاص یافته به تسهیلات آن به تدریج کمتر شد 
تا اینکه از حدود 14 درصد ابتدای دوره به 8 درصد در اوایل سال 

1397 رسید و تا کنون روی همین رقم باقی مانده است.
در جدول زیر مبلغ وام های 40 تا 160 میلیون تومانی صندوق 
پس انداز یکم با توجه به نرخ سود 8 درصد با فرش دوره بازپرداخت 

12 ساله مورد محاسبه قرار گرفته است.

به هر ترتیب مرکز پژوهش های مجلس در  روزهای اخیر پیشنهاد 
داده تا اولویت پرداخت تسهیلات ازدواج به کسانی که در صندوق 
پس انداز مسکن یکم ثبت نام کرده اند باشد که در این خصوص  
معاون امور اقتصادی وزیر اقتصاد گفته است:  پرداخت فوری 
تسهیلات ازدواج به کسانی که در صندوق پس انداز مسکن یکم 
سپرده گذاری کرده اند و موعد دریافت تسهیلات آنها فرارسیده یا 
پس از گذشت مدتی فرا خواهد رسید، می تواند یک تحول مثبت 
به نفع خانه اولی ها باشد. وی همچنین معتقد است تسهیلات 60 
میلیونی ازدواج می تواند در صندوق پس انداز یکم سپرده گذاری 
شود و در صورت تکمیل موجودی تا 80 میلیون تومان، زوجین پس 
از گذشت یک سال می توانند از امتیاز ارزان قیمت ترین تسهیلات 

مسکن حال حاضر شبکه بانکی برخوردار شوند.
با این حال دیدگاه معاون وزیر اقتصاد این است که نباید جبری 

برای سپره گذاری در صندوق یکم با تسهیلات ازدواج اعمال شود 
و این راهکار صرفا به شکل پیشنهاد و به صورت اختیاری باید 
پیاده شود. دهقان دهنوی به این موضوع نیز اشاره کرد که الزاما 
هر کس در صندوق یکم سپرده گذاری کرده یا قصد سپرده گذاری 
ازدواج  تسهیلات  پرداخت  برای  اولویت  واجد  نمی تواند  دارد، 
شناخته شود. معاون وزیر اقتصاد در این باره توضیح داد: ممکن 
است نیازهای مالی فوری تری در زوجین دیگر وجود داشته باشد 
و اساسا تشخیص اولویت میان زوجین متقاضی دریافت تسهیلات 
ازدواج کار ساده ای نیست. انتظار این است که منابع بانکی تکافوی 
پرداخت تسهیلات به تمام زوجین را داشته باشد و اساسا صفی 
تشکیل نشود که نیازی به اولویت بندی در پرداخت این تسهیلات 
باشد و به همه متقاضیان با سرعت و سهولت، این وام پرداخت 

شود.

با پیشنهاد تجمیع وام ازدواج با وام مسکن یکم

قدرت خرید مسکن افزایش می یابد؟



چهار شنبه -بیست وهفتم شهریور ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4884 ورزشی6

خطر مرگ؛ به فوتبال نزدیک نشوید

زمانی که چند هفته مسابقات فصل نوزدهم لیگ برتر به تعویق افتاد، مسئولان 
فدراسیون و سازمان لیگ ادعا کردند که این تاخیر در برگزاری به خاطر تامین امنیت 

ورزشگاه ها است اما این امنیت در نخستین هفته ها قربانی گرفت.
دوشنبه شب گذشته و پس از بازی تیم های فوتبال »پرسپولیس« و »صنعت نفت 
آبادان« تراژدی از مرگ شکل گرفت که تمام تبلیغات امن کردن محیط ورزشگاه ها را به 
چالش کشید. برق گرفتگی یک کودک 6 ساله اتفاقی بود که شب گذشته پس از پایان 
بازی خبر آن به سرعت در رسانه ها پیچید. »عماد صفی یاری« که آمده بود تا در واپسین 
روزهای تابستان نظاره گر بازی تیم محبوبش باشد با حادثه ای مواجه شد که در نهایت 
بهار زندگیش را در ایستگاه ششم متوقف کرد. داستان، تاسف بارتر از بازی گوشی های 

کودکانه است.
عماد پرسپولیسی در آخرین دقایق بازی تیم محبوب در حالی با زندگی وداع کرد که 
آمده بود تا در آخرین روزهای تابستان با برد تیم محبوب خود و تعطیلات طولانی مدت 
تابستان وداع کند اما این  ِآمدن نه تنها بازگشتی نداشت بلکه وی قربانی امنیت پوشالی 
ورزشگاه ها شد. امنیتی که چند هفته رقابت های لیگ برتر را به خاطر آن تعطیل کردند 
و ثمره این شیوه از برقراری نظم، عزادار کردن خانواده ای است که باید تا چند روز دیگر 

جشن ورود فرزندانشان را به مدرسه برگزار می کردند.
گویا عماد به یکی از میله های داربست کنار گیت بلیت فروشی تکیه داده و دیگر 
نتوانسته از آن جدا شود. شاهدان می گویند او نزدیک به 15 دقیقه در این حالت بود و 
کسی تصور برق گرفتگی نداشت. عماد در تنهایی کودکانه اش طعمه برق فشارقوی شد.
اما پس از این حادثه هر بخشی، گروه و بخش دیگر را مقصر قلمداد کرد و شعار »کی 

بود، کی بود، من نبودم« در اطراف ورزشگاه پیچیده شد.
سوای اینکه مقصر این اتفاق کیست، لازم است تمام بدنه فوتبال و مسوولان ورزشگاه 
آزادی پاسخگو باشند. آنان باید به این پرسش پاسخ دهند که چرا ابتدایی ترین مسائل 
ایمنی در ورزشگاه را رعایت نکرده یا آن را مورد کم توجهی قرار دادند. آیا سطح درک آنان 
از خطر به گونه ای است که هنوز از این مساله آگاه نیستند که آهن از آلیاژهای رسانا 

است که بدون پوشش عایقی برای هر موجود زنده ای خطر مرگ را در پی دارد؟!
اما اگر آنان نسبت به خطرآفرین بودن این شیوه از تامین امنیت ورزشگاه آگاه بودند چرا 
اخطارهای لازم را به تماشاگران ندادند و این امر یک پرسش جدی به شمار می رود. چرا 
میله داربست متصل به برق باید بدون هیچ حفاظ و علامت هشدار دهنده ای در کنار 

گیت بلیت فروشی قرار گیرد؟
این سوالات هرچند که در ذهن بسیاری از مخاطبان وجود دارد اما بدون شک پاسخ 
آن دیشب در خلال دیدار 2 تیم پرسپولیس و صنعت نفت توسط گزارشگر بازی داده 
شد. پیمان یوسفی چند بار در جریان بازی اعلام کرد که مسوولان سختگیری های لازم 
برای بلیت الکترونیک داشتند و این امر یک تمرین جدی برای شهرآورد است که هفته 

آینده برگزار می شود.
امید می رود تا این سختگیری ها باعث اتفاقات ناگوارتری در دیدار شهرآورد که بی تردید 

با استقبال بسیار بیشتر هواداران روبه رو خواهد شد، نشود.

محسن وزیری :

المپیکی شدن قم خروجی برنامه ۱۰ ساله 
هیات کشتی است

رئیس هیات کشتی قم گفت: دستاوردهای کشتی از جمله المپیکی شدن ورزش این 
استان توسط فرنگی کار قمی، خروجی عملکرد 10 ساله این هیات ورزشی برای توسعه 

زیرساخت ها و تمرکز بر رده های سنی پایه است.
محسن وزیری افزود: با درخشش فرنگی کار ملی پوش و آینده دار این استان در پیکارهای 
قهرمانی 2019 بزرگسالان جهان، ورزش قم پس از سه دهه صاحب سهمیه المپیک شد. 
وی ادامه داد: ثبات مدیریت،  برنامه ریزی بلند مدت، توسعه زیرساخت ها، توجه به آموزش،  
کیفی سازی و همچنین تمرکز بر رده های سنی پایه از جمله عوامل موثر رشد کشتی قم 
در سال های اخیر است. رئیس هیات کشتی قم،  افزود: با برنامه ریزی های انجام شده و 
با همت و تلاش مربیان و کشتی گیران استان،  شاهد رشد و تعالی کشتی قم هستیم به 
گونه ای که این استان در رده های سنی و وزن های مختلف حرف های زیادی برای زدن 
دارند. وزیری،  سال 97 را یکی از سال های طلایی کشتی این استان دانست و ادامه داد: 
کسب 71 مدال از مسابقات کشوری، بین المللی،  آسیایی و جهانی موجب شد تا سال 97 
یکی از بهترین سال های کشتی قم باشد. وی، تاکید کرد: روند موفقیت های کشتی قم 
در سال جاری نیز با درخشش کشتی گران جوان این استان در میدان های مختلف ملی و 
بین المللی ادامه دارد به گونه ای که از ابتدای امسال تا کنون کشتی گیران قمی توانستند 
عناوین مهمی از رقابت های جهانی و آسیایی از آن خود کنند. رئیس هیات کشتی قم،  
با تبریک کسب سهمیه المپیک 2020 توکیو توسط علیرضا نجاتی فرنگی کار آینده دار 
این استان به جامعه ورزشی قم، گفت: نجاتی از جمله ورزشکارانی است که کشتی را از 
سن پایه آغاز و در رده های نوجوانان، جوانان و امید موفق به کسب مدال آسیایی و جهانی 
شده است. وزیری، اظهار داشت: فرنگی کار قمی کم سن ترین ورزشکار در بین کشتی 
گیران وزن 60 کیلوگرم ایران، است و به طور قطع فرصت و شایستگی های بیشتری برای 
درخشش در میدان های مختلف ورزشی و افتخار آفرینی برای ایران اسلامی دارد. علیرضا 
نجاتی، کشتی گیر جوان و آینده دار قمی در رده سنی نوجوانان موفق به کسب عنوان 
سوم جهان، در رده سنی جوانان قهرمانان آسیا و در رده سنی امیدهای جهان مدال برنز 
این مسابقات را در کارنامه ورزشی خود دارد. نجاتی با حضور در مرحله نیمه نهایی مسابقات 
کشتی فرنگی قهرمانی جهان، سهمیه المپیک 2020 توکیو را کسب کرد. وی در دور 
نخست با نتیجه 9 بر صفر سیدالله تاژایف از ترکمنستان را مغلوب کرد. وی در دور بعد مقابل 
هایتم محمود از مصر با نتیجه 3 بر یک به پیروزی رسید و در دور بعد با نتیجه 7 بر صفر از سد 
کیم سئونگ هاک از کره جنوبی گذشت و راهی مرحله یک چهارم نهایی شد. وی در این 
مرحله مقابل ایوو آنگلوف قهرمان جهان از بلغارستان قرار گرفت و با نتیجه 3 بر یک به برتری 

دست یافت و ضمن کسب سهمیه المپیک 2020 توکیو به مرحله نیمه نهایی راه یافت.

مجید افلاکی: 

تکواندو توریست به المپیک نمی برد
 ما طلا می خواهیم

مربی سابق تیم ملی تکواندو گفت: کسب سه مدال طلا، نقره و برنز در دومین مرحله 
مسابقات گرند پری به نظرم نتایج ایده الی بود و در واقع تکواندو دورخیز خوبی برای 
المپیک کرده است.  مجید افلاکی در پاسخ به این سؤال که به نظر شما نتایج تیم ملی 
تکواندو در دومین مرحله گرند پری ژاپن چطور بود، گفت: کسب سه مدال طلا، نقره و برنز 
در دومین مرحله مسابقات گرند پری به نظرم نتایج ایده الی بود و در واقع تکواندو دورخیز 
خوبی برای المپیک کرده است. فقط باید انگیزه بچه ها تا المپیک حفظ شود. یادمان نرود 
که در المپیک همه بچه ها آنالیز می شوند. در المپیک لندن و ریو به نوعی ما با این حربه 
روبرو شدیم البته در آن مقطع شرایط دیگری هم در نتایج دخیل بود، اما بچه های ما در آن 
مقطع آنالیز شده بودند که آن نتایج برای ملی پوشان رقم خورد. از لحاظ فنی، فکری بچه ها 
باید به سطح المپیک برسند که البته گویا این اتفاق در حال رخ دادن است.وی در پاسخ به 
این سؤال که به نظر شما آیا با نتایج رقم خورده شانس تکواندو در هر سه وزن برای کسب 
سهمیه المپیک بالا رفته یا خیر، گفت:  ما از ابتدا شانس کسب سهمیه المپیک را داشتیم 
و باید از همان ابتدا شرایط روحی روانی را مهیا می کردیم. بچه ها باید به آن خودباوری 
می رسیدند. باید خودشان راخیلی خوب باور داشته باشند. آنها باید از نو شروع کنند و 
فقط فکر نکنند که چون با حریفان خود بازی کرده اند آنها را شناخته اند. آنها باید به این 
خودباوری برسند که خواستن توانستن است که خوشبختانه این اتفاق در حال رخ دادن 
است. مربی سابق تیم ملی تکواندو  در مورد نتایجی که میرهاشم حسینی در مرحله گرند 
پری توکیو به دست آورده گفت:  به نظرم حرکت میرهاشم  به سمت المپیک خیلی جالب 
است. به نوعی فکر می کنم او در این مسیر به دنبال ثابت کردن توانایی های فنی خودش 
است. میرهاشم فعل خواستن را صرف کرده، اما او نباید فقط به کسب سهمیه المپیک فکر 
کند و بعد از کسب سهمیه المپیک از نظر فنی و انگیزشی چیزی برای گفتن نداشته باشد. 
درست است که کسب سهمیه مهم است، اما مهمتر از آن گرفتن نتیجه در المپیک است. ما 
نمی خواهیم توریسم به توکیو ببریم می خواهیم از المپیک توکیو مدال طلا بیاوریم. پس باید 
بعد از کسب سهمیه المپیک او از لحاظ فنی و انگیزشی چند برابر شود. افلاکی با اشاره به 
ادامه داشتن حمایت های فدراسیون از تیم ملی بانوان گفت:  امیدوارم در بخش بانوان هم 
دورخیز خوبی داشته باشیم چون ما در المپیک ریو سهمیه کسب کردیم و توانستیم یک 
مدال برنز به دست بیاوریم و حالا حیف است که بانوان ما از این ماراتن بزرگ به دور باشند. 
آنها در مسیر رشد قرار گرفته اند و امیدوارم نگاه ها به بانوان مثل دوره قبل باش. تا دوباره 

نتیجه بگیرند. اگر غیر از این باشد در واقع در جا زده ایم.

پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: استراماچونی در حد فوتبال ایران نیست و همان 
افرادی که آن را آورده اند، به او خط می دهند.

علی جباری، در خصوص جلسه ای که پیشکسوتان این باشگاه با مسعود سلطانی 
فر، وزیر ورزش و جوانان داشتند بیان کرد: قرار بود در این جلسه حقایق را به رئیس 
مجمع باشگاه، سلطانی فر به صورت تنهایی بگوییم، اما جلسه به صورت عمومی 
برگزار شد. می خواستیم به شخص وزیر، به عنوان رئیس مجمع حقایق را انتقال دهیم، 
اما گویا او تمایل نداشته است. قرار بود مخالفان فتحی، مدیر عامل باشگاه استقلال 
در جلسه با وزیر حضور داشته باشند، اما این اتفاق نیفتاد که البته مقصر این موضوع 

هم شخص وزیر است.
وزیر ورزش و جوانان نمی خواهد مشکلات استقلال را بداند

او ادامه داد: من مقصر را خود وزیر می دانم که مشکلات استقلال را نمی خواهد 
بداند. من می خواهم درباره یارگیری که آقایان در استقلال کردند صحبت کنم. چرا 
الآن هیچکس پاسخگو نیست؟ هر کسی که مربی و بازیکن به استقلال آورده است، 
باید پاسخگو باشد. خودشان بگویند که کارهایشان درست بوده است؟ بازیکنانی که 
از استقلال جدا شدند، چه اشکالی داشتند؟ مردم گناه دارند و باید آقایان پاسخگو 

باشند.
پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: سلطانی فر نمی خواهد حرف ها را گوش کند. با 
من جلسه خصوصی گذاشت، اما آن را به جلسه عمومی تبدیل کرد. شاید واقعیت ها 

را نمی داند شاید هم نمی خواهد بداند.
میلیچ از زکی پور بهتر است؟

جباری درباره عملکرد آندره آ استراماچونی، سرمربی تیم فوتبال استقلال، گفت: 
مربی که نمی تواند نتیجه یک بر صفر را نگه دارد و نیمه دوم هم تیمش به آن شکل 
بازی می کند، سوالاتی را برای هواداران ایجاد می کند. بازیکن پر سر و صدایی به نام 
میلیچ را به استقلال آوردند، اما مگر توانایی ها او از میلاد زکی پور بیشتر است؟ شیخ 
دیاباته در این بازی ها چه چیزی برای نمایش ارائه کرده است؟ اتفاقاتی در پشت پرده 

صورت نگرفته است؟
استقلال در همه خطوط مشکل دارد

او درمورد بازیکنان جدا شده استقلال در فصل نقل و انتقالات گفت: روح الله باقری 
را از دست دادیم در حالی که تا به حال برای تیم جدیدش هم گل زده و هم پاس گل 

داده است. این ها همه درد ما است.   هواداران گناه دارند. چرا با احساسات هواداران 
بازی می کنند؟ این مشکلات به خاطر عملکرد وزیر و مدیریت باشگاه استقلال است. 
اگر سید حسین حسینی در یک بازی محروم شود، دروازه بان دوم استقلال چه کسی 
خواهد بود؟ در خط دفاع، هافبک و حمله نیز مشکل داریم. مربی تیم هم مشکل دارد 

و آقایانی که تیم را بستند حالا باید پاسخگو باشند.
استراماچونی در حد فوتبال ایران نیست

ایتالیا بی کار  پیشکسوت باشگاه استقلال ادامه داد: استراماچونی 2 سال در 

بوده است. اگر یک مربی در همان ایتالیا 2 روز بی کار باشد، هیچ باشگاهی سراغ 
او نمی رود. استراماچونی در حد فوتبال ایران نیست و این موضوع را در این 3 بازی 

نشان داده است.
جباری درمورد حاشیه هایی که استراماچونی در استقلال به وجود آورد است گفت: 
او از بیرون خط می گیرد.  همان افرادی که او را به ایران آوردند حالا به او خط می دهند. 
مشکل استقلال، رئیس مجمع باشگاه است. رئیس مجمع در این مواقع باید سریعا 

دست به کار شود و گرنه با این منوال هیچ  چیزی درست نمی شود.

علی جباری:

 مشکل استقلال، وزیر ورزش است

 وکیل بین المللی فوتبال گفت: طبق آنچه در ماه 60 کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال 
ذکر شده است، دروازه بان پرسپولیس حداقل باید 2 جلسه محروم شود.

غلامرضا رفیعی در خصوص محرومیت یک جلسه ای علیرضا بیرانوند از سوی کمیته 

انضباطی گفت: ارکان قضایی موظف و مکلف هستند آرای خودشان را مستند به مواد 
قانونی، قوانین و مقررات داخلی فوتبال و در صورت سکوت یا تعارض با قوانین فیفا، رای 

خود را براساس قوانین فیفا صادر نمایند.
وی ادامه داد: در رابطه با پرونده علیرضا بیرانوند ضمن اینکه همگان باید مروج و مشوق 
روحیه ورزشی ورزشکاران باشیم که اگر خطایی کردند یا عمل نادرستی را مرتکب شدند 
عذرخواهی کنند که در این رابطه بیرانوند به این کار عمل کرد اما آنچه که مهم است این 
هست که عذرخواهی از شدت مجازات توسط ارکان قضایی خودداری شود و مجازات وی 

تشدید نشود و تا جایی که قانون اجازه می دهد تخفیف لحاظ شود.
وکیل بین المللی ورزش گفت: بنابراین در پرونده بیرانوند، کمیته انضباطی نمی تواند 
مطابق ماده 60 که تا حدود زیادی در انطباق با قانون فیفا است این بازیکن را به یک جلسه 
محرومیت محکوم کند زیرا خود ماده 60 اعلام کرده حداقل محرومیت در این ماده 2 جلسه 
است. کمیته انضباطی در شروع لیگ نشان داد که چقدر فشار طرفداران سرخابی می تواند 
بر اجرای قانون و عدالت توسط آنها تاثیر گذار باشد.وی تاکید کرد: اگر کمیته انضباطی به 
همین روند ادامه دهد، در این دوره که همه با تکنولوژی می توانند به همه چیز دسترسی 
داشته باشند، به جایی نخواهد رسید و بدون شک اگر این روند ادامه پیدا کند حوادثی تلخ تر 
از ورزشگاه فولاد را شاهد خواهیم بود. این اتفاق ممکن است که باشگاه های غیر از سرخابی 

ها از اجرای عدالت، بی طرفی و استقلال کمیته انضباطی ناامید شوند.

فقط رکن قضایی می تواند محرومیت اسماعیلی را لغو کند
رفیعی در رابطه با درخواست باشگاه استقلال برای بخشش محرومیت فرشید اسماعیلی 
اظهار داشت: اسماعیلی درست یا نادرست در یک مسابقه رسمی دو کارت زرد گرفته و از 

بازی اخراج شده است. 
نتیجه این اتفاق بر اساس قانون محرومیت از بازی بعدی است و کسی نمی تواند فعلا 
تردیدی در خصوص محروم بودن این بازیکن از بازی بعدی داشته باشد مگر اینکه قبل 
از نخستین بازی براساس ساز و کاری که در آیین نامه انضباطی پیش بینی شده است 
رکن قضایی صالح در رسیدگی به شکایت باشگاه استقلال و فرشید اسماعیلی به نتیجه 
دیگری رسیده و تصمیم دیگری را اتخاذ کند. به همین خاطر از نظر من این بازیکن 

محروم است.
با اشاره به برق گرفتگی کودک هشت ساله در پایان دیدار  وکیل بین المللی فوتبال 
پرسپولیس و صنعت نفت آبادان گفت: اینگونه حوادث حتی در منازل هم غیر قابل باور 

است چه برسد به یک مکان عمومی ورزشی که باید به همه استاندارد ها مجهز باشد.
وی افزود: البته خرابکاری های عمدی مثل انشعاب و گرفتن برق غیر مجاز برای شارژ 
موبایل یا آتش بازی از دامنه این مساله خارج است اما اتفاقی که دوشنبه شب گذشته رخ 
داده همانطور که خبرگزاری شما هم درست به آن پرداخته بی اعتمادی و فقدان اطمینان را 

به هواداران ورزش تزریق می کند.

رفیعی وکیل بین المللی فوتبال:

 بیرانوند باید 2 جلسه محروم می شد

مدیر ورزشی پاری سن ژرمن از مشکل نیمار که برای او دردسر ساز شده است 
سخن به میان آورد.

به گزارش ایسنا و به نقل از اکیپ، سرانجام بعد از کش و قوس های زیاد نیمار در 
پاری سن ژرمن ماندنی شد. این بازیکن برزیلی علاقه زیادی داشت تا پاری سن 
ژرمن را ترک کند و به بارسلونا برگردد. او دست به هر کاری زد تا به این هدف خود 
برسد اما این انتقال صورت نگرفت و او مجبور به ماندن در تیم پاریسی شد. لئوناردو، 
مدیر ورزشی باشگاه پاری سن ژرمن تاکید کرد که نیمار زیاد صحبت می کند و این 

باعث دردسر او شده است.
او گفت: نیمار مرتکب اشتباهاتی شد و وضعیت او پیچیده و بد شد اما او صادقانه 
گفت که در پاری سن ژرمن ماندنی شده و نهایت تلاش خود را برای موفقیت این 

تیم به کار خواهد گرفت.
لئوناردو ادامه داد: همه چیز درباره نیمار تمام شد. او الان با تمرکز بالا بازی می کند 
و در دیدار برابر استراسبورگ هم یک گل خیره کننده به ثمر رساند و بازی بسیار 
خوبی به نمایش گذاشت. او جوان بدی نیست بلکه بسیار حرفه ای است و حضورش 

در تیم، ما را قوی می کند.
نیمار در دیدار برابر استراسبورگ با وجود آنکه از سوی هواداران پاری سن ژرمن هو شد اما بازی خوبی را به نمایش گذاشت و تک 

گل تیمش را هم به زیبایی وارد دروازه حریف کرد.

»ادن هازارد« معتقد است هواداران باشگاه رئال مادرید در مقایسه با تیم فصل 
گذشته وی متعهدتر و متعصب تر هستند و علاوه بر این، باختن در استمفوردبریج 

فاجعه محسوب نمی شده است.
ستاره تیم ملی بلژیک تابستان امسال با قراردادی به ارزش 115 میلیون یورو و 

پس از هفت سال حضور در جمع آبی های لندن، راهی سانتیاگو برنابئو شد.
هازارد در آستانه نخستین حضور خود با پیراهن سفیدپوشان در لیگ قهرمانان 
اینجا هواداران  پاری سن ژرمن اظهار داشت: فکر می کنم  برابر  اروپا در دیدار 
ندارد؛ در  زیادی وجود  انگلیس هواداران  واقعی کلمه هوادارند؛ در  به معنای 
واقع بیشتر افراد در انگلیس تنها به فوتبال علاقه دارند و پیر و جوان، زن و مرد و 
نوجوان همگی فوتبال کشورشان را دوست دارند اما در مورد تیم های شان آنقدرها 
تعصب ندارند. وی ادامه داد: زمانی که در چلسی بودم و در یک بازی می باخیتم، 
هم بازیکنان و هم هواداران ناامید و ناراحت می شدند اما هرگز احساس نکردم 
که فاجعه ای به بار آمده است؛ اما زمانی که در رئال هستید حتی اگر سال اول 

حضورتان باشد تمام هواداران از شما انتظار قهرمانی در لیگ قهرمانان دارند.
هازارد نخستین بازی رسمی خود را با لباس کهکشانی ها در پیروزی سه بر 2 آخر 

هفته این تیم مقابل لوانته انجام داد و با توجه به رهایی از کمند مصدومیت زودهنگام خود، انتظار می رود در دیدار فردا شب 
مقابل پی اس جی مورد استفاده قرار گیرد.

مدیر ورزشی پاری سن ژرمن: 

نیمار زیاد حرف می زند!
هازارد: 

باختن در رئال یعنی »فاجعه«

روزنامه عربستانی  فاش کرد
ناگفته هایی از اخراج برانکو و دلیل اختلافش با السوم

مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی :
بلیت داربی گران نمی شود

پرده  برانکو  با  السومه  اختلاف عمر  در  راز جدید  از  عربستان  روزنامه 
برداشت و این مهاجم سوریه ای را یکی از اصلی ترین دلایل اخراج برانکو 

دانست.
ایوانکوویچ دوران بسیار  برانکو   ،so3ody از به نقل  و  ایسنا  به گزارش 
کوتاهی در الاهلی عربستان داشت. با وجود آنکه هواداران الاهلی استقبال 
باشکوهی از برانکو داشتند و امید زیادی به درخشش با این مربی کروات 
داشت اما او تنها بعد از 5 بازی از هدایت الاهلی اخراج شد. شکست دو بر 
یک در هفته سوم لیگ عربستان برابر الوحده باعث شد تا برانکو از هدایت 
السومه  از اختلاف عمر  الاهلی اخراج شود. سایت so3ody عربستان 
مهاجم سوریه ای الاهلی با برانکو به عنوان اصلی ترین دلیل اخراج سرمربی کروات نام برد و نوشت: اعتراض السومه به برانکو از 
همان دیدار نخست برابر الهلال آغاز شد. این مهاجم سوریه ای مخالف سبک بازی و تفکرات برانکو بود و دخالت او در امور فنی تیم 
هم باعث شد تا برانکو او را کنار بگذارد. رسانه های عربستانی از بحران در باشگاه الاهلی عربستان نوشتند تا جایی که مدیر باشگاه 
هم بعد از برانکو کنار گذاشته شده است. منصور بن مشعل مدیر ورزشی الاهلی مجبور به استعفا از پست خود شد. او تاکید کرد که 
رئیس این باشگاه در کارهای فنی دخالت می کرد و البته او دوست داشت که برانکو در تیم بماند اما اعتراض های زیاد هواداران باعث 
شد تا در نهایت این مربی کروات از تیم کنار گذاشته شود.باشگاه الاهلی صالح المحمدی را به عنوان جایگزین موقت برانکو انتخاب 

کرده و به هوادارانش قول داده که با یک مربی بزرگ قرارداد امضا خواهد کرد.

مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی با بیان اینکه در قیمت بلیت داربی هیچ تغییری انجام نخواهد شد، گفت: 
قیمت بلیت داربی بر مبنای قیمت قبل خواهد بود و بعد از این بازی قیمت بلیت های لیگ برتر افزایش پیدا خواهد کرد.

حسن کریمی درباره تغییر قیمت بلیت داربی که به میزبانی استقلال برگزار خواهد شد، اظهار کرد: بازی داربی بر اساس قیمت 
قبلی فروخته خواهد شد و هیچ تغییری در قیمت بلیت ها ایجاد نخواهد شد. البته بعد از بازی داربی بر اساس اینکه کدام باشگاه 
میزبان خواهد بود، قیمت ها تغییر خواهد کرد و هر قیمتی که میزبان پیشنهاد کند، سازمان لیگ آن را تایید و اجرا خواهد کرد اما 
برای بازی داربی هیچ افزایش قیمتی برای بلیت فروشی نخواهیم داشت. وی پیرامون این پرسش که آیا اشکالاتی که گیت های 
ورزشی داشت مرتفع شده است یا خیر، گفت: گیت های ورزشگاه آزادی هیچ مشکلی نداشته اند و ما به خاطر تجمع هواداران 
پشت گیت ها متاسفانه همیشه دچار مشکلات سخت افزاری بودیم. با اتصال داربست های فلزی قبل از گیت ها سعی کردیم کنترل 
بهتری بر روی بلیت ها و کد ملی هواداران داشته باشیم تا هیچ هواداری بدون بلیت از گیت ها عبور نکند. در حال حاضر نیز گیت ها 
هیچ مشکلی ندارند و آماده برای بازی داربی هستند. مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی پیرامون این پرسش که 
با توجه به این که قرار است بلیت فروشی به صورت 90 - 10 فروخته شود تصور نمی کند این مساله باز هم برای فروش بلیت برای 
هواداران این دو باشگاه مشکل درست کند؟ خاطرنشان کرد: قرار است برای فروش بلیت از سامانه هواداران دو باشگاه استفاده 
کنیم تا مشکلی در فروش بلیت نداشته باشیم. هر کسی که در سامانه فروش استقلال است دیگر در بازی برگشت نمی تواند ادعا 
کند که از سهمیه پرسپولیس می تواند اقدام به تهیه بلیت کند. ما با استفاده از این سامانه دیگر مشکلاتی برای ثبت نام و فروش 
بلیت در بازی برگشت داربی نخواهیم داشت. به هر صورت تمام مسائل برای فروش بلیت بررسی شده و مشکلی در این زمینه 

نخواهیم داشت.

غفار میرزایی *

هافبک سابق تیم فوتبال استقلال گفت: استقلال در فاز حمله 
واقعاً دچار مشکل است و بازیکنان خط حمله استقلال بازیکنانی 

نیستند که بتوانند کار را دربیاورند یا نتیجه بازی را تغییر بدهند.
 سیروس دین در خصوص ارزیابی اش از دیدار استقلال مقابل 
نفت مسجد سلیمان گفت: استقلال در این مسابقه در نیمه اول 
بد عمل نکرد ولی در نیمه دوم بازیکنان خوب بازی نکردند. به 
نظرم استقلال در فاز حمله واقعاً دچار مشکل است و بازیکنان 
خط حمله استقلال بازیکنانی نیستند که بتوانند کار را در بیاورند 

یا نتیجه بازی را تغییر بدهند.
وی افزود:هوادار سالهاست به پای تیمش ایستاده و در سرما و 
گرما استقلال را تشویق می کند اما کسانی که این تیم را بستند 
حالا باید بیایند و پاسخ بدهند که چه اتفاقی در استقلال رخ داده 
است و چرا چنین تیمی را روانه مسابقات لیگ برتر شده است 
من اعتقاد دارم کسانی که تیم را بسته اند باید جوابگوی هواداران 

استقلال باشند.
دانم چه کسی در  تاکید کرد: نمی  بازیکن سابق استقلال 
استقلال یارگیری کرده و آنها با چه کسانی مشورت کرده اند 
نام  باید در حد  بیاید  به استقلال  بازیکنی که می خواهد  اما 
این باشگاه باشد. اولًا زمانی که خود من به استقلال آمدم در 
جام جهانی بازی کردم و بازیکنی بودم که عضو تیم ملی بودم. 
الان شاهد هستیم که یکسری از بازیکنان برای ستاره شدن به 
استقلال می آیند در حالیکه نباید چنین اتفاقی بیفتد و استقلال 

باید ستاره جذب کند. در این استقلال ستاره شدن کاری بسیار 
سخت و تا حدودی غیر ممکن است.

بازیکن سابق تیم ملی ایران گفت: من هر چه دارم از استقلال 

است و فوتبالم را مدیون این باشگاه هستم اما معتقدم این تیمی 
که بسته شده در حد نام استقلال نیست. اگر استقلال می خواهد 
موفق شود حتماً باید سه یا چهار بازیکن بخصوص در فاز حمله 

جذب کند. وی در خصوص اینکه عملکرد دیاباته را چطور دیده و 
آیا او را می توان با بازیکنان قدرتمندی مثل تیام قیاس کرد گفت: 
اصلًا. من در هفته اول در مصاحبه ای گفتم که دیابته زمان می 
خواهد چون او حداقل یکی دو هفته باید کنار بازیکنان تیم بازی 
رسمی کند اما باید قبول کنیم این بازیکن نزدیک به سه ماه است 
که در کنار تیم استقلال تمرین و بازی های دوستانه برگزار کرده 
است و در 3 بازی اخیر هم به میدان رفته است. نمی دانم الان 
شرایط چگونه است ولی او در مسجد سلیمان ناامید کننده بود 
و بازیکنی که نزدیک به 2 متر قد و قامت دارد باید اینقدر سرزنی 
ضعیف باشد.من استقلالی هستم و استقلال را دوست دارم و 
نمی خواهم خدایی نکرده انتقادی کنم اما هواداران استقلال 
همیشه از پیشکسوتانشان می خواهند که صادقانه با آنها حرف 
بزنند. ما نباید بی دلیل به به  به و چه چه کنیم و اگر نظر من را می 

پرسید من دیابته را در حد استقلال نمی بینم.
دین محمدی در خصوص اینکه دربی را چطور می بیند گفت: 
بازی دربی همیشه متفاوت است و مرتب دعوا و حاشیه دارد 
ولی با این شرایط که من از استقلال می بینم کار سخت است. 
پرسپولیس با بردی که آورد از نظر روحی و روانی در شرایط خوبی 
قرار دارد ولی این را هم به یاد داشته باشید هر وقت در دربی تیمی 
ضعیف تر بود راحت تر برنده شده است. باید واقع بین باشیم که 
کار استقلال سخت است و به نظرم این تیم اول باید به فکر گل 

نخوردن باشد و بعد برنامه هایش را در زمین پیاده کند.

سیروس دین محمدی:

 دیاباته در حد استقلال نیست
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یازدهمین  قراراست  ماه  اسفند  دوم  اینکه  وجود  فر:با  کیان  /آرش  ایمان 
انتخابات مجلس شورای اسلامی برگزار شود،فضای جامعه هنوز انتخاباتی 
نشده و خبرهای چندانی از اردوگاه اصلاح طلبی و اصولگرایی بیرون نیامده 
است. هرچند فعالان سیاسی شاخص دو جناح هرز چندگاهی  مطالباتی 
را پیرامون  انتخابات در فضای رسانه ای کشور مطرح می کنند که بیانگر 
این است که  هنوز به استراتژی واحد و منسجمی برای حضور در انتخابات 
تاکنون دست نیافته اند به صورت چراغ خاموش درصدد رفع اختلافات  درون 
جناحی خودهستند. هرچند  مشکلات اقتصادی و معیشتی که مردم با آن 
درگیر هستند بی تاثیر درداغ نبودن فضای انتخاباتی در کشور نیست چرا 
که  در این فضا مردم  اقبال چندانی به مسائل و موضوعات سیاسی از خود 
نشان نمی دهند.دراینباره با مصطفی درایتی، فعال سیاسی اصلاح طلب به 
گفت وگو نشستیم. وی با تاکید بر این  که مردم مجلسی را می خواهند که تصور 
کنند، می توانند بخشی از مشکلات کشور را از آن طریق حل و فصل کنند 
گفت : اما اگر شرایط طوری پیش رود که احساس کنند خیلی فایده ای ندارد، 
طبیعتا بی توجهی نسبت به صندوق رای افزایش پیدا می کند و حضور مردم را 
ممکن است کمرنگ تر کند. به هرصورت ما امیدواریم آنچه طی ماه های آینده 
پیش خواهد آمد، به گونه ای رقم بخورد که یاس به امید بیشتری تبدیل شود 
و مشارکت بیشتر مردم را شاهد باشیم. چون احساس می کنیم حضور جدی 
ما به نفع کشور است و منافع ملی ما این اقتضا را می کند، تصریح کرد: خواهیم 
آمد، با قوت تمام هم می آییم چون یقینا نیامدن برای مردم و جامعه مفید 
نیست. مشروح گفت وگوی » ایمان « را با مصطفی درایتی در ادامه می خوانید.
  درحالی انتخابات مجلس را دردوم اسفندماه  سال جاری در پیش رو 
داریم ولی نسبت به دوره های قبل  که تحرکات انتخاباتی از ماهها قبل آغاز می 
شد در این دوره  این شرایط را نمی بینم . اکنون اگر هم تحرکاتی انجام می شود 
درون گروهی است و اخبار آن چندان رسانه ای نمی شود. به نظر شما پذیرش 

عمومی برای آغاز این مباحث، وجود دارد؟
بیشتر از جریان اصلاحات باخبرم و از آنجا که از طرف جریان اصولگرا خیلی خبر 
چندانی بیرون نمی آید، به نظر می رسد که آنها هم مباحثشان به نحوی درون گروهی 
است. طبیعتا جریان اصلاحات هم بحث های داخلی خودشان را آغاز کرده اند و در 
حال رایزنی و همفکری هستند و البته مهمترین معضلی هم که سر راه می بینند، 
همین عدم رغبتی است که جامعه خیلی دنبال اخبار انتخابات نیستند. انتظاری 
که از مردم می رود که نسبت به انتخابات مجلس کمی جدی تر باشند. اگر مردم 
خیلی رغبت نشان نمی دهند، حاصل و نتیجه یک یاس است که چه فایده ای برای 
ما و چه فایده ای برای کشور دارد؟ درحالی که همه باید دست به دست هم دهند و 
همه باید شرایط را فراهم کنند تا مردم بتوانند به صندوق رای اعتماد بیشتری کنند. 
طبیعتا یکی از مباحثی هم که در بین اصلاحات مطرح است این که چگونه می توان 
مردم را قانع کرد به اینکه مجلس و صندوق رای اهمیت بالایی دارند. این را به هر 
صورت می توان در جامعه احساس کرد که برانگیختگی چندانی دیده نمی شود، با 
توجه به اینکه یک طیف گسترده ای از نخبگان هنوز نسبت به روش کار و نوع ورود 
حرف دارند، که طبیعتا همه ناشی از این است که جامعه هم به نحوی متاثر از اینگونه 
قضایا شده است. ولی امیدواریم با صحبت هایی که در کلیت انجام می شود این 
شرایط فراهم شود مردم بدانند که می توانند بخشی از آنچه را می طلبند از طریق 
صندوق های رای و مجلس دنبال کنند. شرایط فعلی کشور هم حضور جدی مردم را 
به عنوان مهمترین عاملی که می تواند بخشی از مشکلات بیرونی را حل و فصل کند، 
می طلبد. مردم مجلسی را می خواهند که تصور کنند، می توانند بخشی از مشکلات 

کشور را از آن طریق حل و فصل کنند. اما اگر شرایط طوری پیش رود که احساس 
کنند خیلی فایده ای ندارد، طبیعتا بی توجهی نسبت به صندوق رای افزایش پیدا 
می کند و حضور مردم را ممکن است کمرنگ تر کند. به هرصورت ما امیدواریم آنچه 
طی ماه های آینده پیش خواهد آمد، به گونه ای رقم بخورد که یاس به امید بیشتری 
تبدیل شود و مشارکت بیشتر مردم را شاهد باشیم. اگر مردم تصورشان این باشد که 
شرایطی فراهم می کنند که فقط چندتایی که خودشان می خواهند روانه مجلس 
می شوند، طبیعتا این دلسردی را افزایش می دهد و یقینا به نفع کشور نخواهد بود. 
ما امیدواریم با استراتژی هایی که در جریان اصلاحات پیش گرفته می شود به نحوی 
برنامه ریزی شود که بتوانیم این امیدواری را در مردم ببینیم. به هر صورت اگر مردم 
همراهی نکنند ممکن است یک انتخابات بی رمقی در کشور برگزار شود که به نفع 

کشور نخواهد بود.
 نظرتان درمورد ائتلاف دوباره جریان اصلاحات با طیف معتدل اصولگرا یا 
همان اعتدالیون چیست؟ آقای عارف از اینکه دیگر ائتلاف نمی کنند سخن 
گفته اما ممکن است سایرین نظر مخالفی داشته و موافق ائتلاف باشند. آیا 
وارد  اصلاح طلب  یکدست  لیست  و  طلبی  اصلاح  پرچم  با  باید  اصلاحات 

انتخابات شود یا اینکه باز هم با اعتدال و طیف نزدیک به دولت ائتلاف کند؟
هر انتخاباتی با توجه به شرایط سیاسی کشور استراتژی خود را می طلبد. آن دوره، 
استراتژی دیگری بود. صحبت سر این بود که یک جریان اکثریت هایی را بدست 
آورده و این به نفع کشور نیست و باید تلاش کنیم به هر شکل ممکن این صدا را در 
کشور محدود کنیم و طبیعتا ائتلاف با هر کسی مطرح بود. چه اصولگراهایی که 
کمی اعتدال داشتند و چه از بین کسانی که خودشان را معتدل می دانستند  و اکثرا 
معتدلین هم کسانی بودند که از جریان اصولگرایی تند، فاصله گرفته بودند. طبیعتا آن 
استراتژی در آن زمان توانست جامعه را اقناع کند که حضور بیشتری پیدا کنند اما الان 
در این مقطع معلوم نیست که این خصوصیت به این شکل جواب دهد. یعنی جنبه 
سلبی قضیه ممکن است به صورت معمول برای مردم قانع کننده نباشد که شاید اکثر 
دوستان هم نظرشان بر این است که در این مرحله جواب نمی دهد به جهت اینکه 
کشور از جهت سیاسی در شرایط جدیدی است. درواقع باید ببینیم تا نزدیک انتخابات 
شرایط کشور به چه سمت و سویی خواهد رفت؟ اگر ما باشیم و با این شرایط، ممکن 
است ائتلاف آن شکلی اگر به وجود هم بیاید، جامعه را به دنبال ما نیاورد و اعتماد 
آنچنانی که مدنظر داریم را حاصل نکند. الان ارزیابی قضیه کلی این است اگر این 
شکلی ائتلاف شود، ممکن است برای مردم قابل پذیرش نباشد و نیست. اما شرایط 
آینده هم ممکن است مسائلی را تغییر دهد. درحقیقت باید رقابت کمی شفاف و 
وضعیت معلوم تر شود تا ببینیم در آن وضعیت چه شرایطی پیش می آید. اکنون نظر 
بر این است که بستن با افرادی که به صورت معمول نیم بند هستند و نمی توانند یک 
قدم کار را به جلو ببرند جامعه را دچار یاس می کند و این یاس حتما به ضرر کشور 
خواهد بود. حالا اگر بر فرض هم موفق نشدیم باید کمک کنیم که مردم را نسبت به 
برخی مسائل امیدوار نگه داریم. طبیعتا نگاه اینچنینی ائتلاف با افراد نیم بند فعلا 
منتفی شود. اگرچه دوستانی هستند که این ائتلاف را صلاح می دانند ولی مشخصا 
مدنظرشان این است که بالاخره باید به جامعه گفت که در مجلس آینده چه کارهایی 
را خواهیم کرد. افرادی که منتخب این جریان خواهند بود باید تعهد داشته باشند که 
پیگیر اینگونه مسائل می شوند و آن موارد هم مواردی باشد که بالاخره با زندگی مردم و 
آینده کشور ارتباط جدی و شفافی داشته باشد والا اگر این مقدمات صورت نگیرد، به 

صورت معمول انتظار اینکه جامعه با ما همکاری کند، خیلی مشکل است.
همانطور که می دانید در دوره قبل دوقطبی پیشرفت و بازگشت به عقب 
ایجاد شده بود و اصلاح طلبان رای به لیست اصلاح طلبی را به مثابه پیشرفت 

می دانستند و اقبال به سمت رقیب را به نوعی بازگشت به عقب. آیا دوباره با 
توجه به شرایط می توان روی این موضوع مانور کرد؟

اگر در میدان افراد اصلاح طلبی که پا به جفت هستند را داشته باشید ممکن است 
این پالس جواب دهد اما اگر افرادی استفاده کنید که نیم بند هستند و تعهد آنچنانی 
هم از خود نشان نمی دهند طبیعتا مردم را قانع نخواهد کرد. درواقع آن استراتژی 
زمان خودش بوده است. یا آن شعار را متناسب با آن وضعیت سیاسی خاصی که 
در آن زمان بوده، انتخاب کرده اند. یک مرحله مردم پیش رفتند و آقای روحانی را 
انتخاب کردند. یکسری افراد مشخص اصولگرا را کنار گذاشتند. این کار ناتمام باید 
در مجلس کمی تکمیل تر می شد و یکسری افراد دیگر را از مجلس جدا می کردند. 
طبیعتا اقتضائات آن زمان این شعار را می طلبید و انتظار پاسخ هم از آن می رفت. ولی 
اگر این زمان به صورت معمول افرادی باشند که برای مردم از نظر اصلاحات شناخته 
شده اند و شعارها و نوع گفتمان را ملموس با زندگی شان ببینند، ممکن است وقتی 
گرایش نشان می دهید که یک قدم جلوتر بروید و به عقب برنگردید، جواب دهد ولی 
اگر لیست های نیم بندی مثل لیست امید که در آن مرحله به خاطر شرایط خاص 
بسته شد، بسته شود، معلوم نیست اینطور شعارها چه جدید و چه تکراری آن انتظاری 

که از جامعه برای تحرک و انگیزه لازم دارد را فراهم کند.
  درحالی که بالاخره مردمسالاری را از طریق صندوق رای باید دنبال کنیم. 

آن طرف صندوق رای چیست؟ 
برهم ریختگی است. ولی دو جور اتفاق می افتد؛ یک وقتی تحریم می کنند، یک 
وقت هم شرایط را به گونه ای طراحی و برنامه ریزی می کنند که عملا اثری که مردم 
انتظار دارند، از صندوق درنمی آید. البته هر دو یک نتیجه دارد و هر دو مایوس کردن 
مردم از صندوق رای است و طبیعی است که این را جریان اصلاحات به هیچ عنوان 

به نفع کشور نمی داند.
  آنطور که در خبرها جسته و گریخته دنبال می کنیم اصولگرایان جلسات انتخاباتی 
خود را از خیلی وقت پیش تشکیل داده اند و در قالب شورای وحدت فعال هستند که 
بین تمام گروه ها و احزاب اصولگراست. چیزی شبیه جمنا که در زمان انتخابات 96 
ایجاد شد و البته در آخر با دلخوری قالیباف پایان یافت. اما اینبار ظاهرا قصد دارند 
به لیست واحدی برسند چون اگر باز هم تکثر لیست داشته باشند ممکن است که 

اصلاح طلبان برنده شوند. 
به نظر شما جامعه با آنچه از فراکسیون امید دیده و اختصاصا لیست سی 
نفره تهران که به مجلس رفتند، آیا ممکن است که اینبار به سمت اصولگرایی 
برای  اقبالی  دوره  این  در  آیا  کند.  تکرار  که  نخواهد  دیگر  و  شود  متمایل 

اصولگرایان متصور هستید؟
البته دو تا نکته هست که در اینجا می خواهم به آن اشاره کنم. جریان اصلاحات 
همیشه مایل بوده که با رقیب قدرتمند روبه رو شود. رقیبی که ارزش رقابت نداشته 
باشد، عیار و ضعف های آدم را هم نشان نمی دهد. طبیعتا دوست داریم با رقیبی 
روبه رو شویم که یکپارچه، قوی، جدی و پا به جفت کار است. رقابت همیشه هرچه 
نزدیکتر و شدیدتر شود، هم انگیزه جامعه را بالا می برد و هم تاثیراتش به مراتب بیشتر 
است. بحث دوم که الان وجود دارد این است که جریان اصولگرا اگر بخواهد یک 
رقابت قوی وعادلانه ای داشته باشد، به نظرم برنده نخواهد بود. فلذا تا وقتی هم 
از نظر فکری و هم از نظر عملی پوست اندازی جدی نکند و خودش را به مردم و 
مطالبات مردم نزدیک نکند، امکان بازگشت طبیعی را به صورت صندوق رای و رای 
مردم به این سادگی ها نخواهد داشت. لذا همیشه تلاش کرده از راه های دیگری 
استفاده کند که سعی کند به رقیب میدان ندهد. با اعمال نفوذهایی که می تواند 
بکند، یک میدان راحتی برای خودش به وجود می آورد که همیشه هم اگر یک روزنه ای 

باز شده باز هم شکست خورده و به صورت معمول اینطوری بوده.
 نظرتان در مورد صحبت آقای صفایی فراهانی که گفته دیگر بین بد و بدتر 
انتخاب نکنیم و صحبت بهزاد نبوی که مشارکت در انتخابات را توصیه می کند 
و از شورای نگهبان می خواهد که این دوره برای اصلاح طلبان فرش قرمز 
پهن کند چون در این شرایط انتخابات پرشور، برای حفظ امنیت ملی ضروری 

است، چیست؟ کدام یک از این دیدگاه ها را قبول دارید؟
من اینها را نافی همدیگر نمی بینم. اینکه تصور این باشد که ما در انتخابات، 
نخواهیم آمد حرفی واهی است چون ما به جد در انتخابات خواهیم آمد. چون 
احساس می کنیم حضور جدی ما به نفع کشور است و منافع ملی ما این اقتضا را 
می کند. خواهیم آمد، با قوت تمام هم می آییم چون یقینا نیامدن برای مردم و جامعه 
مفید نیست. ولی اینکه شرایطی برای آمدن ما فراهم شود که اجازه این کار داده شود، 
یا داده نشود، بحث دوم است. اینکه آقای بهزاد نبوی گفته اند باید فرش قرمز پهن 
شود گویای این نکته است که اگر اقبالی از این قضیه نشان داده نشود، مسلما به 
ضرر کشور است. ولی ما هم نمی توانیم افرادی را وارد یا تبلیغ یا مطرح کنیم که تعهد 
و چارچوب جریان اصلاحات را حفظ نمی کنند یا نکردند یا نمی توانند حفظ کنند. 
البته این سخن با سخن صفایی فراهانی قابل همپوشانی است و متناقض نیست. 
برخی هر کدام بخشی را خواهند گفت. صحبت سر این است که ما خواهیم آمد، 
قوی هم خواهیم آمد و دیگر نمی خواهیم بین نیم بند و بی بند انتخاب کنیم بلکه 
می خواهیم بین بند و بی بند انتخاب کنیم. این تلقی که همیشه در سیاست بین 
بد و بدتر انتخاب می کنیم عملا در عالم واقع در همه شرایط نمی بینم. باید به طرف 
اینکه جامعه بین خوب و خوب تر و بین خوب و بد انتخاب کند، حرکت کنیم. درواقع 
هرکدام به بخشی از کار توجه کرده اند. البته نه اینکه از قبل پیش بینی شده باشد بلکه 
هر کدام آنچه در ذهنشان برجسته تر است و اهمیت بیشتری دارد را بازگو کرده اند. 
چون تصور ما بر این است که هرکسی در این کشور رفتاری از خودش نشان دهد که 
مردم را نسبت به صندوق های رای ناامید کند یقینا خدمت به کشور نیست. حالا چه 
آنهایی که مانع یکسری تحرکات می شوند و موانع زیادی سر راه مردم درست می کنند 
یا آنها که به نحوی می خواهند القا کنند که هیچ فایده ای ندارد و به جایی نمی رسیم. 

چرا رییس جمهور آمریکا می گوید برای اقدام درباره آرامکو عجله ای ندارد

تنگنای ترامپ درباره ایران 

دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا روز دوشنبه 25 شهریور گفت که به نظر می رسد 
ایران مسئول حملات به تاسیسات نفتی عربستان سعودی باشد، اما باید منتظر نتیجه 

قطعی تحقیقات در این زمینه ماند و عجله ای برای پاسخ دادن نیست.
ترامپ در پاسخ به این پرسش خبرنگاران که آیا ایران مسئول حملات به تاسیسات 

عربستان بوده، گفت: »مطمئنا در حال حاضر این طور به نظر می رسد.«
رئیس جمهوری آمریکا اضافه کرد: "من به دنبال جنگ با کسی نیستم، اما ما بیش از هر 

کشور دیگری )برای جنگ( آماده ایم. ما قویترین ارتش جهان را داریم."
او گفت: »ما گزینه های زیادی داریم، اما هنوز بررسی این گزینه ها را شروع نکرده ایم.« 
دونالد ترامپ تصریح کرد که ایالات متحده می خواهد بداند چه کسی مسئول این 

حملات است و برای پاسخ عجله ای ندارد.
رئیس جمهوری آمریکا اظهار داشت: »این یک حمله بسیار بزرگ بود و می توانست 
با یک حمله با ابعاد بسیار و بار ها بزرگتر از سوی کشور ما روبرو شود، اما ما می خواهیم 

دریابیم که چه کسی به طور قطعی این کار را انجام داده است.«
مارک اسپر، وزیر دفاع آمریکا ساعاتی پیش این سخنان گفته بود، تیمی از نهاد های 
مختلف آمریکا در همکاری با کشور های متحد در حال کار برای چگونگی رویارویی با این 
حمله بی سابقه و دفاع از نظم مبتنی بر قوانین بین الملل که ایران در حال ضربه زدن به 

آن است هستند.
روز شنبه تاسیسات نفتی عربستان در بقیق و میدان نفتی خریص، هدف حملات 
گسترده پهپادی قرار گرفت. این حمله باعث شد تولید نفت عربستان نصف شود و 

درادامه قیمت نفت کاهش محسوسی یابد.
انصارالله یمن مسئولیت این حمله را برعهده گرفته است، اما مقام های آمریکایی مدعی 
اند، این حمله کار ایران است. حوثی ها می خواهند آن را به اسم خود تمام کنند، اما این 

کار آن ها نبوده است.
با موضع گیری جدید دونالد ترامپ به نظر می رسد آمریکا نمی خواهد واکنش تند و 
سریعی از خود نشان دهد. برخی ناظران معتقدند تهدید آمریکا علیه ایران تو خالی است 

و این کشور در شرایط کنونی نمی تواند واکنش تندی به ایران نشان دهد.
امیرعلی ابوالفتح تحلیلگر مسائل امریکا در این باره گفت: "ایالات متحده روی کاغذ 
قدرتمند ترین ارتش جهان را داراست و می تواند به هر کشوری روی زمین حمله کند و 
حتی آن را نابود کند. توان تهاجمی  آمریکا بسیار بالاست و در طول تاریخ هیچ کشوری 

قدرتی در این حد نداشته است. " 
او افزود: »اما این تصور که، چون رییس جمهور آمریکا به عنوان فرمانده نیرو های مسلح 
این کشور چنین امکاناتی را در دست دارد، حتما از آن استفاده می کند، تصور دقیقی 
نیست. حتما دولت ایالات متحده آمریکا بر اساس ضوابط منطقی و منافع کشورش، اگر 
به این نتیجه برسد که اقدام نظامی هزینه و تبعات کمی دارد، برای اقدام نظامی تردیدی 
به خود راه نمی دهد. در طول چند دهه گذشته هم به کرات این کار را انجام داده است، از 
حمله به یک کشور کوچک مانند پاناما گرفته تا کشور های ضعیف شده و از هم پاشیده ای 

مثل عراق و یوگوسلاوی سابق و....« 
این کارشناس مسائل آمریکا گفت: "آمریکا به جنگ نظامی با کشور هایی که هزینه های 
فراوانی از هر جهت برایش دارند وارد نمی شود. نمونه بارز اش هم ایران است. در ماه های 
اخیر دو اتفاق در خلیج فارس رخ داد که در هر مقطع دیگری و از سوی هر کشور دیگری 
با واکنش تند آمریکا روبه رو می شد. اولین آن سرنگونی پهپهاد آمریکایی توسط ایران 
بود. این برای اولین بار در هفتاد سال گذشته بود که یک پرنده نظامی آمریکا در اثر آتش 
مستقیم نیرو های دشمن سرنگون شد. همچنین آمریکا مدعی حمله ایران به نفتکش ها 
و تاسیسات نفتی است، آخرین مورد آن حمله به آرامکو بود که برخی می گفتند حتما 

جنگ خواهد شد، اما نشد.«
این کارشناس مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه البته ما باید مفهوم جنگ در قرن 
21 را در نظر بگیریم، گفت: »ما نباید تصور کنیم که اگر موشکی شلیک نمی شود، 
بمبارانی صورت نمی گیرد به این معنی است که جنگی صورت نمی گیرد. آمریکا در قرن 
بیست و یکم در زرادخانه خودش سلاح های جدیدی مثل تحریم اقتصادی، جنگ های 
اولین  توان  را می  آمریکا  و  ایران  تقابل کنونی  دارد.   ... و  نیابتی و حملات سایبری 
جنگ قرن بیست و یکمی آمریکا دانست. شاهد بمباران و خشونت نیستیم، اما میزان 

تاثیرگذاری اش بر اقتصاد یک کشور می تواند ویرانگر هم باشد.«
ابوالفتح در پاسخ به این سوال که دولت آمریکا در روز های پیش ضمن متهم کردن ایران 
تاکید کرده بود که به حملات اخیر به ارامکو پاسخ خواهد داد، اما امروز ترامپ حرف های 
جدیدی زده است و می گوید عجله ای برای پاسخ دادن ندارد، چرا دولت آمریکا کمی 
عقب نشینی کرده است؟، گفت: »این ویژگی ترامپ است. او در همه موضوع ها رفتار 
زیگزاگی و هیجانی دارد. او مسلح به سلاح توئیتر است و به سرعت افکار و نظراتش را 
منتشر می کند که معایب و فواید خودش را دارد. او خیلی سریع واکنش نشان می دهد 
و برخی مواقع از مشاورانش هم کمک نمی گیرد و حرف هایی می زند که امکان تحقق 

ندارد.« 
او افزود: »از طرف دیگر ممکن است که این رفتار عامدانه باشد. یعنی از طریق مبهم و 
مشوش کردن فضا با ارسال پیام های متناقض سعی می کند شیوه تصمیم گیری طرف 
مقابل به هم بزند. مانند بوکسوری که سعی می کند حریفش را گیج کند تا در زمان مقرر 
ضربه نهایی را وارد کند. شاید تصور می کنند ارسال پیغام های متفاوت ایران را دچار 

اشتباه محاسباتی می کند.«
 او همچنین به این اشاره کرد که "ممکن است دولت امریکا از وضعیت آشفته منطقه 
خوشحال هم باشد، چرا که در این شرایط دست به فروش "امنیت" به کشورهای منطقه 
به خصوص عربستان می دهد. از این طریق پول زیادی از عربستان و دیگر کشورهای 

منطقه می گیرد."
این کارشناس مسائل بین الملل درباره پیش بینی رفتار احتمالی آمریکا پس از حمله 
به آرامکو گفت: »به نظرم ایالات متحده وارد جنگ نظامی با ایران نمی شود، مگر در 
رخداد های تصادفی، شبه عمدی و یا عمدی جان سربازان آمریکایی به خطر بیافتد. 
در آن صورت رییس جمهور آمریکا تحت فشار افکار عمومی مجبور می شود دست به 
انتقامجویی بزند. تا قبل از ان اقداماتی که منجر به کشته شدن سربازان آمریکایی نشده 

باشد از نظر ترامپ بهانه ای برای ورود به جنگ نخواهد بود.« 
او افزود: »با این حال فشار های اقتصادی حفظ خواهد شد و از سوی دیگر ممکن است 
اقدامات دیگری از جمله حملات سایبری در دستور کار قرار گیرد. اخیرا برخی رسانه ها 
مدعی شده اند که پس از سرنگونی پهپاد آمریکایی، این کشور در اقدام تلافی جویانه ای 

متوسل به حملات سایبری به سیستم دفاعی ایران شده است.«
 ابوالفتح در پاسخ به این سوال که آیا پس از حمله به آرامکو و با توجه به اتفاقات پیشین 
آمریکا در تنگنا قرار گرفته است، گفت: »حتما تحت فشار است. ترامپ با امید اینکه ایران 
به سرعت تن به مذاکرات مجدد در مورد مسائل هسته ای و غیر هسته ای می دهد، از 
برجام خارج شد و امیدوار بود که اقتصاد ایران فروپاشد و آشوب ها و ناارامی ها به گونه ای 
پیش برود که جمهوری اسلامی به مذاکرات تن دهد. این اتفاق رخ نداده و حتی ترامپ 
مورد سرزنش قرار گرفته که منطقه را ناامن تر کرده است. در واقع نوعی سرخوردگی و 
نارضایتی میان حامیان ترامپ و متحدان آمریکا ایجاد شده است. آن ها می گویند پس چه 

شد آنهمه خط ونشان کشیدن.« 
این کارشناس مسائل آمریکا اظهار کرد: »ترامپ خیلی مایل است که با ایران به توافق 
برسد. ولی این اتفاق رخ نمی دهد، فشار حداکثری که او در پیش گرفته جواب نداده 
است. این اتفاقات نشان داده که بازی برد و باخت حداقل در شرایط کنونی در مورد ایران 
جوان نمی دهد؛ بنابراین به نظر می رسد آمریکا چاره ندارد جز این که در رفتارش تجدید 
نظر کند. برخی معتقدند عزل بولتون نشانه است، اینکه آمریکا به طرح مکرون چراغ سبز 
نشان داده یک نشانه است، اما به نظر می رسد به این سرعت اتفاق مثبتی رخ نمی دهد. 
باید اتفاق دیگری هم رخ دهد. مشخص شود که اقتصاد ایران فرو نمی پاشد و ایران توان 
بازدارندگی بالایی دارد، شاید در آن صورت آمریکا به این نتیجه برسد ادامه این مسیر به 
زیانش است، نشانه ای از نرمش از خود بروز دهد و امکان توافق و یا مصالحه ای وجود 

داشته باشد.«

مصطفی درایتی در گفت و گو با » ایمان«:

نباید مردم را ازصندوق رای ناامید کرد
انتخابات بی رمق به نفع کشور نخواهد بود                     نمی خواهیم بین نیم بند و بی بند انتخاب کنیم                   مردم مجلسی می خواهند که مشکلات کشور را حل کند

»رحمت الله بیگدلی« فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اگر واقعاً خواهان شرکت مرم 
هستیم باید کاری بکنیم که احساس بکنند تمام جریان های مختلف در عرصه انتخابات 
کاندیدا دارند و می توانند رأی خودشان را بدهند؛  مردم دیگر از انتخاب بین بد و بدتر واقعاً 

خسته شده اند.
وی در میزگردی با عنوان »انتخابات 98«  و با  حضور »محمد حسن قدیری ابیانه« فعال 
سیاسی اصولگرا اظهار داشت: مشکل اساسی دیگری که من به اساس تفکر جناب دکتر 
قدیری ابیانه و جریانی که منتصب با آن است وارد می دانم این است که آنها خودشان را قیم و 
متولی مردم می دانند. می گویند ما متولی مردم و اسلام هستیم. ما می فهمیم که مردم خطا 
ی کنند، اشتباه می کنند و با انواع و اقسام فضاهای روانی که برای خودشان ایجاد می کنند 
احساس می کنند که واقعاً قیم مردم هستند. چرا شما احساس می کنید که شما بیشتر از 
دیگران و حتی خانواده شهیدانی چون مطهری و بهشتی دلتان برای اسلام می سوزد؟ چرا 
فکر می کنید که مثلًا خانواده شهید بهشتی نمی فهمند، چرا فکر می کنید خانواده شهید 
مطهری نمی فهمند. دیگران هیچ عِرق ملی ندارند، منافع ملی را نمی فهمند و به کشور و 
اسلام هم خیانت می کنند اما شما هم متولی اسلام هستید، هم متولی دین و هم متولی 
مردم. ما باید این را از ذهن خودمان خارج بکنیم. یعنی باید نسبت  تمام جریان های سیاسی 
با ملت یکسان باشد. کسی نباید خودش را متولی مردم بداند. اینجوری نیست که افرادی که 

در مسند قدرت قرار می گیرند، از صدر تا ذیل خودشان را متولی مردم بدانند.
بیگدلی ادامه داد: الآن که این همه فساد در کشور مطرح است کدام جریان سیاسی متهم 
است. کدام جریان سیاسی محکوم به اختلاس و فساد است. شما از دولت اصلاحات فقط 

یک وزیر پیدا بکنید که به فساد محکوم شده باشد. یا از مقامات عالی رتبه دولت اصلاحات 
یک مورد پیدا بکنید که محکوم به فساد شده باشد. اما هرچی محکوم به فساد در زندان 
هست متعلق به جریانی است که خودش را متولیاسلام و مردم می داند. یا خودش را متولی 

نظارت برای جلوگیری از ورود آدم های به مجلس و قوه مجریه و غیره می داند.
اگر عارف رئیس جمهور می شد نمی توانست مملکت را اداره کند

وی گفت: مشکل ما این است که یک جریانی گلوگاه های حاکمیت را به دست گرفته و 
جریان مقابل را به انواع و اقسام مختلف در بیان و در مقام تبلیغات محکوم می کند. اما هرچی 
فساد می بینیم از همان جریان است. الآن شما نگاه بکنید، معاون اول دولت احمدی نژاد 
اصولگرا کجا است. بقیه معاونانش کجا هستند. بعد می آیند گلوی جریانی را می گیرند و 
خفه می کنند و می گویند ما اجازه نمی دهیم شما کاندیدای ریاست جمهوری داشته باشید، 

کاندیدای مجلس داشته باشی و مواردی دیگر از این دست.
بیگدلی افزود:  بعد طرف مجبور می شود به خاطر منافع ملی در انتخابات شرکت کند 
چون عدم شرکت در انتخابات را خلاف منافع ملی و موجب تضعیف نظام جمهوری اسلامی 
و آرمان های انقلاب می داند. ناچار می شود یک لیستی را با نیروهای آقایان پر می کند. 
می آید عضو جامعه روحانیت، یعنی پدر معنوی اصولگرایان و تشکل محوری اصولگرایان 
را کاندیدای ریاست جمهوری خودش قرار می دهد. چرا؟ چون نمی خواهد در انتخابات 
شرکت نکند. بعد فردا آن بزرگوار هم می آید کل دولت را به دست آقایان می سپارد. حالا 
خودش اصولگرا، دولتش هم اصولگرا ام اصلاح طلب ها رابه خاطر فسادهایی که در آن دولت 
اتفاق می افتد متهم می کنند. او ادامه داد: تنها نسبت آقای عارف هم با اصلاح طلبان این 
است که آقای خاتمی زمانی که رییس جمهور بود گفت من می خواهم یک فرد تکنوکراتی را 
بیارم که نظام ارتباطات ما را متحول بکند. اما اینکه آقای عارف را به عنوان کاندیدای ریاست 
جمهوری معرفی کردیم و تأیید صلاحیت شد درست است، اما معرفی او به این خاطر بود که 
ما نتوانستیم نیروهای رده اول خودمان را معرفی کنیم. اگر آقای عارف می آمد هرگز نمی 
توانست این کشور را اداره کند. ما دنبال این بودیم که نیروهای درجه اولمان را کاندیدا کنیم. 
اما نتوانستیم. وی اظهار داشت: الآن دولتی که آقای روحانی تشکیل داده عین کشتی نوح 
است، همه چیز توش هست الا اصلاح طلب ها. اگر این دولت، دولت اصلاح طلب ها است، 
چون آنها از آقای روحانی حمایت کرده اند باید توسط اصلاح طلب ها اداره شود. چطور در 

دولت آقای احمدی نژاد یک نفر اصلاح طلب حضور نداشت. بنابراین، اگر ادعای ما این 
است که این دولت اصلاح طلب است باید مثل دولت آقای احمدی نژاد اعضای دولت، جز 
یکی دو مورد همه  اصلاح طلب می شدند. نه اینکه تمام دولت و رئیس دولت اصولگرا باشد 
بعد بگوییم چون در فلان گوشه از دولت یک نفر هم اصلاح طلب وجود دارد، آن هم نیروی 

درجه چندم، پس این دولت اصلاح طلب است.
تمام جریان های سیاسی باد در انتخابات کاندیدا داشته باشند 

بیگدلی گفت: آقای قدیری ابیانه می گوید اصلاح طلب ها 7 درصد دارند. پس نتیجه می 
گیریم که آقای روحانی با رأی اصولگرا ها پیروز شده اند. یعنی هم »منتَخَب« و هم »منتَخِب« 
از اصولگراها بوده است. بنابراین نمی توانند بگویند که دولت کنونی دولت اصلاح طلب ها 
است. وی افزود: نکته دیگر اینکه همه می دانند که وجود اصولگراها به نفع غرب است. 
اینکه آقای قدیری می گوید تمام دشمنان از »منافقین« تا »سیا« و غیره از روحانی حمایت 
می کردند اینگونه نیست. غرب با نمونه دموکراسی بومی و ملی ما مخالف است. در دوره آقای 
خاتمی ما از نظر غرب می شویم محور شرارت. آنها دوست دارند یکی مثل آقای احمدی نژاد 
سر کار باشد. چرا؟ چون می توانند پرونده  ما را ببرند شورای امنیت. و شرایط را آماده بکنند 
که آمریکا با پول دیگران به ایران حمله بکند. آمریکا دنبال این است که اصولگرایانی در کشور 
سر کار بیایند که به واسطه آنها کشور را به بن بست بکشاند و زمینه ای را ایجاد بکند که بتواند 
سیاست های خودش را پیش ببرید. او در نهایت اظهار داشت: به طور کل، از نظر من آنچه 
که مشارکت سیاسی را در کشور پایین آورده این است که ما تفکری داریم که خود را قیم 
مردم می داند. و و خود را تنها متولی اسلام و ملت و کشور می داند. اگر بخواهیم مشارکت 
اجتماعی افزایش پیدا کند. باید این تفکر را کنار بگذارند و اجازه بدهند مردم کاندیداهای 
خودشان را داشته باشند. واقعیت این است. ما که نمی خواهیم سر همدیگر را شیره بمالیم. 
می خواهیم بدانیم که آیا این محدودیت هایی که ایجاد کرده اند مشارکت مردم در انتخابات 
را بالا می برد. اگر واقعاً خواهان شرکت مردم هستیم باید کاری بکنیم که احساس بکنند در 
اداره کشور نقش دارند. مردم احساس بکنند که تمام جریان های مختلف در عرصه انتخابات 
کاندیدا دارند و می توانند رأی خودشان را بدهند. یعنی مردم دیگر از انتخاب بین بد و بدتر 
واقعاً خسته شده اند. من در بازار هستم، در دانشگاه هستم در بین روحانیون حضور دارم، 

همه می گویند ما دیگر خسته شده ایم

رحمت الله بیگدلی :

مردم از انتخاب بین بد و بدتر خسته شده اند

سخنگوی قوه قضاییه گفت: در پنج ماه گذشته با اقدام سازمان بازرسی، بیش از 4 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی به صندوق 
بیت المال بازگشته است.

غلامحسین اسماعیلی در دهمین نشست خبری سخنگوی قوه قضاییه در دوره تحول به آراء صادر شده در دادگاه ها و اقدامات 
قوه قضاییه در بازگشت اموال به بیت المال و خزانه کشور اشاره کرد و افزود: براساس اقدام قوه قضاییه مبنی بر محکومیت افراد 
خصوصاً در پرونده های جرایم اقتصادی، اجرای احکام و بازگشت اموال به بیت المال و خزانه کشور، دولت، بانک ها، اوقاف و 
موسسات خیریه و اراضی و منابع طبیعی گزارشی ارائه می دهم تا مشخص شود این آراء و اقدام قوه چه آثار و برکاتی داشته است.
وی گفت: نخستین رقم بدون صدور حکم قضایی تنها با پیگیری سازمان بازرسی و واحد های ذیربط آن در حوزه فرار مالیاتی 
است که در پنج ماهه نخست امسال موفق شدیم با شناسایی افرادی که فرار مالیاتی داشتند با ارائه دلایل و انعکاس آن به سازمان 
بازرسی، 42 هزار و 974 میلیارد و 330 مییون و 378 هزار و 651 ریال مالیاتی که پرداخت نمی شود و فرار مالیاتی داشتند، 
وصول و به خزانه دولت بازگردانده شده است. اسماعیلی ادامه داد: در واقع بیش از چهار هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی در پنج 
ماه نخست امسال با پیگیری های قوه قضاییه به صندوق بیت المال برگشت داده شده که این رقم در مقایسه با کل سال 97 که 

هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی وصول شده بود بیش از 4 برابر است.وی ادامه داد: در واقع در این پنج ماه بیش از چهار هزار 
میلیارد تومان دریافت شده در حالی که در کل سال 97 هزار میلیارد تومان دریافت شده که در این پنج ماه چهار برابر توانستیم 
دریافت فرار مالیاتی را افزایش بدهیم. اسماعیلی گفت: این تنها بخش دریافت شده است و بخشی که در حال دریافت است 

ارقامش بسیار بالاست.
ماجرای اختفای برادران صدرالساداتی

سخنگوی قوه قضاییه گفت: دستور بازداشتی برای نماینده خبرگان رهبری صادر نشده است.  غلامحسین اسماعیلی در 
نشست خبری در پاسخ به سوال خبرنگاری که درباره مفقود یا ناپدید شدن یکی از نمایندگان خبرگان رهبری طی 24 ساعت 
گذشته پرسید، افزود: این اقدام واقعا خاص بود، چون هیچ فردی در هیچ رده ای مبادرت به مخفی شدن نمی کند یا اینکه بخواهد 
دستگاه های انتظامی و امنیتی را متهم کند. وی ادامه داد: این امر، غیر اخلاقی، غیرقانونی و ناشایست است و تقریبا مورد تقبیح 
همگان قرار گرفت و از همه طیف ها، مردم و همه جناح های سیاسی داخل کشور این عمل را مورد تقبیح و سرزنش قرار دادند. 
اسماعیلی گفت: به هیچ عنوان اقدام پسندیده ای نیست و اگر کسی دغدغه ای دارد می تواند به مراجع قضایی و ذیربط منعکس 

کند. سخنگوی قوه قضاییه گفت: گرچه این موضوع اصلش به حوزه روحانیت بر می گردد، اما به لحاظ امنیت و پیگیری هایی که 
از حوزه قوه قضائیه انجام دادم، مشخص شد نه پرونده ای داشته و نه دستور بازداشتی برای آن صادر شده است.

بازداشت سه تبعه استرالیایی به اتهام جاسوسی
سخنگوی قوه قضاییه با تایید صحت بازداشت سه تبعه استرالیایی گفت: در یک پرونده دو نفر مبادرت به عکسبرداری از 
مناطق نظامی و ممنوعه کردند. در پرونده دیگر موضوع جاسوسی برای کشور دیگری است.  اسماعیلی در خصوص آخرین روند 
رسیدگی به پرونده تروریستی اهواز گفت: پرونده دو بخش دارد یک بخش قصور عوامل نیروهای مسلح است که ستاد مسلح 
هیاتی را تعیین کرده و موضوع را بررسی کردند. اشخاصی در این حوزه که مقصر دانسته شدند در سلسله مراتب فرماندهی شأن 
با آنها برخورد شده است و در برخی افراد به دادسرای تهران ارسال و کیفرخواست صادر شده و منتظر تصمیم دادگاه در رابطه 
با این افراد هستیم.وی ادامه داد: بخش دیگر مربوط به تروریست ها هستند که تعدادی از انها در صحنه به هلاکت رسیدند.
رگه های پنهانی آنها و ییش از 30نفر از عوامل مرتبط با آنها در خوزستان شناسایی شدند و ظرف امروز و فردا به دادگاه ارسال 

می شود.

سخنگوی قوه قضاییه خبرداد

بازگشت 4 هزار میلیارد فرار مالیاتی به بیت المال 



تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س(، با تاکید بر استمرار روابط میان عراق 
و ایران گفت: امروز دشمنان از این ارتباط خشمگین هستند و سخن ما به دشمنان این 

است که با غیظ و غضبتان بمیرید. 
آیت الله سید محمد سعیدی عصر سه شنبه در همایش تکریم خدام اربعین امام 
حسین)ع( در شبستان امام خمینی حرم مطهر حضرت معصومه)س( اظهار کرد: از 
اینکه خداوند این توفیق را عنایت کرده است تا از خدمتگزاران حضرت سیدالشهدا)ع( 
باشیم، خداوند را شاکر هستیم.    وی گفت: خداوند مقدر کرده است که هر ملت، قوم و 
قبیله ای اگر در راه خدا تلاش و جهاد کند، پروردگار مدال افتخاری به او می دهد و ملت 
ایران با انقلاب اسلامی خودش که برای رضای خدا این انقلاب بود، توانست منطقه 
را از نظر بیداری اسلامی تحت تاثیر قرار دهد. وی وجود اَعتاب مقدس، حوزه علمیه 

نجف اشرف و نقش مرجعیت شیعه در عراق را از افتخارات ملت عراق دانست و افزود: 
موکب داری و مهمان نوازی مشتاقان اهل  بیت)ع( از زائران اربعین حسینی نیز افتخارات 

مردم عراق است.
آیت الله سعیدی گفت: موکب داران عراقی با پذیرایی که از زائران کربلای معلای دارند؛ 
درس، پیام، الگو و اسوه ای را به همه داده اند و با افتخار هم در ایران و هم در عراق در 
کنار شما از این کار خوب و قابل تقدیر شما الگو گرفته ایم و در خدمت شما، از زائران 
حسینی پذیرایی می کنیم. نماینده ولی فقیه در استان قم گفت: این اخلاص، صفا، ایثار 
و سخاوت شما در راه پذیرایی از زائران حسینی برای همه دنیا یک درس بزرگی است و 
اصلا در دنیا سابقه ندارد، یک مردمی مانند موکب داری شما از دیگران پذیرایی کنند و این 

خاص شما مردم مومن، غیرتمند و ولایتمدار عراقی است.
وی خطاب به موکب داران عراقی گفت: این افتخار پر ارزش خادمی از زائران حسینی 
را به شما تبریک می گوییم و امیدواریم نسل درنسل در میان شما باقی بماند تا ان شاءالله 

پذیرای ظهور وجود حضرت مهدی آل محمد)عج( باشید.
امام جمعه قم با تقدیر و سپاسگزاری از موکب داران عراقی بیان کرد: ما برای همه 
شهیدان، شهدای عراق و شهیدانی که در راه امام حسین)ع( به شهادت رسیدند؛ علو 
درجات را از خداوند متعال درخواست می کنیم. سخنان تولیت آستان مقدس حضرت 
فاطمه معصومه)س( به صورت همزمان برای شرکت کنندگان این همایش به زبان عربی 
ترجمه می شد.  در این همایش یک هزار و 200 موکب دار عراقی در ایام اربعین حسینی 
با حضور در کنار بارگاه ملکوتی حضرت فاطمه معصومه)س( اظهار ارادت خود به مکتب 
اهل  بیت عصمت و طهارت)ع( را به نمایش گذاشتند. همایش تکریم از خدام اربعین امام 
حسین)ع( از 24 تا 26 شهریورماه جاری به مدت سه روز در شهرهای مشهد و قم برگزار 
شد و خادمان اربعین حسینی پس از زیارت حرم مطهر کریمه اهل  بیت)ع(، برای دیدار با 

رهبر معظم انقلاب اسلامی در روز 27 شهریورماه عازم تهران می شوند.
این همایش با هدف تکریم از خادمان حضرت ابا عبدالله الحسین)ع(، وفاق و همدلی 
بیش از پیش 2 ملت عراق و ایران و رساندن پیام پیاده روی اربعین حسینی به جهانیان 

برگزار شد.

شهردار قم : این همه انتظار در توانمان نیست

ردیف بودجه برای مراسم های خاص 
مشخص شود

شهردار قم با بیان اینکه در سطح استان باید فکری شود و برای مراسمات 
خاص برنامه ریزی صورت گیرد تا هزینه هایی هم که انجام می شود تامین 
شود، گفت: اگر ردیف های بودجه ای مشخص نشود شهرداری از کجا 
باید هزینه های خود را تامین کند تا روند خدمت رسانی به مردم ادامه یابد.
دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد در جلسه شورای اسلامی شهر قم با 
بیان اینکه داستان اتوبوسرانی در کلان شهرها غم انگیز است، اظهار 
کرد: در برنامه پنجم باید به بالای 50 درصد سهم حمل و نقل عمومی 

می رسیدیم که به جای افزایش دچار کاهش شده ایم.
شهردار قم ادامه داد: دولت قرار بود سالی 4 هزار میلیارد تومان کمک 
کند که محقق نشده است و قیمت یک اتوبوس از حدود 100 میلیون 
تومان به بالای 1.5 میلیارد تومان رسیده است و سهم شهرداری از این 

هزینه چندبرابر شده است.
سقاییان نژاد با تاکید بر اینکه در هر مناسبتی نهادهای مختلف از 
این  افزود:  گیرد،  قرار  اختیار  در  اتوبوس  که  دارند  انتظار  شهرداری 
مشارکت باید انجام شود اما باید نهادها هم به تعهدات خود به درستی 
عمل کنند، هر اتفاقی در شهر رخ می دهد نیاز به حضور اتوبوسرانی 
هست و با این هزینه ها شهرداری این امکان را دیگر ندارد و باید توجه ویژه 

به این بخش صورت گیرد.
وی تصریح کرد: در سطح استان باید فکری شود و برای مراسمات 
خاص برنامه ریزی صورت گیرد تا هزینه هایی هم که انجام می شود تامین 
شود؛ در عین حال اگر هم شهرداری مشارکت نکند عنوان می کنند که 
شهرداری مخالف این برنامه ها است در حالی که اینطور نیست و دیگر این 

مساله از توان شهرداری خارج است.
نشود  مشخص  بودجه ای  ردیف های  اگر  کرد:  بیان  قم  شهردار 
شهرداری از کجا باید هزینه های خود را تامین کند تا روند خدمت رسانی 
به مردم ادامه یابد؛ شهرداری ها نقش محوری در خدمات به شهروندان و 

بسترسازی دارند اما سهمی هم بر عهده دیگران است.
سقاییان نژاد با تاکید بر اینکه نصب دوربین های ترافیکی بر عهده 
شهرداری است، گفت: نصب دوربین های امنیتی بر عهده شهرداری 
بر  هزینه ها  فشار  و  دارد  وجود  شهرداری  از  انتظارات  این  اما  نیست 
شهرداری وارد شده و باید در قبال این کارها هزینه ها و کمک ها هم تامین 

شود.

فرماندار قم :

ایرادات هیأت تطبیق برای 
مانع تراشی نیست 

فرماندار قم با تاکید بر اینکه ایرادات هیأت تطبیق برای اذیت کردن شورا 
یا مانع تراشی نیست،گفت: شهرداری در مناطق مختلف شهر پروژه های 
ارزشمند فعال اجرا کرده و امید است شهرداری عنایت ویژه به منطقه 

محروم مرکز شهر همچون نوبهار داشته باشد.
مرتضی حیدری در جلسه شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه شورای 
اسلامی شهر برای این به وجود آمد که مردم سرنوشت خود را در دست 
گیرند، اظهار کرد: هرچند مخالفت هایی با وظایف شوراها وجود دارد اما 
در این چندسالی که شوراها به وجود آمده اند شاهد توسعه چشم گیری در 
شهرها هستیم، شاید اگر دست دولت هم بود همین اتفاق می افتاد ولی 

این مشارکت مردم جای شکر دارد.
فرماندار قم با اشاره به عملکرد مثبت و قابل قبول شورای اسلامی شهر 
و شهرداری، گفت: عملکرد شورا و شهرداری در راستای حقوق مردم بوده 
و جهت گیری مثبت در راستای تحول و توسعه شکل گرفته و استفاده 

بیشتر از سرمایه گذار می تواند این مهم را نزدیک تر سازد.
حیدری با اشاره به اجرای پروژه های متعدد در نقاط مختلف شهر، 
تصریح کرد: این نشان می دهد که شهرداری فعال است و در این شرایط 
نامساعد اقتصادی با این وسعت پروژه های عمرانی در شهر در حال اجرا 

است.
خدمات شهرداری در ایام محرم بی نظیر بود

وی با بیان اینکه شهر قم با حمایت نخبگان و مردم به سمت توسعه 
می رود، گفت: انتظار این است که در آستانه انتخابات آرامش در شهر 

حفظ شود.
فرماندار قم با تاکید بر اینکه ایرادات هیأت تطبیق برای اذیت کردن شورا 
یا مانع تراشی نیست، خاطرنشان کرد: شهرداری در مناطق مختلف شهر 
پروژه های ارزشمند فعال اجرا کرده و امید است شهرداری عنایت ویژه به 

منطقه محروم مرکز شهر همچون نوبهار داشته باشد.
حیدری با تاکید بر اینکه خدمات شهرداری در ایام محرم بی نظیر بود، 
تصریح کرد: در این ایام خصوصا تاسوعا و عاشورا در مرکز شهر تردد زیادی 

داشتیم و نظافت شهر زبان زد بود و شاهد اقدام شایسته بودیم.
 

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم:

مشکلات گذشته واگذاری اتوبوس به 
بخش خصوصی تکرار نشود

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: باید توجه جدی به واگذاری 
کار به بخش خصوصی انجام شود؛ در طول این 12 سالی که از خصوصی 
سازی اتوبوسرانی می گذرد مشکلاتی وجود داشته و عملا سهم حمل و 

نقل اتوبوس به کمتر از 5 درصد کاهش یافته است.
حسن بختیاری در جلسه علنی شورای اسلامی شهر قم که در سالن 
جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، با بیان اینکه دور جدید 
واگذاری اتوبوس به بخش خصوصی در حال شکل گیری است، اظهار 
کرد: باید توجه جدی به واگذاری کار به بخش خصوصی انجام شود؛ 
می گذرد  اتوبوسرانی  سازی  خصوصی  از  که  سالی  این 12  طول  در 
مشکلاتی وجود داشته و عملا سهم حمل و نقل اتوبوس به کمتر از 5 

درصد کاهش یافته است.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم بیان کرد: عدم اجرای تعهدات 
دولت یکی از عوامل اصلی کاهش سهم حمل و نقل عمومی بوده است 
و شهرداری هم آن گونه که باید به وظایف خود در این بخش عمل نکرده 
است و نتیجه این شده که با توجه به اشکالات بخش خصوصی شرایط 
نامطلوب رخ داده است. بختیاری با تاکید بر اینکه باید تجربه گذشته 
برای ما چراغ راهی باشد و مشکلات را حل کنیم، تصریح کرد: با این 
کار امید می رود که سهم حمل و نقل عمومی که گره گشای بخشی 
از مشکلات زیست محیطی و ترافیکی شهر است را به نقطه مطلوبی 
برسانیم. وی خاطرنشان کرد: از سال گذشته تاکنون هزینه حمل  و نقلی 
که بخش خصوصی در قالب تکلیف فرمانداری انجام داده به سازمان 
پرداخت نشده که نشان می دهد ما در بخش عمل به وظایف در این راستا 

به درستی عمل نکرده ایم.

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

اتوبوس آموزش ترافیکی در قم 
راه اندازی می شود

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از راه اندازی 
اتوبوس آموزش ترافیکی به منظور آموزش رانندگان متخلف خبر داد.

علی نیک با اشاره به سطح فرهنگ ترافیکی شهر قم، بر لزوم توجه 
به آموزش ترافیک تأکید کرد و اظهار داشت:  امروز سطح تصادفات و 
تخلفات نشان دهنده لزوم توجه به آموزش فرهنگ ترافیک در شهر قم 
است. مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم طراحی 
و اجرای پارک های ترافیک برای آموزش کودکان را مورد توجه قرارداد و 
گفت: پارک های ترافیک یکی از مؤثرترین روش های آموزش ترافیک به 
کودکان در سنین پایین بوده و اجرای آن در دستور کار سازمان قرار گرفته 

است.
نیک از به روزرسانی پارک ترافیک 15خرداد خبر داد و بیان کرد: پارک 
ترافیک 15 خرداد در حال حاضر تنها پارک ترافیک شهر قم است که 
سازمان آن را بازسازی کرده و در حال حاضر در اختیار آموزش  و پرورش 
پارک های  افزایش  از آن استفاده کنند. وی  بوده و مدارس می توانند 
ترافیکی را راهی برای آموزش های عملی قوانین و مقررات راهنمایی و 
رانندگی ذکر کرد و گفت: افزایش تعداد پارک های ترافیکی به ویژه برای 

سنین مختلف در دستور کار سازمان حمل  و نقل و ترافیک قرار دارد.

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س(: 

ارتباط ایران و عراق دشمنان را خشمگین کرده است

جزییات قرارداد ۴۰۰ میلیارد دلاری ایران و چین 
رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران گفت: مستندات موجود نشان می دهد 
خط اعتباری 400میلیارد دلاری میان ایران و چین راه اندازی شده است.فریال مستوفی، در 
جلسه صبح دیروز هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با اشاره به سرمایه گذاری 400 میلیارد 
دلاری چین در ایران و راه اندازی یک خط اعتباری میان ٢ کشور و ورود بدون مناقصه چینی ها در 
پروژه ها به دنبال راه اندازی این خط اعتباری، به موضوع پیشنهاد فرانسوی ها به ایران پرداخت و 
اظهار کرد: در پیشنهاد ارائه شده قرار بر آن است که فرانسه 15 میلیارد دلار با تضمین خرید نفت، 
در قالب یک خط اعتباری به ایران ارائه دهد.رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه ادامه داد: این 
پیشنهاد در شرایطی ارائه شده که اگر آمریکا مجوز اجرایی کردن آن را برای فرانسه صادر نکند، کار 
متوقف می شود.مستوفی با بیان اینکه "شخصاً تصور می کنم حتی در صورت عدم موافقت ایالات 
متحده آمریکا، فرانسه می تواند این خط را به عنوان یک خط اعتباری میان بانک های مرکزی دو 
کشور برقرار سازد"، گفت: این موضوع درحالی مطرح شده است که وزیر نفت معتقد است اگر 
ایران این 15 میلیارد دلار را دریافت کند، مقروض می شود.به گفته رئیس کمیسیون بازار پول و 
سرمایه، مستندات موجود نشان می دهد که خط اعتباری 400 میلیارد دلاری بین ایران و چین 

راه اندازی شده است.

سربازان برای شرکت در مراسم اربعین چه کنند؟
معاون مشمولان و امور معافیتهای سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی جزئیات خروج سربازان 
از کشور برای شرکت در مراسم اربعین حسینی )ع( را تشریح کرد.سردار رحمان علیدوست درباره 
نحوه خروج سربازان از کشور برای حضور در مراسم اربعین حسینی )ع(، اظهار کرد: صدور مجوز 
خروج از کشور برای سربازان حین خدمت در صورت تأیید رده های نظارتی در اختیار فرماندهان 
آنها است.معاون مشمولان و امور معافیتهای سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ادامه داد: آن 
دسته از کارکنان وظیفه که تمایل به حضور در پیاده روی معنوی اربعین حسینی )ع( را دارند، باید 
برای دریافت مجوز خروج از کشور از طریق نیروی انسانی رده خدمتی خود اقدام کنند.وی تصریح 
کرد: با توجه به اینکه حضور سربازان در مأموریتهای دفاعی، امنیتی، انتظامی و خدماتی به ویژه 
مخصوصاً حفظ امنیت زائران اربعین حسینی )ع( حائز اهمیت است لذا صدور مجوز خروج از 
کشور برای این دسته از عزیزان در این ایام محدود است.این مقام انتظامی یادآور شد: میزان وثیقه 

برای این دسته از عزیزان، براساس مدرک تحصیلی و مدت خدمت آنها تعیین می شود.
 

زنان برای »دربی« به استادیوم مراجعه نکنند 
فرمانده انتظامی پایتخت با بیان اینکه فدراسیون فوتبال برنامه ای برای حضور زنان در بازی 
شهرآورد ندارد، گفت: بانوان و زنان در ورودی استادیوم حضور نیابند.سردار حسین رحیمی 
فرمانده انتظامی پایتخت در حاشیه دومین مرحله دستگیری اراذل و اوباش در مقر پلیس تهران 
در جمع خبرنگاران به بازی شهرآورد که بعدازظهر روز 31 شهریور اجرا می شود اشاره کرد و اظهار 
داشت: به تمام علاقمندان فوتبال عرض می کنم که حتما برای حضور در استادیوم باید بلیت 
اینترنتی تهیه کنند؛ چراکه به هیچ وجه در ورودی ورزشگاه بلیت فروخته نمی شود.فرمانده 
انتظامی پایتخت در خصوص حضور زنان در ورزشگاه اعلام کرد: فدراسیون برنامه ای برای ورود 
خانم ها نداشته و بدین منظور پیش بینی های لازم برای حضور خانم ها نشده است؛ بنابراین زنان 

بدین منظور در ورودی ورزشگاه حضور نیابند.

سفر گروهی از طالبان افغانستان به ایران 
سخنگوی وزارت امور خارجه سفر هیاتی از گروه طالبان افغانستان به ایران را تایید کرد.سید 
عباس موسوی، سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به پرسش خبرنگاران در خصوص سفر 
هیاتی از گروه طالبان افغانستان به ایران، ضمن تایید این خبر اظهار داشت: اخیرا و در چارچوب 
رایزنی های فراگیر جمهوری اسلامی ایران با همه طرف ها در افغانستان هیاتی سیاسی از گروه 
طالبان با سفر به کشورمان در خصوص آخرین تحولات جاری در افغانستان با مقامات ذیربط ایرانی 
گفتگو و تبادل نظر کردند.سخنگوی دفتر سیاسی طالبان در قطر به تازگی اعلام کرده که هیات 
این گروه به رهبری عبدالسلام حنفی به ایران سفر کرده است.اعضای دفتر سیاسی طالبان در 
قطر پس از سفر به مسکو عازم تهران شدند تا با مقامات ایران پیرامون مذاکرات صلح افغانستان 

به گفتگو بنشینند.

جریمه میلیاردی شرکت پگاه دریافت شد 
سخنگوی تعزیرات حکومتی از وصول جریمه 14 میلیارد ریالی شرکت پگاه خبر داد.سیدیاسر 
رایگانی در نشست خبری دیروز خود درباره اجرای احکام قطعی پرونده های تعزیرات در تهران 
اظهار کرد: در بخش اقدامات در 5 ماهه نخست سال جاری تعداد 50 پرونده ارسال درخواست 
واخواهی و تجدیدنظر، 530 مورد مسدودالحسابی، 530 مورد توقیف اموال در گمرکات، 410 
مورد اعمال توقیف اسناد و املاک و 485 مورد تعلیق کارت بازرگانی انجام شده است. همچنین 
21 پرونده با عودت کالا و یا ارز به کشور شامل 2 میلیون و 531 هزار یورو، یک میلیارد و 340 
میلیون روبل، 430 میلیون روپیه، 160 هزار فرانک، 25 میلیون کرون و 58 هزار یوان مختومه 

شده است.

ضرب و شتم شهردار فسا توسط افراد ناشناس 
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان فارس از ضرب و شتم شهردار فسا توسط افراد 
ناشناس خبر داد. سرهنگ کاووس محمدی در رابطه با حمله به شهردار فسا اظهار کرد: شهردار 
شهرستان فسا دوشنبه شب مورد ضرب و شتم تعدادی از افراد ناشناس قرار گرفته است.وی با 
بیان این که هدف و انگیزه ضاربان از این اقدام مشخص نیست، ادامه داد: در این خصوص پرونده 

تشکیل شده و دستگیری ضاربان شهردار فسا در دستور کار پلیس این شهرستان است.

آبه شینزو با روحانی دیدار می کند 
 نخست وزیر ژاپن اعلام کرد که به زودی با رئیس جمهور کشورمان دیدار خواهد کرد.به گزارش 
ایسنا به نقل از رویترز، آبه شینزو، نخست وزیر ژاپن روز سه شنبه گفت که در پایان ماه جاری 
]میلادی[ با حسن روحانی، رئیس جمهور ایران دیدار خواهد کرد. آبه در نشست حزب لیبرال 
دموکرات ]ژاپن[تمایلش برای مذاکره با روحانی را در حاشیه نشست مجمع عمومی سازمان ملل 

در نیویورک دوباره ابراز کرد.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم خبرداد

دستگیری ماهیگیران متخلف در حاشیه
 رودخانه قمرود 

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت: سه ماهیگیر متخلف در حاشیه رودخانه 
قمرود دستگیر و تعدادی ماهی صید شده و ابزار و ادوات ماهیگیری از آن ها کشف و ضبط شد.

طیب احمدی در سخنانی اظهار داشت: پس از رهاسازی حقابه زیست محیطی رودخانه قمرود، 
گشت و کنترل یگان حفاظت محیط زیست در مسیر رودخانه به منظور مقابله با تخلفات احتمالی 

به صورت منظم و مستمر انجام می شود.
وی از دستگیری ماهیگیران متخلف در حاشیه رودخانه قمرود در منطقه نیزار خبر داد و گفت: 
در روزهای گذشته سه متخلف که با تور و قلاب در این منطقه به ماهیگیری مشغول بودند، دستگیر 

و حدود 90 قطعه ماهی کپور به همراه ابزار و ادوات تخلف از آن ها کشف و ضبط شد.
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جان و مالت را بر دوستت، بخشش و 
حضورت را بر آشنایانت و گشاده  رویی و 

مهربانی  ات را بر عموم مردم نثار کن .

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیکچهارشنبه - بیست وهفتم شهریورماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4884

توجه به حقوق عابران پیاده ، نشانه ی 

دوستی و تعالی فرهنگ است.

پیام آموزشی

 استاندار قم با اشاره به برخی مشکلات منطقه دامشهر 
مشکلات  حل  برای  استان  مدیریت  مجموعه  گفت: 

دامداران نهایت همدلی و تعامل را به کار خواهد گرفت.
بهرام سرمست روز سه شنبه درجلسه ستاد تسهیل و 
رفع موانع تولید در سالن جلسات کشتارگاه جاهد قم 
افزود: منطقه دامشهر این استان جایگاه ویژه ای از نظر 
اقتصادی و تولیدی داشته و باید مشکلات آن سامان 
داده شود. سرمست تصریح کرد: برای هویت بخشی 
به منطقه دامشهر کد آبادی صادر شده است، با تثبیت 
این کد و هویت بخشی به آن بسیاری از زیرساخت های 
خدماتی در آن شکل خواهد گرفت. استاندار قم با تاکید 
بر ضرورت حل مشکل آب منطقه دامشهر اظهار داشت: 
در رابطه گام های مثبتی در سطح استان برداشته شده 
و به زودی این مشکل سامان خواهد گرفت. وی اضافه 
کرد: انتقال کاروانسراهای موجود در منطقه دامشهر به 
محل پیش بینی شده نیز پیشنهاد مناسبی بوده که باید 
مورد بررسی و تبادل نظر قرار بگیرد. وی گفت: در رابطه 
با راه اندازی درمانگاه انسانی و افزایش مسائل و سرانه 
های بهداشتی باید اقدامات بیشتری در سطح منطقه 

دامشهر  انجام شود. سرمست بیان کرد: در صورتی که 
کد آبادی منطقه دامشهر قطعی و اجرایی شود بسیاری 
از مشکلات و کمبود سرانه های خدماتی و بهداشتی این 
منطقه برطرف خواهد شد. استاندار قم گفت: مجموعه 
مدیریت استان در محدوده ظرفیت های قانونی آماده هر 
نوع تعامل و همکاری با دامداران قم است. وی با اشاره به 
مساله افزایش قیمت نهادههای دامی بیان کرد: قیمت 
گذاری نهاده های دامی از سیاست ملی است و استان 
قم صرفا تابع و مجری اجرای سیاست های دولت است.

وی ادامه داد: برای کاهش و بهبود وضعیت نهاده های 
دامی پیشنهادات دامداران و تولیدکنندگان استان به 
صورت مستمر به وزارت جهاد کشاورزی ارسال می شود.

کشتارگاه جاهد دهه فجر
 به بهره برداری می رسد

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی  استان قم با اشاره به 
اعتبار 10 میلیارد تومانی صرف شده در کشتارگاه جاهد 
گفت: این کشتارگاه 95 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و 
دهه فجر امسال افتتاح می شود.  عباس پورمیدانی روز 
سه شنبه در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم  

افزود: برای تکمیل کشتارگاه جاهد 2 میلیارد دیگر نیز 
اعتبار هزینه خواهد شد.

و  زیرساختی  نظر  از  کشتارگاه  این  کرد:  اضافه  وی 
خدماتی  کاملا مدرن بوده که تمام پروسه های تبدیل 

کشتارگاه دام را در خود جای داده است.
وی با اشاره به ظرفیت کشتارگاه جاهد بیان کرد: روزانه 
2 هزار دام سبک و 200 دام سنگین در دو شیفت کاری 
دراین کشتارگاه، کشتار خواهد شد. پورمیدانی ادامه 
از  یکی  به  کشتارگاه  این  شدن  تبدیل  همچنین  داد: 
مراکز خرید تضمینی گوشت قرمز از کارکردهای دیگر 
کشتارگاه جاهد خواهد بود. وی اظهار داشت: وسعت 
منطقه دامشهر 750 هکتار بوده که در سطح کشور واحد 
بی نظیری است، واحدهای پروار، تجاری، کاروانسرها و 
دیگر واحد خدماتی از ویژگی های اصلی منطقه دامشهر 
است. وی اضافه کرد: 2 هزار و 500 شغل مستقیم و 5 
هزار شغل غیر مستقیم در رابطه با فعالیت های منطقه 
دامشهر ایجاد شده است. کشتارگاه جاهد در منطقه 
دامشهر قم واقع شده است. پورمیدانی در بخش دیگری 
از سخنان خود گفت: 3 هزار تن سهمیه جو تا پایان هفته 
جاری در بین دامداران استان توزیع میشود، همچینن 2 
هزار و 400 تن حواله ذرت نیز در روزهای آینده در استان 
توزیع خواهد شد. رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم 
ادامه داد: افزایش قیمت سبوس از معضلات واحدهای 
پرورش دام استان است، قیمت رسمی سبوس در کشور 

1250 تومان بوده و نباید با قیمت بالاتری توزیع شود.
وی با اشاره به مساله تامین آب منطقه دامشهر بیان 
کرد: تمام اقدامات لازم برای انتقال آب به منطقه دامشهر 
انجام  به صورت کامل  انتقال  و خط  مانند خرید چاه 
شده و صرفا معطل وصل شبکه توزیع نیروی برق است. 
استاندار قم دیروز از چندین واحد پرورش دام در منطقه 
دامشهر بازدید و سپس در بیستمین جلسه ستاد تسهیل 
در سالن جلسات کشتارگاه جاهد  تولید  موانع  رفع  و 

شرکت کرد.

استاندارقم:

مشکلات دامداران منطقه دامشهر برطرف می شود

 مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم از انجام بیش از 980 هزار بار مراجعه به مراکز 
درمانی تأمین اجتماعی استان قم در چهار ماهه نخست امسال خبر داد.

داود علیمحمدی با اشاره به رشد 5 درصدی مراجعه در چهار ماهه نخست امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته به مراکز درمانی تأمین اجتماعی قم اظهار داشت: 
بیمه شدگان تحت پوشش تأمین اجتماعی در مدت یاد شده برای دریافت خدمات 
کلینیکی و پاراکلینیکی بیش از 980 هزار بار به چهار مرکز درمانی تأمین اجتماعی 

استان قم مراجعه نموده اند.
وی گفت: بیمه شدگان بیش از 364 هزار بار به پزشکان عمومی، 58 هزار بار به 
پزشکان متخصص، 11 هزار بار به دندانپزشکان و بیش از 537 هزار بار به بخش های 

تأمین  درمان  مدیر  کرده اند.  مراجعه  اجتماعی  تأمین  درمانی  مراکز  پاراکلینیکی 
اجتماعی استان قم در ادامه گفت: سازمان تأمین اجتماعی در استان قم داری یک 
بیمارستان 120 تختخوابی به نام امام رضا)ع( است که در چهار ماهه نخست امسال 
بیش از 4 هزار و 984 نفر از خدمات بستری این بیمارستان بهره مند شده اند که از این 
تعداد بیش از 3 هزار و 500 بیمار به جراحی نیاز داشتند. وی در ادامه خاطرنشان 
کرد: بخش های درمانی تأمین اجتماعی با تجهیزات مناسب و همکاری بیش از 150 
پزشک عمومی و متخصص و کادر مجرب بر اساس استانداردهای ملی اعتبار بخشی 
در بخش های مختلف تخصصی و با حداکثر ظرفیت و امکانات به بیمه شدگان و 

مراجعین شهرهای همجوار خدمات خود را ارائه می کند.

در چهار ماهه نخست امسال انجام شد؛

۹۸۰ هزار مراجعه به مراکز درمانی تأمین اجتماعی قم

 مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم 
گفت: طرح های توسعه محلی به منظور کاهش آسیب های 
اجرا  قم  شهر  در  شهروندان  فعال  مشارکت  با  اجتماعی 

می شود.
رضا ملک زاده   بیان کرد: با اجرای طرح های توسعه محلی 
در قم به دنبال فراهم کردن بسترهای موردنیاز برای افزایش 
حضور شهروندان در حل مشکلات اجتماعی و مقابله با 

ناهنجاریها هستیم.
به  نسبت  شهروندان  طرح،  این  اجرای  با  افزود:  وی 

از  با آن،  بیش  وجود آسیب های اجتماعی و لزوم مقابله 
گذشته حساس می شوند و سطح مشارکت خود در مباحث 

فرهنگی و اجتماعی را افزایش  خواهند داد.
وی ادامه داد: اگر طرح های پیش بینی شده برای مقابله 
با آسیب های اجتماعی از درون محلات شهری آغاز شود 
درصد  باشند،   داشته  فعال  مشارکت  آن  در  خانواده ها  و 

موفقیت این طرح ها به نحو چشمگیری افزایش می یابد.
استان  اجرایی  دستگاه های  همه  گفت:  ملک زاده 
و  فرهنگی  مباحث  با  مرتبط  مجموعه های  به خصوص 

اجتماعی، وظیفه دارند با اجرای برنامه های تأثیرگذار، در 
اجرای این طرح مشارکت داشته باشند.

وی بیان کرد:  همچنین از ظرفیت مساجد،  بسیج و سایر 
مراکز فرهنگی مستقر در محلات برای اجرای موفق طرح 
استفاده خواهد شد تا با هم افزایی هرچه بیشتر، بسیاری از 
آسیب های اجتماعی در قم زمینه بروز و ظهور نداشته باشد.
وی ادامه داد: استفاده از ظرفیت تشکل های مردم نهاد 
به عنوان تسهیلگران محلی از دیگر اقداماتی است که در 

اجرای این طرح موردتوجه خواهد بود.

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم :

طرح های توسعه محلی در قم اجرا می شود

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفته که پزشکان در اظهارنامه مالیاتی 
خود، میزان درآمد ماهانه شان را کمتر از 500 هزار تومان اعلام کرده اند...در 
ضرب العجل تعیین شده از سوی سازمان امور مالیاتی نیز تنها 20 درصد از 

پزشکان در مطب های خود دستگاه کارتخوان را نصب کرده اند.
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